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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

افزایش صد درصدی تخت های 
بیمارستانی تا دوسال آینده

رئیس مرکز مدیریت راه های استان قم خبرداد:

 افزایش 278 درصدی ورود خودرو به استان قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از افزایش صد درصدی 
تخت های بیمارستانی تا دو سال آینده خبر داد. دکتر مهدی 
مصری  پیش از ظهر روز شنبه به مناسبت هفته سلامت 
در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم اظهارداشت : 

در حال حاضر کمتر از۲۵۰۰ تخت بیمارستانی در قم وجود 
دارد که در آینده به حدود ۵ هزار تخت خواهد رسید. وی با 
اشاره به طرح های در دست احداث دانشگاه علوم پزشکی 
درصد   ۳۵ حاضر  حال  در  خاتم  بیمارستان  گفت:  قم، 
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مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( مطرح کرد:

ساماندهی بست شرقی حرم مطهر
 در گروی تعیین تکلیف اراضی ۴8 هکتاری
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معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف انباری با بیش از هزار گونی آرد مشکوک به احتکار

حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  سازمان  مدیرعامل 
برنامه ریزی برای  به  با اشاره  مطهر حضرت معصومه)س( 
ساماندهی بست شرقی حرم مطهر گفت: در حال بررسی 
ستاد  برنامه های  پیشرفت  صورت  در  و  هستیم  طرح 
بازآفرینی در اراضی ۴۸ هکتاری، پروژه بست شرقی را با 

الگوهایی جدید آغاز می کنیم. علیرضا خاکی با اشاره به 
برنامه ریزی برای ساماندهی بست شرقی حرم مطهر اظهار 
داشت: در حال بررسی طرح هستیم و در صورت پیشرفت 
پروژه  اراضی ۴۸ هکتاری،  بازآفرینی در  برنامه های ستاد 
بست شرقی را با الگوهایی جدید آغاز می کنیم. وی اجرای 

آمار پایین واکسیناسیون علت زرد ماندن رنگ کرونایی قم است
کمبود سونوگراف خانم مرتفع می شود

معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف انباری با بیش از هزار گونی
 آرد مشکوک به احتکار  

معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان از کشف انباری با هزار و صد گونی آرد مشکوک 
به احتکار در ابتدای جاده روستای کوه سفید قم خبر داد. پدرام نیرومند  اظهارداشت: 
در این انبار هزار و صد گونی آرد از شهر های قزوین، گنبد، کنگاور و... دپو شده است 
و به شیوه ای غیر اصولی و غیر بهداشتی نگهداری می شود. پدرام نیرومند با بیان این 
که آرد های دپو شده در این انبار فاقد هرگونه مدارک مثبته گمرکی و حواله جابجایی 
هستند خاطر نشان کرد: طبق اظهارات نگهبان این مجموعه، آرد های ذخیره شده 
متعلق به یک کارخانه کیک و کلوچه در شهرک صنعتی شکوهیه است، اما هنوز اطلاعی 
از مالکان و حتی نام کارخانه ذکر شده در دسترس نیست. وی افزود: این انبار تاکنون 
در سامانه جامع انبار ها ثبت نشده و با توجه به حجم و شیوه نگهداری، احتمال احتکار 
این کالا ها وجود دارد. معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان با اشاره به افزایش نرخ آرد 
صنف و صنعت در چند روز گذشته گفت: با توجه به اینکه احتکار آرد در روز های گذشته 
سود سرشاری برای متخلفان به همراه داشته است، شهروندان می توانند برای کمک به 

نهاد های نظارتی هرگونه موارد مشکوک را در تماس با شماره ۱۲۴ اطلاع رسانی کنند.
 

معاون آموزش حوزه های علمیه خبرداد:

تمدید مهلت ثبت نام در حوزه های علمیه برادران 
معاون آموزش حوزه های علمیه از تمدید مهلت ثبت نام متقاضیان ورود به حوزه های 

علمیه خبر داد و گفت: این مهلت از ۱۵ الی ۳۱ اردیبهشت سال جاری می باشد. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، حجت الاسلام مهدی رستم نژاد همچنین افزود: مانند 
سال های گذشته جهت پذیرش متقاضیان ورود به حوزه ۲ نوبت زمانی اعلام شده است، 
نوبت دوم به عنوان نوبت تمدیدی در نظر گرفته می شود. وی ادامه داد: نوبت دوم امسال 
از ۱۵ الی ۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۱ است و در این بازه زمانی در خدمت متقاضیان ورود به 
حوزه های علمیه در سه مقطع تحصیلی پایه هشت متوسطه اول، پایه ۱۱ و ۱۲ متوسطه 
دوم و دانشگاهی هستیم. رستم نژاد خاطرنشان کرد: سامانه پذیرش حوزه های علمیه،  
www.paziresh.ismc.ir جهت ثبت نام داوطلبان در بازه زمانی اعلام شده باز است و 

ثبت نام فقط به صورت مجازی صورت می گیرد.
 

 با برگزاری مجمع انتخاباتی  صورت گرفت؛

انتخاب دو رئیس هیات ورزشی در قم 
مجمع انتخاباتی دو هیات کونگ فو و هنر های رزمی و دو و میدانی استان قم برگزار شد.
براساس این گزارش ،مجمع انتخاباتی هیات کونگ فو و هنر های رزمی استان با حضور 
رئیس فدراسیون، مدیر کل ورزش و جوانان استان و سایر اعضای مجمع برگزار شد که در 
پایان محمد خان احمدی با کسب ۱۳ رای از مجموع ۲۰ رای، به عنوان رئیس این هیات 
برای ۴ سال انتخاب شد. رضا محسنی والا دیگر نامزد تصدی ریاست هیات کونگ فو و 
هنر های رزمی نیز شش رای را کسب کرد. گفتنی است پیش از این حسن عباسی به 
عنوان رئیس هیات کونگ فو و هنر های رزمی مشغول فعالیت بود که به دلایل شخصی و 
قبل از پایان دوره ۴ ساله از ادامه فعالیت در این هیات انصراف داد. همچنین در مجمع 
انتخاباتی هیات دو و میدانی استان هم که با حضور رئیس فدراسیون، مدیر کل ورزش و 
جوانان استان و سایر اعضای مجمع برگزار شد که در پایان ابوالفضل خدمتکاری با کسب 
۹ رای از ۱۵ رای، به عنوان رئیس این هیات برای ۴ سال پیش رو انتخاب شد. معصومه 

باغبان دیگر نامزد انتخاباتی این هیات نیز ۴ رای کسب کرد.

حضور سفیر کنیا در حرم مطهر حضرت معصومه)س(
 سفیر کشور کنیا در ایران با حضور در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه  )س( در قم با 

شخصیت این بانوی بزرگ اسلام آشنا شد. 
به گزارش روز شنبه روابط عمومی آستان حضرت معصومه، برخی اعضای سفارتخانه 
کنیا، جاشوا گاتیمو آگوتا را همراهی می کردند. در این برنامه حرم شناسی، کارشناسان 
اداره امور بین الملل حرم مطهر بانوی کرامت در مورد جایگاه حضرت معصومه )س( تاثیر 
ایشان بر فرهنگ و تمدن ایرانی و شکل گیری حوزه های علمیه و همچنین زیبایی های 

آستان مقدس از نظر معماری ایرانی و اسلامی توضیح هایی را ارایه کردند.

مشوق عادی انگاری نشویم
با  مقابله  مرکز  رئیس   فائوچی،  از  که  گزارشی  در   
بیماری های عفونی آمریکا، درباره وضعیت شیوع کرونا 
یک  شد  منتشر  کرونا  پاندومی  پایان  آغاز  و  آمریکا  در 
سوءبرداشتی صورت گرفت و همه تصور کردند که منظور او 

پایان پاندومی در این کشور است. این سوءبرداشت به دلیل ترجمه اشتباه از صحبت های 
فائوچی بود. فائوچی در گزارش اش تأکید کرده بود که آمریکا در حال وارد شدن به فاز 
دیگری از بیماری است و این به معنی پایان پاندومی نیست. اینکه برخی می گویند در 
کشور خودمان هم در حال ورود به دوره پایان پاندومی هستیم، درست نیست. برای اعلام 
این موضوع باید یکسری از عوامل دست به دست هم بدهند، اولا اینکه باید الگوی اپیدمی 

از حالت جامعه ای به خوشه ای برسد.
 یا زنجیره انتقال به طور کامل قطع شود. در کنار آن باید تعداد افراد حساس و پرخطر 
مستعد ابتلا، آنقدر کم شود که دیگر ویروس میزبانی نداشته باشد. من بر این باور نیستم 
که ما در مرحله پایان اپیدمی قرار داریم. هم اکنون واریانت های جدید با زیرسویه هایشان، 
بیماری زایی بالایی ندارند، به همین دلیل میزان مرگ، بستری و ابتلا کاهش پیدا کرده، 
اما نگاهی به کشورهای دیگر نشان می دهد که اخیرا موارد ابتلا رو به افزایش بوده است. 
به طوری که در چند روز گذشته، تعداد کشورهایی که دچار خیزش بیماری شده اند به 
۲۵کشور رسیده، درحالی که تعداد این کشورها در هفته گذشته، ۱۹ کشور بوده است. در 
کشور اقدام جامعی برای پایان اپیدمی صورت نگرفته که بتوان پایان پاندومی را اعلام کرد. 
یکی از مهم ترین نشانه ها برای ورود به دوره پایان پاندومی این است که در دوره بیماری، 

یعنی ۱۴روز، هیچ مورد ابتلای جدیدی ثبت نشود.
 نمی توان تنها براساس تعداد مرگ و بستری شرایط را سنجید. در جهان زیرسویه های 
BA۴ و BA۵ دیده شده، ممکن است این سویه ها ما را به خیزش بعدی برساند. به هرحال 
ماهیت اپیدمی به این صورت است. مگر اینکه ویروس به صورت ذاتی، به مرحله ای برسد 
که قدرت بیماری زایی آن پایین بیاید، چراکه ما هم اکنون شاهد جهش های جدی و 
جدیدی هستیم که منجر به خیزشی در کشورها شده است. نباید مشوق عادی انگاری 
در جامعه بود و خیلی زود است برای اینکه بگوییم وارد پایان پاندمی شده ایم، بخشی از 
این صحبت ها، برداشت های شخصی است، ما در کشور نظام بیماریابی فعالی نداریم، 
بسیاری از بیماران بدون علامت اند یا به دلیل خفیف بودن بیماری، مراجعه نمی کنند. 
هم اکنون میزان مولد پایه در کشور براساس اعلام مجامع بین المللی ۱. ۵ است و تا 

زمانی که به زیر یک نرسد نمی توان گفت که در حال ورود به دوره پایان پاندومی هستیم. 
شاخص میزان مولد پایه، شاخص مهمی است که نشان دهنده سرعت گسترش اپیدمی 
در جامعه است، اگر این شاخص معادل یک باشد، یعنی سرعت افزایش موارد ابتلا کم 
شده، اگر به زیر یک برسد، یعنی موارد ابتلا کاهش پیدا کرده است. زمانی که می گوییم 
این شاخص برای کشور ما ۱. ۵ است، یعنی سرعت چرخش ویروس بالاست و تعداد 
مبتلایان جدید نسبت به قبل زیاد است، اما خیلی ها بی علامت اند. گفته می شود در 
ایران 7۵درصد جامعه ۲دوز واکسن را تزریق کرده اند، این عدد نشان می دهد که از کل 
جمعیت، ۲۵درصد هنوز واکسیناسیون شان کامل نشده است. همچنین اعلام می شود 
که میزان اثربخشی واکسن های موجود در کشور، حدود 7۰درصد است، بنابراین از 
جمعیتی که واکسینه شده اند، ۵۰میلیون نفر ایمن شده اند و ۳۵میلیون نفر همچنان 
در گروه افراد پرخطر قرار دارند که می توانند میزبان های جدید ویروس باشند. مسأله 
اینجاست که ما در ارتباط با ویروس کرونا نمی دانیم که حملات دشمن کم شده یا اینکه 

برای همیشه ضعیف شده است.
اپیدمیولوژیست

به مناسبت سالروز تشکیل سازمان بسیج سازندگی ؛

تجمع گروه های جهادی قم برگزارشد
همزمان با ۱7 اردیبهشت، سالروز تشکیل سازمان بسیج سازندگی به فرمان امام راحل، 
مراسم تجمع گروه های جهادی قم در محل صبحگاه سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( 

برگزار شد.
علیرضا ایراندوست، مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه قم، گفت: گروه هایی که 
امروز با عنوان جهادگران فاطمی دور هم جمع شدند، آمادگی خود را برای فعالیت در 

عرصه های مختلف در استان اعلام کردند.
وی افزود: در قالب اجرای طرح جهادگران جهادی از امروز تا ۲۱ اردیبهشت، 7۰۰ نفر 
در قالب ۳۵۰ گروه جهادی از امروز فعالیت خود را در عرصه های مختلف علمی، فرهنگی، 
پزشکی، کشاورزی، آموزشی، عمرانی و خدمات اجتماعی در شهر ها و روستا های قم 
خدمت رسانی خود آغاز می کنند. وی گفت: در این هفته جهادگران فقط در استان های 
خود فعالیت می کنند و در ایام دیگر مانند عید نوروز و تابستان به استان های دیگر می روند.

حمید سوری*

رئیس مرکز مدیریت راه های استان قم خبرداد:

 افزایش   278  درصدی ورود خودرو به استان قم  
رئیس مرکز مدیریت راه های استان قم از افزایش  
۲78  درصدی ورود خودرو به استان قم تعطیلات 

عید سعید فطر خبر داد.
حمید سالاری با ارائه آماری از تعداد خودروهای 
ورودی به استان، طی ایام تعطیلات عید سعید فطر، 
اظهار داشت: طی بازه زمانی ۵ روزه ای ) ۱۲ لغایت 
۱6 اردیبهشت ۱۴۰۱    ( بیش از یک میلیون و 8۳۵ 
هزار و ۵۰۰دستگاه خودرو به استان قم وارد شده اند 
که درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته – ماه قمری_ 
)  ۴8۵هزار و 7۰۰ دستگاه (از افزایش ۲78  درصدی 

برخوردار بوده است .
شده،  ثبت  تردد  میزان  بیشترین  افزود:  سالاری 
توسط سامانه های تردد شمار مرکز مدیریت راه های 
تعداد  با  قم  تهران-  آزادراه  به  مربوط  قم،  استان 
اززمان  خودرو،  دستگاه   8۰۰ و  ۴8هزار  سیصدو 
لغایت ۱6   ) ماه  اردیبهشت   ۱۲( تعطیلات  شروع 

اردیبهشت ۱۴۰۱ بوده است.
سیصدو۴۴  تردد  تعداد  با  تهران   – قم  آزادراه  وی 
هزار و 8۵۰  دستگاه خودرو، آزادراه کاشان- قم،  با 
تعداد تردد یکصدو 8۵ هزار و۵7۰ دستگاه خودرو را 
از دیگر محورهای پرتردد استان طی بازه زمانی یاد 
شده عنوان و افزود: کمترین میزان تردد خودرو، که 
توسط سامانه های تردد شمار مرکز مدیریت راه های 
استان ثبت شده، هریک به ترتیب، مربوط به محور 
باغیک- تفرش با تعداد تردد سه هزار و ۹۰۰ دستگاه 
هزارو  پنج  تعداد  با  تهران  قم-  قدیم  جاده  خودرو، 
۳۲۰ دستکاه خودرو، و محور تفرش- باغیک با تعداد 

هشت هزار و ۳۴6 دستگاه خودرو بوده است.
تعداد  به  این گزارش  از  سالاری دربخش دیگری 

مشابه  مدت  طی  قم  استان  به  ورودی  خودروهای 
در سال ۹8 ) با احتساب ماه  قمری ( اشاره و با ارائه 
آمار مقایسه ای آن با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ عنوان 
کرد: با توجه به ورود نهصدو 8۳ هزار و 7۰۰ دستگاه 
خودرو طی تعطیلات عید سعید فطر درسال ۹8 و 
مقایسه آن با تعداد خودروهای ورودی به استان طی 
همین مدت درسال ۱۴۰۱) یک میلیون و 8۳۵ هزار و 
۵۰۰ دستگاه( شاهد افزایش 87 درصدی میزان ورود 

خودرو به استان قم بوده ایم .
افزایش  قم  استان  راه های  مدیریت  مرکز  رئیس 
چشمگیر ۲78  درصدی ورود خودرو به استان قم 
طی ایام تعطیلات عید سعید فطر امسال درمقایسه 

با مدت مشابه سال گذشته را امری کم سابقه خواند و 
یادآور شد: برای نخستین بار سامانه های تردد شمار 
این مرکز ، تردد  ۹۵ هزارو ۴۹۰ دستگاه خودرو طی 
قم-  آزادراه  در  را  سالجاری  ماه  اردیبهشت  روز ۱6 
تهران به ثبت رسانید که این تعداد تردد در یکروز و 
یک محور، درسطح راه های استان قم بی سابقه بوده 
است. حمید سالاری درخاتمه تصریح کرد: بی تردید 
مدیریت ترددات برونشهری، تامین ایمنی و نظارت 
وظیفه  جاده ای،  ترافیک  مقررات  اجرای  حسن  بر 
ای دشوار است که با عزم خلل ناپذیر و قامت نستوه  
تمامی خادمان عرصه راه، اعم از راهداری و حمل 

ونقل و پلیس راه، امکان پذیر است.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم آسیب شناسی را کلید پیشرفت و بهبود 
شرایط زائران دانست و گفت: آسیب شناسی سفرهای حج، که در سال های گذشته 
نیز شاهد آن بودیم، راه گشای خوبی به منظور ارتقای کیفیت خدمت رسانی به زائران 

است. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله سید 
هاشم حسینی بوشهری در دیدار با سید صادق حسینی رئیس سازمان حج و زیارت 
کشور طی سخنانی حج را یکی از ارکان مهم دین اسلام توصیف کرد و آن را فرصت 

مناسبی به منظور ارتباط مسلمانان در جهت حل مشکلات جهان اسلام دانست.
وی آسیب شناسی را کلید پیشرفت و بهبود شرائط زائران عنوان کرد و گفت: 
آسیب شناسی سفرهای حج، که در سال های گذشته نیز شاهد آن بودیم، راه گشای 
خوبی به منظور ارتقای کیفیت خدمت رسانی به زائران است، باید با استفاده از دو 
تابلوی راهنمای مهم، یعنی تجربه های پیشین و تذکرهای رهبر معظم انقلاب، جلوی 
تکرار آسیب ها و مشکل ها گرفته شود. امام جمعه قم ضمن تطبیق جهاد تبیین با 
مساله حج افزود: به واسطه تبیین صحیح دست آوردهای حج باید جلوی درشت 

نمایی ضعف ها و اختلاف  های احتمالی گرفته شود. 
امیدواریم روز به روز شاهد افزایش کیفیت سفرهای حج باشیم

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه بیان داشت: فضای مجازی نقاط ضعف را 
بزرگ تر از آنچه که است نشان می دهد، راه مقابله با این آسیب، تبیین صحیح است، 
از طرف دیگر در موسم حج باید به واسطه فرصت موجود در ارتباط با سایر کشورها، 

در حل اختلاف ها و مشکل های جهان اسلام کوشید.
 رئیس جامعه مدرسین با تاکید بر تقویت دیپلماسی حج گفت: تاکنون زائران ایرانی 
در میان حجاج نمونه بوده اند و این تنها به واسطه تلاش ها و هماهنگی سازمان حج 
و زیارت با بعثه رهبری میسر شده است،  امیدواریم روز به روز شاهد افزایش کیفیت 

سفرهای حج باشیم.
دست  تمامی  کرد:  خاطرنشان  حج  کارگزاران  تمامی  به  خطاب  پایان  در  وی 
برنامه  خود  سفر  هر  برای  باید  کاروان ها،  روحانیان  چه  و  مدیران  چه  اندرکاران، 
جداگانه ای داشته باشند تا مبادا این سفرها برایشان عادی جلوه کند و از بهره معنوی 

آن محروم شوند.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

سفرهای حج برای ارتقای خدمات  آسیب شناسی شود

عکس : هادی چهرقانی

رسم گلچین فلک گر چه همه یغما بود
لیک اینبار گلی چید که بی همتا بود
چهل روز گذشت، اما باورمان نیست که او از میان ما رفته 
است. مرحوم دکترحسین عبداللهی دیدار یار را ترجیح داد 
اما ما همچنان در بهت و حیرت دلتنگ لحظاتی هستیم 
که از تو بسیار می آموختیم، انسانیت و مهربانی را. به خدا 
نزدیک بود و بیقرار ملاقاتش و چه زیبا در آستانه ماهی به 
دیدار معشوق رفت که ماه بندگی خدا نام دارد. تنها باور 
داریم در نزد پروردگارش مقام ومنزلتی والا دارد که تسکینی 
که  شد  منکر  توان  نمی  است.  نبودنش  های  بیقراری  بر 
هنوز با گذشت چهل روز، عکس او با چارچوب قاب بیگانه 
است و چهره بشاش و مهربانش هر روز در اذهان ما تداعی 
مدیر  عبداللهی  حسین  مرحوم  چهلم  مراسم  شود.  می 
مسئول»روزنامه ایمان« جمعه 16 اردیبهشت ماه در مسجد 

الغدیر قم برگزار شد. روحش شاد و یادش گرامی

چهل روز از پرواز دکترحسین عبداللهی گذشت

هنوز عکس او با 
»چارچوب قاب« بیگانه است
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قیمت ماکارونی و نظام 
حمایت اجتماعی

حرف هایی هست که تا وقتی بحرانی پیش نیامده 
اما حالا قیمت  نیست،  آن ها  برای شنیدن  گوشی 

ماکارونی سر به فلک کشیده و زمان مناسبی است تا یکی از این حرف ها گفته، 
شنیده و مطالبه شود. چند دقیقه ای همراه این متن باشید توضیح می دهم.

دولت های ممالک پیشرفته دنیا بانک اطلاعات دقیقی از وضعیت اقتصادی 
و اجتماعی خانوارها دارند و هر قدر نظام های سیاسی به »دولت رفاه« نزدیک تر 
هستند – مثل سوئد و نروژ و فنلاند – کیفیت و دقت و کاربرد بانک های اطلاعاتی 
آن ها بیشتر است. اطلاعات درآمد، هزینه، وضعیت آموزش، مالیات، دارایی ها، 

سلامت و ... خانوارها در این بانک های اطلاعاتی وجود دارد.
اجازه  خانوارها  اجتماعی  و  اقتصادی  وضعیت  از  اطلاعاتی  بانک های  این 
می دهد تا حمایت اجتماعی دولت از خانوار و افراد به صورت هدفمند و هوشمند 
صورت بگیرد. هدفمند است چون حمایت بر اساس مقدار ضعف و قوت اقتصادی 
و اجتماعی افراد صورت می گیرد و اگر قرار است یارانه نقدی یا کمک غیرنقدی به 
خانوار یا فردی داده شود، بر اساس استحقاق تعلق می گیرد. هوشمند است از 
آن جهت که می تواند تغییرات در زندگی فرد را لحاظ کند. شهروندی ممکن است 
به واسطه تصادف، بیماری یا بیکاری وضعیت اقتصادی و اجتماعی اش نزول کند، 
و به همان میزان هم ممکن است به هر دلیلی وضعش بهتر یا خیلی خوب شود. 

حمایت از او باید هوشمندانه در هر دو حالت تغییر کند.
دولت وظیفه دارد رشد اقتصادی را تسهیل کند، رابطه با جهان را بهبود دهد، 
زمینه بروز فساد را از بین ببرد، سیاست های ضدتورمی به کار بگیرد، ارزش پول 
ملی را حفظ کند و ... اما، وظیفه دارد نظام حمایت اجتماعی هدفمند و هوشمند 
را هم توسعه دهد. این وظیفه دهه هاست که به دولت ها تذکر داده شده اما نادیده 

گرفته اند.
دولت – بالاخص دولتی که زیر بار هزینه ها له شده و کسر بودجه اش تسمه تورم را 
بر گرده اقشار ضعیف اقتصادی آتشین کرده – لازم دارد که برای انجام اصلاحات 
یا مدیریت اجتماعی هر چیزی از جنس بحران و شوک اقتصادی، به داده ها و 
نظامی برای حمایت هدفمند و هوشمند از اقشار آسیب پذیر دسترسی داشته 
باشد. ضرورت چنین سامانه ای امروز بیش از هر زمانی احساس می شود، حالا که 
ممکن است گروه هایی از مردم به ماکارونی هم دسترسی نداشته باشند و ضروری 

است هدفمند در برابر سوءتغدیه حمایت شوند.
نکته مهم این است که در این کشور هر کس جاده غیرضروری بکشد، پتروشیمی 
مخربی در میانکاله سر هم کند، کارخانه فولادی در کم آب ترین نقطه کویر بسازد، 
کلنگ هر ساخت وساز پُرساخت وپاختی را به زمین بزند، ژستی می گیرد، دیده 
می شود و قدر می بیند و بر صدر می نشیند؛ اما آن ها که برای ایجاد سامانه های 
ضروری حکمرانی – نظیر بانک اطلاعات و نظام حمایت اجتماعی هدفمند و 
هوشمند – تلاش کنند، نه دیده می شوند، نه قدر می بینند و نه بر صدر می نشینند.
https://( کار ایجاد چنین سامانه ای با عنوان »پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان
refahdb.mcls.gov.ir/(« در وزارت رفاه از سال ۱۳۹۲ آغاز شد. این پایگاه از 
تجمیع ۵۰ منبع داده ای تشکیل شده ، ۲۵ منبع داده ای به طور کامل تجمیع 
و ساختار اصلی آن با بیش از 6۰ جدول داده ای شکل گرفته  است. بیش از ۳ 
میلیارد رکورد داده ای در پایگاه داده نهایی ذخیره و تجمیع شده  است. متأسفانه 
باید همراهی  بقیه آن ها که  بودند،  این کار جدی  و مجریان  هر قدر طراحان 
می کردند و اهمیت آن برای نظام اجتماعی و توسعه عدالت را درمی یافتند، نسبت 
به آن بی توجه بودند. دولت فعلی نیز تا به امروز کلامی درباره آن نگفته و وزیر 

رفاهش ترجیح می دهد به جای کار اساسی نمایش اجرا کند.
ایجاد چنین پایگاهی و وارد کردن آن در سیاست گذاری و اجرا، چیزی از جنس 
سازوکارهای حکمرانی است. بدبختانه در این کشور حکومت به عوض اصلاح و 
دنبال ساخت وساز است.  برای حکمرانی درست،  ایجاد سازوکارهای ضروری 
نمایندگان مجلس به عوض مطالبه این گونه سازوکارها، دنبال ساخت وساز در 
حوزه انتخابیه خود هستند. قدرت دولت ها با تعداد روبان هایی که پاره می کنند 

سنجیده می شود نه میزان ظرفیتی که برای حکمرانی صحیح خلق می کنند.
خلاصه، حالا که ماکارونی قیمت اش سه برابر شده و چشم انداز آینده نیز روشن 
نیست، تکمیل، هدفمند و هوشمند کردن »پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان« را 
جدی بگیرید و بکوشید این کشور به داده های لازم برای ایجاد یک نظام حمایت 
اجتماعی مؤثر و کارآمد مجهز شود. دست از پوپولیسم و نمایش دادن هم بردارید و 
همان کاری را بکنید که باید انجام دهید تا بتوانید از زخم خوردگان قیمت ماکارونی 
حمایت کنید. ما مردم هم بیایید ایجاد این نظام حمایت اجتماعی را مطالبه کنید.

* جامعه شناس

یوسفیان ملا نماینده پیشین مجلس: 
آقایان اداره دولت را با سوپرمارکت اشتباه گرفتند

 نماینده پیشین مجلس گفت: آقایان یا قادرند شرایط را ادامه دهند یا قادر 
نیستند. اگر قادر نیستند، چرا قبول کردند؟  اگر چیزی را نشناخته ای یا جنسی را 
ندیده ای چگونه خریداری کردی؟  چگونه مسئولیت آن را پذیرفتی؟ ! این عذر بدتر 

از گناه بوده و در هیچ جای دنیا هم مرسوم نیست. 
عزت الله یوسفیان در گفت وگو با ایلنا، درباره عملکرد مجلس در دو سال گذشته و 
اینکه چرا مجلس و دولت مشکلات موجود را ه گردن دولت قبلی می اندازند، گفت: 
اشتباهی که در کشور ما وجود دارد این است که آقایان، دولت و گردش مالی آن را 
با یک سوپرمارکت و رستوران اشتباه می گیرند. یعنی دولت را با مغازه ای که جنس 
می فروشد، بدهی و حساب بانکی و ... دارد، یکسان محاسبه می کنند. درحالیکه 
در هیچ زمانی، هیچ دولتی در هیچ نظامی از بین نمی رود تا دولت جدیدی بیاید. 
دولت یک بار در کشور تغییر کرد و آن در سال ۵7 بود. یعنی دولت شاهنشاهی 
رفت و دولت جمهوری اسلامی آمد. در بقیه موارد رئیس جمهور آمده و در جایگاه 
دولت می  نشیند. دولت همیشه هست و خواهد بود. آقایان وقتی مسئولیت قبول 
می کنند، فکر می کنند در مغازه ای یک عده را بیرون ریخته و افراد جدیدی داخل 
آن شدند. وی افزود:  وقتی فردی به عنوان رئیس جمهور آمد و جایگاه دولت قبلی 
را پذیرفت، دیگر حق ندارد بگوید که آن ها خراب کردند. او این شکل را پذیرفته و 
قول هایی داده است. اگر اطلاع نداشت و نمی دانست چه بلایی به سرش می آید، 
اشتباه کرده آمده و عضو دولت شده است. وقتی کسی وزیر یا رئیس جمهور شده 
و ادعا می کند برای اداره کشور برنامه دارد، یعنی مشکلات کشور را می داند و برای 

حل مشکلات برنامه تهیه کرده است.
پذیرش مسئولیت بدون علم به مشکلات، عذر بدتر از گناه است 

این نماینده پیشین مجلس گفت: اگر آقایان واقعا نمی دانستند دولت قبلی 
چه وضعیتی از جهت نقدینگی، شرایط مالی، گردش اقتصادی داشت، پس 
معلوم است که بلد نبودند. اما وقتی می دانستند و همین شکل را پذیرفتند، دیگر 
نمی توانند بگویند او مقصر است. شما با علم به تقصیر او مسئولیت پذیرفته اید. 
اینکه کسی بخواهد مشکلات را گردن این و آن بیاندازد، کار اشتباهی است. 
بنابراین آقایان یا قادرند شرایط را ادامه دهند یا قادر نیستند. اگر قادر نیستند، 
چرا قبول کردند؟  اگر چیزی را نشناخته ای یا جنسی را ندیده ای چگونه خریداری 
کردی؟  چگونه مسئولیت آن را پذیرفتی؟ ! این عذر بدتر از گناه بوده و در هیچ جای 

دنیا هم مرسوم نیست.
یوسفیان ملا گفت: امروز بدترین درگیری میان دو رئیس جمهور در طول ۲۵۰ 
سال تاریخ آمریکا میان ترامپ و بایدن است. اما شما یک کلمه نمی شنوید که آقای 
بایدن پولی در جایی معطل کرده یا ترامپ هزینه بی خودی انجام داده است. به 
شخصیت یکدیگر حمله می کنند اما کاری به دستگاه دولتی ندارند چون شرایط 
دولت را پذیرفته اند. وی تصریح کرد: مشکل این است که وقتی ما در هر مسئله ای 
بمانیم، فرافکنی کنیم. ضرب المثلی وجود دارد که خیلی بی حساب نیست. 
در گذشته از بس انگلیسی ها در امور ملت ها دخالت می کرد،  آب حوضی ها با 
سطل آب می آمدند دم در خانه ها و حوض طرف را پر می کردند و داد می زدند آب 
حوضیه. بعد یکمرتبه آب حوض خالی می شد چرا؟  چون در کف حوض سوراخی 
وجود داشت وقتی آب حوض کثیف می شد دریچه را برمی داشتند تا آب می رفت. 
اگر بعد سوراخ را خوب نمی بستند، آب خالی می شد. بعد اگر این اتفاق می افتاد 

می گفتند کار، کار انگلیسی هاست که آب حوض خانه من خالی شد.

اخبار

وزیر کشور :

دولت به دنبال تغییر ریل های اقتصادی 
کشور است

وزیر کشور با اشاره به اقدامات مهم دولت در حوزه تغییر ریل های اقتصادی در کشور 
گفت: دولت دنبال نام نیست؛ تغییر ریل اقتصادی نیز مسئولیت بزرگی است که آیت الله 

رییسی زیر بار آن رفت. 
احمد وحیدی روز شنبه در آیین تکریم و معارفه استاندار کرمان تاکید کرد: آیت الله سید 
ابراهیم رییسی یک برادر مجاهد و به صورت شبانه روزی پای کار است که با نهایت اخلاص، 

سادگی و احساس خدمت در میدان، بار مسئولیت های بزرگی را برعهده گرفته است.
وی ادامه داد: تغییر ریل اقتصادی مسئولیت بسیار بزرگی است که دولت های قبل حاضر 
به اجرای آن نشدند و زیر بار آن نرفتند زیرا این دولت به دنبال نام خود نیست و برای نظام 

تلاش می کند و شانه زیر بار می برد.
وحیدی ابراز داشت: جمهوری اسلامی به سربازانی در صحنه نیاز دارد که بدون توجه به 
نام خودشان زیر بار امور نظام بروند و اکنون رییس جمهور این مسئولیت را پذیرفته و خدا هم 

راه را برای جهادگران باز می کند.
وزیر کشور افزود: گام نخست دولت، تغییر ریل اقتصادی کشور است و بسیاری اتفاقات 

باید در حوزه اقتصاد بیفتد که با شفافیت، اقتدار و با اطمینان کار را پیش ببریم.
وی اظهار داشت: امروز گام های بلندی برای نظام برداشته می شود و آثار آن بتدریج در 

تمامی حوزه ها بویژه اقتصاد نمایان خواهد شد.
وزیر کشور تصریح کرد: جمهوری اسلامی امروز با وجود فشار حداکثری و تحریم کارهای 
بزرگی را انجام می دهد و فرم جدیدی از یارانه در دستور کار دولت قرار گرفته که مسأله بسیار 

مهمی است.
وی با بیان اینکه اقدامات مختلف مهمی در دستور کار است اظهارداشت: به طور مثال 
کارهای بزرگی برای معلمان در بحث رتبه بندی در حال انجام است و با تصمیم های اخیر در 

معیشت کارگران بهبودی خوبی را خواهیم دید.
 

معاون هماهنگ کننده ارتش:

 بستر استخدام نخبگان وظیفه
 در نیروهای مسلح فراهم است

معاون هماهنگ کننده ارتش از واگذاری طرح های تحقیقاتی در حوزه ارتقای فناوری 
دفاعی به نخبگان وظیفه کشور خبر داد و گفت: بستر استخدام نخبگان وظیفه در ارتش 

و نیروهای مسلح فراهم است. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری در مراسم افتتاحیه هشتمین دوره رزم مقدماتی نخبگان 
وظیفه کشوری در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ارتش جمهوری اسلامی ایران برای 

نخبگان وظیفه کشوری برنامه ویژه ای را پیش بینی کرده است.
وی افزود: دوره های آموزشی پیش از این هشت هفته بود که پس از بازنگری در مفاد 

آموزشی به سه هفته تقلیل یافته و موارد با اهمیت و ضروری تر در دستور کار قرار گرفت.
امیر دریادار سیاری ادامه داد: نخبگان وظیفه کشوری در این دوره با نیروهای چهارگانه 
ارتش جمهوری اسلامی و سلاح ها و تجهیزات و رزم انفرادی آشنا می شوند و نسبت به 

توانمندی های ارتش جمهوری اسلامی ایران آگاهی می یابند.
وی افزود: استعدادهای برتر در این دوره ها نسبت به برنامه ها و طرح های تحقیقاتی آشنا 
می شوند و در درون نیروها برخی طرح های تحقیقاتی نیز به این عزیزان واگذار می شود تا 

برآیند تلاش نخبگان، کمکی در راستای ارتقای سطح نیروهای مسلح باشد.
امیر دریادار سیاری گفت: نخبگان وظیفه در کنار عزیزان جهادگر مشغول امور تحقیقاتی 
می شوند، نه فقط در حوزه نیازمندی های ارتش بلکه نسبت به تامین نیازمندی های نیروهای 
مسلح در حوزه جنگ های نوین و نبردهای آینده اقدام و کمک خواهند کرد و مهم ترین 

فعالیت شان تلاش در راستای ارتقای سطح فناوری است.
و  ارتش  برای استخدام و جذب نخبگان کشوری در  کار  وی خاطرنشان کرد: بستر 
نیروهای مسلح فراهم است و هر کدام از این عزیزان که بخواهند می توانند در نیروهای 
مسلح فعالیت کنند. کما اینکه در دوره های قبل نیز نخبگان و استعدادهای درخشان 
در ارتش استخدام شدند و در حال حاضر نیز در بخش های تحقیقاتی مشغول به فعالیت 

هستند.
 

سخنگوی کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس:

حذف یارانه پنهان به نفع اقشار ضعیف  است
 سخنگوی کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس گفت: شفاف شدن یارانه ها به نفع اقشار 
ضعیف جامعه است و از این طریق می توان کمک بیشتر و بهتری برای پرداخت یارانه ها به 

جامعه هدف کرد. 
محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: سالانه در کشور ما حداقل 
هزار هزار میلیارد تومان یارانه نقدی به بخش های مختلف از جمله انرژی کالاهای اساسی 

و ... پرداخت می شود.
وی افزود: پرداخت این یارانه ها با هدف کمک به اقشار آسیب پذیر انجام می شود اما 
واقعیت این است که اقشار ضعیف و متوسط جامعه کمترین سهم را از این یارانه ها دارند 

و اقشار ثروتمند و مرفه جامعه هستند که بیشترین بهره و استفاده را از این یارانه می برند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهار کرد: طبیعی است که شفاف شدن یارانه ها به 
نفع اقشار ضعیف جامعه است و از این طریق می توان اقدام به کمک بیشتر و بهتری به جامعه 

هدف برای پرداخت یارانه ها کرد.
زنگنه خاطرنشان کرد: اگر شفاف شدن یارانه ها و حذف یارانه های پنهان به درستی اجرا 
نشود نه تنها کمکی به اقشار ضعیف جامعه نمی کند بلکه موجب وارد آمدن فشار بیشتر به 

این قشر می شود.
وی یادآور شد: قانون هدفمندی یارانه ها قانون بسیار خوبی است اما عدم نگاه جامعه به 
این قانون و تکه تکه کردن آن و همچنین نگاه بخشی به این مصوبه در حوزه اجرا باعث شد تا 

ما را از هدف اصلی  خود برای اجرای این قانون دور کند.
سخنگوی کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس تصریح کرد: طبق این قانون بنا بود 
تا قیمت حامل های انرژی واقعی شود و منابع حاصل از این آزادسازی قیمت ها به اقشار 
ضعیف جامعه تخصیص یابد اما در این چند سال دیدیم که حامل های انرژی گران شد و 
در عین حال منابع حاصله به دست اقشار ضعیف جامعه نرسید لذا اجرای ناقص قانون 

هدفمندی یارانه ها فشار بیشتری را به اقشار ضعیف جامعه وارد کرد.
زنگنه در پایان یادآور شد: اگر ما بخواهیم آزادسازی یارانه ها و شفاف کردن آن برای اقشار 
ضعیف جامعه مفید باشد باید یک نگاه راهبردی و جامع به حوزه اقتصاد کشور داشته باشیم 

و از نگاه های بخشی پرهیز کنیم.
 

سخنگوی وزارت امور خارجه :

مبارزه با غاصبان قدس حق طبیعی مردم 
فلسطین است

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اشغالگری و اشغالگران رو به زوال هستند و مبارزه با 
غاصبان قدس و فلسطین، حق طبیعی، مشروع و قانونی مردم فلسطین است.

سعید خطیب زاده با محکومیت یورش مجدد و مکرر صهیونیست ها به مسجد الاقصی و 
تعرض وحشیانه نظامیان رژیم صهیونیستی به نمازگزاران و مدافعان اماکن مقدسه فلسطین، 
اعلام کرد؛ اشغالگری و اشغالگران رو به زوال هستند و مبارزه با غاصبان قدس و فلسطین، 

حق طبیعی، مشروع و قانونی مردم فلسطین است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به تشدید تجاوزات و اقدامات سبوعانه رژیم آپارتاید 
اسرائیل در اراضی اشغالی فلسطین، خواستار کمک ملت ها، دولت ها و مجامع منطقه ای 

و بین المللی به مردم فلسطین برای دفاع از خود و مقابله با اشغالگران صهیونیست شد.
خطیب زاده در پایان ضمن تاکید بر ضرورت وحدت جهان اسلام برای دفاع از فلسطین و 
نجات مسجد الاقصی، عادی سازی روابط با رژیم آپارتاید اسرائیل را از عوامل تشویق و تشدید 

کننده خشونت توسط صهیونیست ها در اراضی اشغالی فلسطین توصیف کرد.

وزیر علوم:

امتحانات پایان ترم دانشگاه ها 
حضوری برگزار می شود

 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با تأکید بر اینکه تابع تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا 
هستیم، گفت: در صورتی که شرایط در بازه زمانی برگزاری امتحانات مانند شرایط فعلی 

باشد، امتحانات پایان ترم دانشگاه ها به صورت حضوری برگزار می شود. 
محمدعلی زلفی گل در گفت وگویی درباره برنامه وزارت علوم مبنی بر برگزاری  امتحانات 
پایان ترم دانشگاه   های کشور، گفت: امتحانات پایان ترم دانشگاه ها حتما به صورت حضوری 

برگزارمی شود.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری بیان داشت: قطعا اگر شرایط کرونایی کشور در زمان برگزاری 
امتحانات پایان ترم مانند شرایط فعلی باشد، امتحانات به صورت حضوری برگزار خواهد شد.

زلفی گل با بیان اینکه ما تابع تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا هستیم، تصریح کرد: 
اگر در زمان برگزاری امتحانات مشکلی ایجاد شود، هر تصمیمی که ستاد ملی اتخاذ کند، 

موظف به اجرای آن هستیم.

 احمد توکلی در نامه ای خطاب به رییس مجلس با اشاره به حواشی پیش آمده 
برای سفر خانواده قالیباف به ترکیه نوشت: اگر قبول کنیم این مسئله به اعتبار رئیس 

مجلس آسیب زده است )که زده است( تنها راه، شفافیت تمام ماجرا است. 
قالیباف رییس مجلس شورای  باقر  به  محمد  نامه ای خطاب  توکلی در  احمد 
اسلامی  با اشاره به حواشی پیش آمده برای سفر خانواده اش به ترکیه از وی خواست 

در مورد این موضوع شفاف سازی کند.
متن این نامه بدین شرح  است:روزی ابوذر برای دیدن سلمان به خانه وی رفت پس 
از دقایقی از سلمان پرسید چیزی در خانه داری تا بخوریم؟ سلمان سفره اش را آورد 
و برای ابوذر باز کرد. فقط نان در آن بود. چند لقمه ای که خورد پرسید نمک نداری 
تا خورش نان کنم؟ سلمان پاسخ داد: چند لحظه صبر کن تا برایت بیاورم. آفتابه اش 
را برداشت و به مغازه محل رفت و آن را فروخت و مقداری نمک به خانه آورد و بر سفره 
نهاد. ابوذر چون سیر شد دست به آسمان بلند کرد و گفت: خدایا تو را شکر می کنم 
که قناعت کردم. سلمان که بر سر خواسته ابوذر که مهمانش بود راضی بود آفتابه اش 
را گرو بگذارد تا مهمان را اکرام کرده باشد ولی وقتی ابوذر خود را قانع تلقی کرد ، راضی 
نشد ارزش های اسلامی مخدوش شود و برادر دینی اش ماهیت ارزش اسلامی را 

تغییر دهد. به او گفت: اگر قناعت کرده بودی آفتابه برادرت به گرو نمی رفت.
قصد نداشتم درباره رفتار خانواده یک مسئول بلندپایه سخن بگویم، ولی مطالبی 
گفته شده که در آنها وزنی را که خداوند به امور و اشیا بخشیده در دفاع از آقای 
دکتر قالیباف یا حمله به وی مراعات نشده است، و به این دلیل این نامه خطاب به 
نمایندگان مردم نوشته شده است. به خاطر همین اهمیت گوینده یا موضوع نباید از 

بررسی این کج روی چشم پوشید.
در این فرایند مواضعی از شخصیت های قابل احترام دیده شده که روش های 
مَاءَ رَفَعَهَا  مورد قبول خودشان  را نیز رعایت نکردند. وظیفه دانستم تا به اقتضای وَالسَّ
وَوَضَعَ الْمِیزَانَ تلاش کنم در حب و بغض نسبت به آقای دکتر قالیباف موازین اسلام 

دستمالی نشود.
به طور نسبی بهترین موضع را آقای الیاس قالیباف گرفت، زمان ابراز موضع و 

محکوم کردن رفتار چنان بود که صدق در موضعگیری به چشم می آمد.
چند نکته را متذکر شوم:

۱ – الیاس با صراحت تام سفر را نابخشودنی خواند و برای مصون ساختن پدر چند 
خبر را در بیانیه اش منتشر کرد. پدر با سفر مخالف بود. ضمن عذرخواهی از مردم 
موکدا عذرخواهی خانواده را نیز ضروری دانست. در عین حال از مردم درخواست 
کرد خطای فرزند را به اسم پدر ننویسند و بر این واقعیت تاکید کرد که سفر به آبروی 

پدر آسیب وارد کرد
۲-ایراد مهمی نیز در این موضع گیری هست که در ادامه از آن یاد می کنم.

غالبا طرفداران تلاش کرده اند که موضع را مبهم و غیرقابل قضاوت بدانند  و 
همچنین این سفر و خرید از ترکیه را غیرقابل اعتنا و امری عادی اعلام کنند که 

اکثریت مردم این قبیل سفر ها را دارند.
۳ – یک وجه مهم کجروی جانبداران، کوچک خواندن ماجرا است. علی علیه السلام 
در نامه ای به عثمان ابن حنیف، استاندار بصره به خاطر شرکت در سور ثروتمندی 
چنان حملاتی به عثمان کرد که ۱۵ قرن است شیعیان و غیر شیعیان انتقاد تند و 
ملامت شدید امیرمومنان را از عثمان می خوانند. گناه استاندار این بود که در مهمانی 

شرکت کرد که پابرهنگان از آن رانده و شکم بارگان بر آن خوانده بودند.
»اگر می  خواستم هر آینه می  توانستم به عسل مصفّا، و مغز گندم، و بافته های  
ابریشم راه برم، اما چه بعید است که هوای  نفسم بر من غلبه کند، و حرصم مرا به 
انتخاب غذاهای  لذیذ وادار نماید در حالی  که شاید در حجاز یا یمامه کسی  زندگی  کند 
که برای  او امیدی  به یک قرص نان نیست، و سیری  شکم را به یاد نداشته باشد یا آنکه 
شب را با شکم سیر صبح کنم در حالی  که در اطرافم شکم های  گرسنه، و جگرهایی  

سوزان باشد.«
وقتی پذیرش دعوت ثروتمندی این چنین علی را به خشم می آورد که تازیانه ملامت 
را بر سر استاندارش می کوبد معلوم می شود که امروز امیر مومنان اگر می خواست 
ماله کشان ماجرا را ملامت کند کمتر از این نمی گفت. البته اگر عثمان ابن حنیف را 

بشناسید ادعای ما مستحکم تر می شود.
عثمان در جنگ احد و تمام غزوه های بعد از آن در رکاب پیامبر بود. او در جنگ های 
امیر مومنان مانند جنگ جمل شرکت داشت عثمان و برادرش سهل از اعضای شرطة 
الخمیس یعنی از یاران ویژه امام علی بودند. امام رضا درباره عثمان می فرماید: عثمان 

در پیروی علی وفادار بود و تا آخر عمر در مشی خویش تغییری نداد.
این مقام عثمان که امام معصوم تا پایان عمرش را امضا می کند علی القاعده وی را 
در جایگاه بالاتری نسبت به آقای قالیباف قرار می دهد. حال عثمان را با آقای قالیباف 

مقایسه کنید و
زشتی خرید لباس از ترکیه با پذیرش مهمانی یک ثروتمند بسنجید. آیا گمان می 

کنید امیر مومنان در حادثه امروز کمتر از زمان خویش خشمگین می شد؟

آقای الیاس قالیباف به درستی نابخشودنی بودن گناه اطرافیانش را به وضع دردناک 
مردم گرفتار معیشت تنگ، مربوط می داند. جانبداران که حتی موضع آقای الیاس 

قالیباف را نپذیرفتند.
آیا از مسکنت مردم شریف ایران مطلع نبودند؟
آیا جانبداران از فقر مردم ایران بی خبر بودند؟

آن ها بچه های کار را ندیده اند؟
آن ها از متلاشی شدن کانون های خانوادگی به خاطر نداشتن حتی یک سرپناه 

حلبی بی خبر بوده اند؟
وقتی فرزند صاحب ماجرا در بیانیه اش وضع اقتصادی مردم را چنان تصویر می 
کند که حتی اگر خرید چند تکه لباس بوده باشد الیاس قالیباف آن را به خاطر هم 
زمانی  با تنگناهای شدید معیشتی مردم ایران نابخشودنی می شمارد. چرا برخی از  
جانبداران سعی کردند که موضوع را بی ارزش جلوه دهند؟ آیا آن ها گمان می کنند 
این افراط و تفریط  در برخورد با این حادثه تلخ افراط و تفریط بیش از آنی بود که در 
بالا متذکر شدیم. این که کسی بگوید واردات چمدانی از ترکیه: پنهانی ترین وجه 
زندگی مسئولان است و نباید سرک بکشیم از بی اطلاعی گوینده است یا اگر گفته 
شود تنها حکومت می تواند به فرد متهم به فساد حمله کند و همین کار حکومت را 
هم مشروط به پرهیز از جار و جنجال، سرک نکشیدن وبه کار گرفتن شنود و کنترل، 
پس چه توجیهی برای کار علی دارد که به مالک می فرماید برای کنترل کارگزارانت 
جاسوس بگمار. و اگر اطلاعاتی که جاسوسان از یک کارگزار می دهند با هم سازگار 
بود منتظر شاهد نمان؟ بله امام علی این پنهان کاری را راجع به عیوب مردم لازم می 

دانست اما راجع به مسئولین خیر!
حَدٌ مِنْهُمْ بَسَطَ یَدَهُ إِلَی خِیَانَة اجْتَمَعَتْ بِهَا عَلَیْهِ عِنْدَکَ 

َ
ظْ مِنَ الاعَْْوَانِ، فَإِنْ أ تَحَفَّ

خَذْتَهُ بِمَا 
َ
خْبَارُ عُیُونِکَ، اکْتَفَیْتَ بِذَلِکَ شَاهِداً، فَبَسَطْتَ عَلَیْهِ الْعُقُوبَةَ فِی بَدَنِهِ، وَأ

َ
أ

هَمَةِ. دْتَهُ عَارَ التُّ ةِ، وَوَسَمْتَهُ بِالْخِیَانَةِ، وَقَلَّ صَابَ مِنْ عَمَلِهِ، ثُمَّ نَصَبْتَهُ بِمَقَامِ الْمَذَلَّ
َ
أ

 هر گاه یکی از ایشان دست به خیانت گشود و اخبار جاسوسان در نزد تو به خیانت او 
گرد آمد و همه بدان گواهی دادند، همین خبرها تو را بس بود. باید به سبب خیانتی که 
کرده تنش را به تنبیه بیازاری و از کاری که کرده است، بازخواست نمایی. سپس، خوار 

و ذلیلش سازی و مهر خیانت بر او زنی و ننگ تهمت را بر گردنش آویزی.
و  و تخلفات زمامداران  تنها جرائم  نه  بر شهر حکمت،  بنابراین علی )ع(، دری 
کارگزاران را اجتماعی می کند، بلکه جاروجنجال راه می اندازد. نه تنها سرک  می 
کشد، بلکه شنود هم بکار می گیرد )جاسوسی بدون شنود به چه کار می آید؟( نه تنها 

مجازات می کند، بلکه آبرو می برد.
علی )ع( در نامه ای درباره ی مردم چنین می گوید که در همان نامه درباره کارگزاران 
متخلف و فاسد این چنین سختگیرانه دستور می دهد علی )ع( می گوید:" در مردم 
عیوبی  هست که حکومت  در پوشاندن آن عیوب از همه کس سزاوارتر است، پس 
دررابطه با عیوبی  که از مردم بر تو پنهان است کنجکاوی  مکن، چرا که فقط در آنچه 
از عیوب مردم نزد تو معلوم است وظیفه اصلاح داری ، و نسبت به آنچه از عیوب مردم 
بر تو پنهان است خداوند داوری  می  کند. پس تا می  توانی  عیوب مردم را بپوشان، تا 

خداوند عیوب تو را که علاقه داری  از مردم پوشیده بماند پرده پوشی  کند."
در بیانیه الیاس قالیباف و برخی از جانبداران مکررا گفته شده است که مسئله روشن 
نیست و یا گفته شده است خرید فلان و بهمان چیز نبوده است. اگر قبول کنیم این 
مسئله به اعتبار رئیس مجلس آسیب زده است )که زده است( تنها راه، شفافیت تمام 

ماجرا است .
این وظیفه قالیباف است که با شفاف سازی ابهامات را از رئیس مجلس بزداید. این 
کافی نیست که وی قبل از سفر مخالفت کرده باشد زیرا او که شخصیت با تجربه ایست 
می دانست که چنین اتفاقاتی ممکن است رخ دهد او باید مانع سفر می شد. در این 

باره نکات دیگری هم هست که به فرصت دیگری موکول می کنیم.«

توکلی در نامه ای به قالیباف:

 تنها راه، شفافیت تمام ماجرا است
محمد فاضلی*

گفت:  اسلامی  ایران  جمهوریت  حزب  کل  دبیر 
اصلاح طلبان باید کنار و همراه مردم بوده و به تریبون 

آن ها تبدیل شوند. 
رسول منتجب نیا درباره مهمترین اولویت های جریان 
اصلاحات در سال جاری اظهار کرد: برخی دوستان 
فکر می کنند حالا که از حاکمیت کنار رفته اند نباید 
فعالیتی داشته باشند. برخی هم احساس ضعف و 
ناامیدی کرده و گوشه نشین می شوند. برخی هم 
تصور می کنند این جریان به آخر خط رسیده و کشور 

تحمل اصلاحات و حتی اصول گرایی را ندارد.
وی ادامه داد: اما من بارها تأکید کردم اکنون بهترین 
فرصت برای اصلاح طلبان است، زیرا اکنون مسئولیتی 
نداشته و پاسخگوی مردم هم نیستند. در این شرایط 
به  این است که جریان اصلاحات نسبت  کار  اولین 
اندیشه  و  با فکر  عملکرد خود آسیب شناسی کند. 
اصلاح طلبی نمی توان مخالفت کرد اما آنچه باعث 
فاصله مردم با این جریان شده است، عملکرد خود 
اصلاح طلبان است که یک شعار داده، اما به گونه دیگر 
عمل کردند. این فعال سیاسی تصریح کرد: جریان 

اصلاحات در یک فضای باز، آرام و منصفانه باید آسیب 
شناسی انجام دهد و همه هم حرف خود را بزنند تا 
دنبال  سپس  شوند.  شناسایی  مقصران  و  اشکالات 
بازسازی و جبران بروند. لازم است تشکل ها و احزاب 
البته من هشدار می دهم  تقویت شوند.  اصلاحات 
نباید الگویی مثل سال 93 به بعد یعنی شورای سیاست 
و  بوده  ناموفق  الگوها  آن  چون  شود  دنبال  گذاری 
دستاوردی جز اختلاف و چند دستگی نداشتند. آن 
ها نتیجه انتخابات را واگذار کرده و نتوانستند اجماع 
میان اصلاحات ایجاد کنند. در مقابل آن باید خود 
احزاب و شورای هماهنگی جبهه اصلاحات تقویت 
شود و افراد هم راهنمایی بدهند اما نباید در کار احزاب 
دخالت کنند و انتظار داشته باشند احزاب از آن ها 

تبعیت کنند.
کاری نکنیم بگویند اصلاح طلبان فقط غر می زنند 
جریان  از  را  خود  راه  دارند  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
خاطر  کنند،  می  جدا  گرایی  اصول  و  اصلاحات 
تأمین  را  مردم  رضایت  ایم  نتوانسته  ما  کرد:  نشان 
کنیم، بنابراین آن ها احساس می کنند بهتر است از 

این جریان ها مستقل باشند. در این شرایط جریان 
اصلاحات باید کنار و همراه مردم بوده و صدا و تریبون 
آن ها باشد. باید به میان مردم رفته و فاصله با آن ها را از 
بین ببرد. با این حال سعی کند در چارچوب ها حرکت 
کند. دبیرکل حزب جمهوریت همچنین با بیان اینکه 
جریان اصلاحات باید برخورد منصفانه ای با دولت و 
ارکان نظام داشته باشد، گفت: سه قوه و سایر ارکان 
نظام در اختیار اصول گرایان است. البته میان خود آن 
ها هم اختلاف است و تندروها شکاف ها را بیشتر کرده 
اند. در این بین هم بسیاری از اصول گرایان کنار بوده و 
منتقد هستند. در این شرایط ما باید عملکردها را رصد 
کنیم. اگر کار خوبی دیدیم تشکر کنیم و اگر اشکالی 
دیدیم تذکر دهیم. مهم این است در کنار انتقاد، برنامه 
عملیاتی هم داشته باشیم تا نگویند اصلاح طلبان فقط 
غر می زنند. منتجب نیا در پایان گفت: اگر این مواردی 
که بیان شد را مد نظر قرار دهیم می توانیم گذشته را 
جبران کرده و خدمت بزرگی به مردم و نظام کنیم و اگر 
کنار بوده و دلسرد باشیم ضربه بزرگی به کلیت نظام وارد 

می کنیم.

رسول منتجب نیا:

اصلاحات، تریبون مردم شود

تاکید  با  اراک، خنداب و کمیجان در مجلس شورای اسلامی  نماینده مردم 
بر اینکه مسئولان باید اطمینان دهند که هر تصمیمی که در خصوص نرخ ارز 
ترجیحی می گیرند، قطعاً معیشت مردم را تحت تاثیر قرار نمی دهد، گفت: دولت 
باید پیش از اجرای تصمیمات خود، آن ها را به مردم توضیح دهد و مردم را با 

تصمیمات خود همراه کند. 
علی اکبر کریمی در گفت وگو با ایسنا درباره گرانی برخی کالاها طی روزهای 
اخیر با بیان اینکه »قطعاً بخشی از التهابات موجود در بازار ناشی از دغدغه ها و 
نگرانی هایی است که در مردم نسبت به آینده به ویژه درباره اصلاح نظام پرداخت 
یارانه ها ایجاد شده است«، اظهار کرد: در این زمینه مسئولان امر باید این اطمینان 
را به مردم بدهند که هر تصمیمی که در خصوص نرخ ارز ترجیحی می گیرند، قطعاً 

معیشت مردم را تحت تاثیر قرار نمی دهد. یکی از مواردی که می تواند به پایداری 
و آرامش در بازار کمک کند، سرعت عمل دولت در این تصمیمات و همچنین 
گفت وگو با مردم و اطمینان دادن به آنها است که به نظر می رسد دولت در این زمینه 

ضعیف عمل می کند.
این عضو کمیسیون صنایع مجلس خاطر نشان کرد: بر اساس تصمیمی که 
مجلس اتخاذ کرده، در موضوع پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی دست دولت باز است 
و هم می تواند مطابق قانون استفاده از این ارز را برای تامین کالاها استمرار دهد و 
هم می تواند این ارز را حذف و مابه التفاوت آن را در قالب روش های مختلف به مردم 
پرداخت کند؛ در هر صورت دولت باید پیش از اجرای تصمیمات خود، آن ها را به 

مردم توضیح دهد و مردم را با تصمیمات خود همراه کند.

یک نماینده مجلس:

 دولت مردم را با تصمیمات خود همراه کند

معاون اول قوه قضاییه: 
مدیران استانی هم راستا با سند تحول قضایی حرکت کنند

 معاون اول قوه قضاییه گفت: سند تحول قضایی 
و  می شود  دنبال  قضا  دستگاه  در  جدی  بطور 
می طلبد مدیران استانی منتظر مرکز نباشند و با 
خلاقیت در جهت و هم راستا با این سند حرکت 

کنند. 
روز  مصدق  محمد  المسلمین  و  حجت الاسلام 
شنبه در آیین تودیع و معارفه رییس کل دادگستری 

تولیدکنندگان،  از  حمایت  داشت:  اظهار  ایلام 
از  دانش بنیان  شرکت های  و  اشتغال آفرینان 
برنامه های دستگاه قضا در راستای شعار سال مقام 
و  مفسدان  صف  افزود:  وی  است.  رهبری  معظم 
کسانی که به بیت المال دست درازی می کنند باید از 

سرمایه گذاران سالم و دارای اهلیت جدا شود.
معاون اول قوه قضاییه تاکید کرد: دستگاه قضا 

به هیچ وجه راضی نیست در کارخانه ای به خاطر 
تخلف تعطیل شود، باید شخص خاطی مورد پیگرد 

قرار گرفته اما کارخانه به فعالیت خود ادامه دهد.
از  استفاده  شد:  یادآور  مصدق  حجت الاسلام 
مجازات های جایگزین حبس، استفاده از ماده ۵۰۲ 
صدور  در  مجازات  تعلیق  و  کیفری  دادرسی  آیین 

احکام قضایی مورد توجه قضات قرار گیرد.
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با خشکی چشم ها در فصل بهار چه کنیم؟

مطالعات جدید از محققان بیمارستان »رود آیلند« و بنیاد غیرانتفاعی 
به  کرونا  همه گیری  طول  در  که  کودکانی  می دهد،  نشان   LENA
دنیا می آیند، به میزان قابل توجهی کمتر صدا سازی می کنند و در 
رفتارهای کلامی نوبتی که برای رشد مهارت های زبانی حیاتی است، 

کمتر مشارکت می کنند.
»شان دیونی«، مدیر آزمایشگاه تصویربرداری پیشرفته کودک در مرکز 
INSPIRE بیمارستان رود آیلند، و همکارانش از سال ۲۰۱۰ بیش از 

هزار و 7۰۰ خانواده و فزرندانشان را در رود آیلند ردیابی کرده اند.
محققان همزمان با رشد کودکان، آزمایش های رشد شناختی و زبانی 
و همچنین اسکن های مغزی انجام دادند و نحوه مواجهه کودکان با 
زبان را در اولین سال های زندگی شان بررسی کردند. این محققان در 
طول همه گیری کرونا نیز ارزیابی های خود را ادامه دادند، اما دیونی 
گفت که وی و همکارانش به سرعت متوجه تغییری در کودکان مورد 

مطالعه شان شدند.
دیونی گفت: ما چند ماه پس از همه گیری کرونا متوجه شدیم که 

بچه ها در انجام تست های شناختی کمی چالش های بزرگ تری دارند. 
به نظر می رسید که کودکان کمی بیشتر طول می کشد تا ارزیابی های 
خود را انجام دهند و احتمالا آنگونه که معمولا مشاهده کرده بودیم 

توجه یا عملکرد خوبی نداشتند.
با گذشت یک سال از همه گیری کرونا، میانگین عملکرد شناختی 
کودکان ۳ ماهه تا ۳ ساله کمترین میزان از زمانی بود که محققان شروع 

به اندازه گیری آن در سال ۲۰۱۰ کردند.
برای کودکان نوپا ۱6 ماهه یا کمتر، نمرات زبان بیانی و دریافتی از 
حدود ۹۰ امتیاز در مقیاس ۱۴۰ در سال ۲۰۲۰ به 6۰ امتیاز در سال 
۲۰۲۱ در ارزیابی های عادی مهارت های کلامی کاهش یافت. علاوه 
بر این، داده های تصویربرداری عصبی نشان می دهد، نوزادانی که در 
طول همه گیری به دنیا می آیند، در مقایسه با نوزادانی که در سال های 
سفید،  ماده  در  کندتری  رشد  آمده اند،  دنیا  به  همه گیری  از  قبل 

کانال های ارتباطی مغز داشته اند.
وی گفت: اینطور نیست که این رشد ابتدا کند باشد و به آرامی به 

حالت عادی باز گردد، بلکه به نظر می رسد که این رشد با گذشت زمان 
در حال کاهش است؛ بدان معنا که به نظر می رسد تأثیر تجمعی کووید 
بر محیط در حال وخیم تر شدن است. بنابراین این موضوع هشدار 

دهنده است.
درگیری کمتر زبانی

تحقیقات دیونی و هم تحقیقات جداگانه ای که توسط محققان بنیاد 
LENA انجام شد، نشان می دهد که این تأخیرهای رشدی احتمالا به 
دلیل درگیری کمتر زبانی ایجاد می شود. ۳۰ سال پیش، روانشناسان 
کودک دانشگاه کانزاس متوجه شدند که رشد زبانی کودکان تا حد 
زیادی به افرادی بستگی دارد که آنها را در گفتگوی غنی درباره جهان 

اطراف خود درگیر می کنند.
مطالعه برجسته آنها، »تفاوت های معنی داری« را میان دایره لغات 
کودکان تا ۳ سالگی در خانواده های مرفه و خانواده هایی که تحت 
پوشش های حمایتی رفاهی قرار دارند تخمین زد؛ این مطالعه نشان 
داد که کودکان خانواده های مرفه تا ۳ سالگی در ساعت بیش از سه 
و نیم برابر کودکان خانواده های تحت پوشش های حمایتی - رفاهی 
کلمه می شنوند. این موضوع شکافی را میان کودکان این دو خانواده 
در مورد دایره لغات ۳۰ میلیون کلمه ای که باید تا زمان شروع مدرسه 

بدانند، ایجاد می کند.
بزرگسالان به کودکان کمک می کنند تا مهارت های زبانی خود را با 
»نوبت گیری مکالمه ای« تقویت کنند - به این صورت که در پاسخ به 
صدای ناله یا گریه کودک با آنها صحبت می کنند و سپس مکث می 
کنند تا به کودک نوپا اجازه دهند که به آنها جواب دهد. والدین اغلب 
از مبادلاتی این چنینی برای پاسخ به نیازهای فرزندان خود یا تشویق 

علایق آنها استفاده می کنند.
سه سال قبل از همه گیری کرونا، یک کودک ۲ ساله در مطالعه رود 
آیلند به طور متوسط ۱۰۰-۱۴۰ کلمه در ساعت می شنید و ۳۵-
۵۰ مکالمه با بزرگسالان اطراف خود داشت. در مقابل، در سال های 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱، یک کودک ۲ ساله حدود ۲۰ تا 7۰ کلمه در ساعت 

می شنید و ۱۵ تا ۲۵ مکالمه در ساعت داشت.
دئونی همچنین دریافت که کودکان نوپا در طول همه گیری، بخش 
بیشتری از وقت خود را صرف تماشای تلویزیون می کنند. این در حالی 
است که آکادمی اطفال آمریکا استفاده از رسانه و تلویزیون را برای 

کودکان زیر ۲ سال توصیه نمی کند.
محققان گفتند: که بیماری همه گیری کرونا خانواده ها را به گونه 
ای تحت فشار قرار داده که مشارکت آنها را با فرزندانشان کمتر کرده 
است. والدین خشمگین تر شده اند و کودکان نوپا اغلب با خواهر یا 
برادر بزرگتر خود در خانه می مانند و نیز تعداد کودکانی که در برنامه 
های رسمی مراقبت روزانه با معلمانی که برای مشارکت آنها آموزش 
دیده اند، کمتر شده است.  علاوه بر این، در بسیاری از موارد، معلمان 
دوره های اول با هدف محدود کردن شیوع کرونا از ماسک های صورت 
استفاده می کنند که این موضوع دیدن عباراتی که معلم صحبت می 
کند و شنیدن این عبارات و پاسخ دادن به آنها را برای کودک دشوارتر 

کرده است.

بهترین مکمل برای جلوگیری از پیری استخوانچرا کودکان از زمان همه گیری کرونا کمتر صحبت می کنند؟
پوکی استخوان یا استئوپروز )Osteoporosis(، همانطور که از نامش پیداست، 
به معنی کم شدن تراکم استخوان است که بدنبال آن قدرت و استحکام استخوان 
کم شده و تحت این شرایط استخوان در معرض آسیب و شکستگی قرار می گیرد.

این خطر با افزایش سن افزایش می یابد و افراد مسن را در معرض بالاترین خطر 
ابتلا به پوکی استخوان و شکستگی استخوان قرار می دهد.اما یک رژیم غذایی 
سالم که شامل مقدار زیادی خوراکی های مغذی و ورزش منظم باشد، کلیدی 
برای جلوگیری از پیری استخوان های شما است، اما مکمل کلسیم نیز می تواند 

محافظت اضافی مورد نیاز استخوان ها را اضافه کند.
۹۹ درصد از کلسیم بدن در استخوان ها ذخیره می شود. این ماده معدنی 
به قوی و سفت شدن استخوان ها کمک می کند و بدون مقدار کافی آن، خطر 
از دست دادن استخوان و شکستگی آن افزایش می یابد.  پس از ۳۰ سالگی، 
استخوان های به تدریج شروع به از دست دادن کلسیم می کنند که منجر به کاهش 
تراکم مواد معدنی استخوان با افزایش سن می شود. این امر به ویژه در مورد زنان 
یائسه صادق است، زیرا کاهش شدید سطح استروژن باعث از بین رفتن استخوان 
می شود. مصرف روزانه کلسیم توصیه شده برای بزرگسالان هزار میلی گرم در 
روز است که در زنان یائسه و بزرگسالان بالای 7۰ سال به هزاز و ۲۰۰ میلی گرم 
در روز افزایش می یابد. خوراکی های سرشار از کلسیم شامل شیر و محصولات 
لبنی، توفو، شیر سویا، ماهی قزل آلا، اسفناج ، غلات و آبمیوه های غنی شده 
است.اگر نمی توانید کلسیم کافی از غذا دریافت کنید، ممکن است به مکمل نیاز 
داشته باشید. طبق مقاله ای که در مجله Bone Metabolism منتشر شده است، 
چند مطالعه نشان داده است که مصرف مکمل های کلسیم می تواند کاهش تراکم 
استخوان را تا ۲۰ درصد در زنان یائسه کاهش دهد. بدون ویتامین D کافی، بدن 
قادر به جذب کلسیم نیست. گذراندن زمان در نور خورشید به بدن کمک می کند 
ویتامین D خود را بسازد. همچنین این ویتامین محلول در چربی را می توان از 
غذاهایی مانند ماهی قزل آلا، ماهی تن، قارچ های قرار گرفته در معرض اشعه 
ماوراء بنفش یا غذاهای غنی شده دریافت کرد. در حالی که کلسیم برای سلامت 
استخوان ضروری است، اما همه نباید مکمل کلسیم مصرف کنند. اگر با کمبود 
این ماده مغذی مواجه نیستید، کلسیم اضافی می تواند منجر به تشکیل سنگ 
کلیه، افزایش کلسیفیکاسیون عروق خونی )تجمع کلسیم در عروق خونی( و معده 
درد شود. اگر مطمئن نیستید که کلسیم مکمل مناسبی برای شماست، قبل از 

افزودن هر مکمل یا داروی جدیدی به برنامه روزانه خود با پزشک مشورت کنید.
قرص کلسی کر ویتان

با مصرف این قرص تقویت استحکام استخوان ها و دندان و کنترل بیماری پوکی 
استخوان به سادگی امکان پذیر است. قرص کلسی کر ویتان با داشتن ویتامین 
D۳ جذب کلسیم در بدن را بهبود بخشیده و به شکل گیری بهتر استخوان ها 
کمک می کند. زینک و منیزیم نیز از دیگر ترکیبات موجود در این قرص هستند 
که هر کدام به نوبه خود در سلامت استخوان ها نقش دارند. این فرآورده فاقد 
نمک، شکر، گلوتن، رنگ های مصنوعی و مخمر بوده و از سنین نوجوانی گرفته تا 
پیری می توان آن را مورد استفاده قرار داد اما عمده استفاده از آن معمولا در سنین 

یائسگی و برای مبارزه با پوکی استخوان است.
قرص یونی فلکس MSM لیبرتی

متان  سولفونیل  متیل  کلسیم،  حاوی  لیبرتی   MSM فلکس  یونی  قرص 
)MSM(، ویتامین D۳، منیزیم، روی و ویتامین K۱ است و مشکلات ناشی از 
پوکی استخوان را بهبود می بخشد. MSM موجود در این محصول نوعی ترکیب 
آلی است که به کاهش التهاب و بازسازی بافت های آسیب دیده کمک می کند. 
با مصرف قرص یونی فلکس دردهای ناشی از آرتریت تا حد قابل توجهی کاهش 
خواهد یافت و افراد مبتلا به این بیماری عملکرد جسمی و عضلانی بهتری را 

خواهند داشت.

پژوهشگر ایرانی اسلامی :

پاکسازی کبد و بدن بعد از ماه رمضان

پژوهشگر ایرانی اسلامی گفت :جسم با هضم هرچیز قابل استفاده در ماه 
مبارک رمضان، مواد زائد را نیز از خود دور کرده است و برای ادامه سلامتی جسم 
و تقویت آن، نباید با پرخوری بار دیگر بدن و دستگاه گوارش را با تعداد بالای 

وعده های غذایی غافلگیر کرد.
ماه  یک  از  بعد  گفت:  اسلامی  ایرانی  پژوهشگر  سالاری«  »محمدمهدی 
و دم  از شربت ها  استفاده  به  باید  بدن  و  پاکسازی کبد  تداوم  برای  روزه داری، 
نوش های مورد توجه طب سنتی توجه بیشتری شود؛ شربت جلاب »ترکیب 
گلاب، نبات و زعفران« شربت خاکشیر و تخم شربتی، شربت آبلیمو و عسل، دم 
نوش بابونه و بادرنجبویه توصیه می شود. وی افزود: با رعایت نکات طب سنتی در 
انتخاب مواد غذایی بهتر است برای تقویت بدن از خوردنی هایی استفاده کرد که 
لطیف و سبک باشد تا هضمشان برای بدن آسان باشد؛ غذا هایی مثل آبگوشت، 
تخم مرغ عسلی و برای میان وعده کاهو و مصلحش سرکنگبین توصیه می شود. 
پژوهشگر ایرانی اسلامی تاکید کرد: باید مواد غذایی با طبع گرم و  تر مانند انواع 
آش های معتدل و خوراک های مقوی و خورشت های سنتی را در برنامه غذایی قرار 
داد تا با تقویت بدن، رطوبت از دست رفته نیز جبران شود. سالاری گفت: برای 
میان وعده باید سراغ خوراکی هایی مانند انواع حلوا های مورد توصیه طب سنتی، 
آجیل و خشکبار، مغز تخم کدو و کنجد رفت که دارای انرژی و ریز مغذی های لازم 
برای بدن باشند. وی همچنین برای رفع مشکلات گوارشی بعد از ماه رمضان 
افزود: برای تقویت دستگاه گوارش و همچنین پیشگیری از یبوست بهتر است از 
سبزی ها و میوه های ملین و دارای فیبر در وعده های غذایی استفاده و اول و آخر 
غذا حتماً نمک خورده شود، پالوده سیب، ۲۱ عدد مویز ناشتا، استفاده از نان و 
برنج سبوس دار، انواع آلو، انجیر و استفاده از روغن زیتون در طبخ غذا توصیه هایی 

است که از یبوست بعد از روزه داری جلوگیری می کند.

مطالعات محققان دانمارکی نشان می دهد؛

چاقی بر سلامت قلب کودکان زیر ۶ سال 
هم تأثیرگذار است

یک مطالعه جدید نشان می دهد که در سن 6 سالگی، کودکانی که وزن اضافی 
دارند ممکن است در آینده در مسیر دیابت یا بیماری قلبی قرار گیرند.

به گزارش  مهر به نقل از هلث دی نیوز، این مطالعه که بر روی ۱۰۰۰ کودک 
دانمارکی انجام شد، نشان داد کودکانی که اضافه وزن داشتند، اغلب در سنین 
مدرسه دچار افزایش قند خون و انسولین بودند. آنها همچنین تری گلیسیرید 
)نوعی چربی خون( بالاتر از همتایان خود داشتند، اما سطح کلسترول خوب 
HDL خون شأن پایین تر بود. این یافته ها بر اهمیت رژیم غذایی سالم و فعالیت 
بدنی در سال های پیش دبستانی و قبل از شروع اثرات اضافه وزن تاکید می کند. 
در مطالعه جدید، محققان بیمارستان دانشگاه کپنهاگ دانمارک، ۳۳۵ کودک 
پیش دبستانی و 6۵7 کودک در سن مدرسه، 6 تا 8 ساله را دنبال کردند. در هر دو 
گروه سنی، حدود ۱۴ درصد اضافه وزن وجود داشت. به طور متوسط، بچه های 
مدرسه ای که وزن بیشتری داشتند، سطح قند خون و انسولین بالاتری نسبت 
به همسالان خود داشتند که نشان دهنده این است که آنها می توانند در معرض 
ابتلاء به دیابت نوع ۲ قرار بگیرند. آنها همچنین تری گلیسیرید بالاتر و سطوح 
پایین تری از کلسترول HDL محافظ قلب داشتند. و یک سال بعد، درصد کودکان 

در سن مدرسه که اضافه وزن داشتند به ۱7 درصد افزایش یافت.

سلامت

مطالعات نشان می دهد؛

تقویت سلامت عروق خونی
 با مواد مغذی موجود در ماهی

تحقیقات جدید نشان می دهد مواد مغذی خاصی مانند مواد موجود در ماهی 
ممکن است به بهبود عملکرد شریانی کمک کند و خطر ابتلا به بیماری های قلبی 

عروقی را کاهش دهد.
به گزارش مهر به نقل از هلث لاین، نتایج یک مطالعه جدید ارتباطی بین برخی 

مواد مغذی و عروق انعطاف پذیرتر نشان می دهد.
به گفته محققان، افزایش مصرف پروتئین، نیاسین و زینک )روی( با بهبود 

ساختار و عملکرد شریانی مرتبط است.
سفتی شریان ها با خطر بیشتر بیماری قلبی عروقی همراه است. خوردن بیشتر 
غذاهای حاوی این مواد مغذی ممکن است با انعطاف پذیر نگه داشتن شریان ها 

از ابتلاء به بیماری پیشگیری کند.
محققان در این مطالعه، 7۲ فرد مبتلا به سندرم متابولیک و چاقی را در یک برنامه 

کاهش وزن یک ساله مورد بررسی قرار دادند.
سندرم متابولیک توسط انجمن قلب آمریکا به عنوان داشتن حداقل سه مورد از 

عوامل خطر زیر تعریف می شود:
• قند خون بالا

HDL میزان پایین کلسترول خوب •
• میزان بالای تری گلیسیرید

• چربی اضافی شکمی
• فشار خون بالا

ابتلاء به سندرم متابولیک افراد را در معرض خطر بیشتر ابتلاء به بیماری های 
قلبی و عروقی قرار می دهد. به شرکت کنندگان در مطالعه یک رژیم غذایی و 
برنامه ورزشی شخصی و همچنین جلسات منظم با یک پزشک و یک متخصص 
تغذیه ارائه شد. میانگین سنی شرکت کنندگان ۵۳ سال بود. آنها باید یک هفته 
قبل از شروع برنامه کاهش وزن و همچنین در پایان، پرسشنامه رژیم غذایی را 
تکمیل می کردند. در پایان، تیم تحقیق انعطاف پذیری رگ های خونی را به سه 
روش مختلف اندازه گیری کرد. بررسی ها نشان داد تمام معیارهای انعطاف پذیری 
عروق خونی بهبود یافته بود. آنها دریافتند که بهبود انعطاف پذیری رگ های خونی 
با کاهش دریافت کالری، مصرف کمتر چربی اشباع شده و افزایش مصرف زینک 
مرتبط است. همچنین با افزایش مصرف پروتئین و ویتامین نیاسین )ویتامین 
B۳( هم مرتبط بود. سفتی شریان با افزایش سن مرتبط است. این امر به دلیل 
از بین رفتن فیبرهای الاستین در طول زمان و جایگزینی آنها با فیبرهای کلاژن 
ایجاد می شود که باعث می شود عروق کمتر انعطاف پذیر شوند. رگ های خونی 
که خیلی سفت هستند، خطر ابتلاء به بیماری قلبی در آینده را افزایش می دهند.
افزایش سفتی شریان ارتباط نزدیکی با افزایش خطر ابتلاء به بیماری هایی مانند 
فشار خون بالا، بیماری مزمن کلیوی، سکته مغزی و سایر بیماری های قلبی 
عروقی دارد. با این حال، خبر خوب این است که به نظر می رسد این شرایط قابل 
برگشت باشد. معکوس کردن این وضعیت می تواند به پیشگیری از بیماری های 
قلبی عروقی در آینده کمک کند. برخی از مواد مغذی که به نظر می رسد در 

انعطاف پذیری شریانی نقش دارند عبارتند از زینک، نیاسین و پروتئین.
زینک نقش مهمی در تولید اکسید نیتریک دارد که به شل شدن و گشاد شدن 
رگ های خونی کمک می کند. نیاسین هم به گشاد شدن رگ های خونی، به ویژه 

در قسمت بالایی بدن کمک می کند.
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سختی  عین حال  در  و  شیرین  تجربه  بودن  مادر 
است که می تواند انرژی زیادی را از شما بگیرد. همه 
می دانند که مادر بودن شغلی 24 ساعته و در برخی 
از موارد نفس گیر و فرساینده است. مراقبت از بچه ها، 
شب زنده داری، کارهای خانه و گاهی کارهای بیرون 
از خانه تنها برخی از مواردی هستند که در فهرست 
احساس  می گیرند.  قرار  مادر  یک  بی پایان  کارهای 
خستگی و کمبود انرژی در پایان روز برای بسیاری 
از مادران طبیعی است اما برخی عوامل در تشدید 
خستگی و کم انرژی بودن مادران تأثیرگذار است و لازم 
است مادران بدانند که برای افزایش انرژی چه باید و 
نبایدهایی را باید رعایت کنند تا همچنان با عشق مثال 
زدنی شان به زندگی خانوادگی و فرزندان شان سر و 

سامان بدهند.
هم زمان چند کار انجام ندهید

اگرچه اکثر مادران به توانایی انجام چند کار به طور 
هم زمان افتخار می کنند اما مطالعات نشان می دهد 
منفی  تأثیر  هم زمان  به طور  کار  چندین  روی  تمرکز 
تحقیقات  همچنین  داشت.  خواهد  مغز  روی  بر 
به طور  که  مادرانی  می دهد  نشان  لندن  دانشگاه 
بچه داری،  مثل  مختلفی  فعالیت های  هم زمان 
آن  طی  انجام می دهند،  را  و...  اشتغال، خانه داری 
 IQ مدت در انجام تحلیل های ذهنی، کاهش جدی
را تجربه می کنند. کاهش توانایی مغزی هنگام انجام 
یک شب  با  می توان  را  هم زمان  به طور  چندوظیفه 
بیداری کامل معادل دانست. همین مسئله به مرورزمان 
باعث تحلیل انرژی و خستگی مادر می شود؛ بنابراین، 
سعی کنید تنها روی یک کار تمرکز کنید. زمانی که در 
خانه هستید، با کودکتان بازی کنید و بعد از اتمام بازی 
به کارهای دیگری بپردازید. با این کار ذهن شما کمتر 
خسته می شود و درنتیجه انرژی بیشتر را برای نقش 

مادری تان ذخیره خواهید کرد.
مسئولیت همه کارها را یک تنه بر عهده نگیرید

برخی مادران تصور می کنند یک مادر فداکار و عالی، 
مادری است که تمام بار مسئولیت زندگی و فرزندان 
کلی  از  بعد  مادر  یک  بکشد.  دوش  به  به تنهایی  را 
بیدار می شود  از خواب  بی خوابی شبانه، صبح زود 
و یکسری کارهای روزانه دیگر مثل شستن لباس ها، 
آشپزی، نظافت و مرتب کردن خانه، خرید و...را انجام 
می دهد. تکرار هر روز این روند، به مرور باعث خستگی 
و فرسودگی زن خواهد شد. بنابراین، انجام کارهایی 
که بیشتر از همه مهم است را اولویت قرار دهید و بقیه 
دیگری  به شخص  را  و...  نظافت  مثل خرید،  کارها 
بسپارید. گاهی حتی در مراقبت و نگهداری فرزندتان 
را  فرزندتان  چندساعتی  و  بگیرید  کمک  دیگران  از 
به کسی مثل مادر، مادر همسر و... بسپارید تا کمی 

فرصت رسیدگی به امور شخصی خود را پیدا کنید.
گاهی با دوستانتان وقت بگذرانید

تمدید  برای  لذت بخش  و  سریع  راه های  از  یکی 
انرژی، وقت گذراندن با دوستان است. نگرانی های 
فرزندپروری را برای چند ساعت کنار بگذارید و وقتی 
را هر چند کوتاه با دوستان خود و به دوراز محیط خانه و 
بچه ها سپری کنید. درک متقابل، یکی از مزایای وجود 

دوست است. هیچ کس به اندازه دوست شما که مادر 
هم است، متوجه نمی شود که گاهی چقدر در زندگی 
خسته می شوید. صحبت کردن با دوستان، تأثیر بسیار 
زیادی در افزایش انرژی دارد. دانستن اینکه دوستانتان 
سختی های مشابه یا حتی بیشتر از شما را در زندگی 
فشار  کاهش  به  منجر  می تواند  می کنند،  تحمل 
روحی و افزایش بازدهی شما شود. به همین دلیل 
لازم است حداقل دو بار در ماه، بدون حضور بچه ها، 

دورهمی های دوستانه داشته باشید.
زمانی از روز را فقط به خودتان اختصاص دهید

کار  تا  باشید  داشته  وقت  ساعت  اگرچند 
کنید؟!  می  چه کار  دهید،  انجام  را  موردعلاقه تان 
ظاهرتان  به  می خوانید؟  کتاب  می روید؟  استخر  به 
رسیدگی می کنید؟ هر کاری که به ذهنتان می رسد، 
همان را انجام دهید. شاید امکان پذیر نباشد که هرروز 
چندساعتی را برای خودتان وقت بگذارید اما حداقل 
روزی نیم ساعت را باید به خود اختصاص دهید تا فارغ 
از کار خانه و بچه داری، کاری که واقعاً دوست دارید را 
انجام دهید تا انرژی خود را افزایش دهید. از همسر، 
بگیرید  کمک  پرستار  یک  حتی  و  خانواده  دوست، 
تا این اتفاق بیفتد. به یاد داشته باشید که بالا بردن 
روحیه، انرژی و مراقبت از خود، بخشی از چیزی است 

که باعث می شود بهتر از خانواده خود مراقبت کنیم.
پیاده روی کنید

انتظار ورزش کردن از مادری که وقت سر خاراندن 
دور  کمی  می کند،  خستگی  احساس  و  ندارد  هم 
یک  روزی  نمی کنیم  پیشنهاد  هم  ما  است.  ذهن  از 
ساعت ورزش کنید، در عوض روزانه فقط 15 دقیقه 
در خانه،حیاط  یا پارکینگ  پیاده روی کنید. مطالعات 
نشان داده اند که 15 دقیقه پیاده روی روزانه به کاهش 
شادی،  هورمون های  تقویت  اضطراب،  استرس، 
افزایش اعتمادبه نفس، بهبود تقویت مغز، تقویت حافظه 

و افزایش قدرت عضلات و استخوان کمک می کند.
به اندازه کافی غذا بخورید

از  مراقبت  برای  بارداری  دروان  در  زنان  اغلب 

جنین اهمیت زیادی به تغذیه خود می دهند اما 
بعد از تولد نوزاد اغلب تصور می کنند مواد مغذی 
موردنیاز را در دوران بارداری تأمین کرده اند و به 
بارداری خود  از  به روش های قبل  همین خاطر 
برمی گردند. این در حالی است که بعد از تولد، 
بخش اصلی تغذیه کودک از طریق شیر مادر تأمین 
می شود. بااین حال، زنانی که در دوران شیردهی 
نتایج  می کنند.  مصرف  زیادی  انرژی  هستند، 
تحقیقات نشان می دهد که معمولًا زنان شیرده 
می سوزانند.  انرژی  بیشتر  کالری   500 روزانه 
انرژی  می تواند  به تنهایی  دادن  شیر  بنابراین، 
انرژی  افزایش  برای  بگیرد.  مادران  از  را  زیادی 
تا سه ساعت یک بار  دو  در دوران شیردهی، هر 
وعده های غذایی کوچک بخورید و در کنار آن، از 

کلسیم، مولتی ویتامین و آهن استفاده کنید.
عوارض بی خوابی را جدی بگیرید

از علل شایع  یکی  یا خواب کم کیفیت  کم خوابی 
خستگی و انرژی کم در مادران است. اغلب مادران 
نگرانی  و  اضطراب  دچار  خوابیدن  هنگام  اغلب 
هستند. ازاین رو، برای داشتن خواب عمیق و کافی 

لازم است به موارد زیر توجه کنید:
بیش ازحد  کافئین  کنید.  محدود  را  -کافئین 
به خصوص در هنگام عصر، می تواند باعث بی خوابی 
شود. نوشیدنی های کافئین دار را به 5 یا کمتر در روز 
محدود کنید و از مصرف این نوشیدنی ها بعد از شام 

خودداری کنید.
-قبل از خواب تکنیک های مختلف آرامش مثل یوگا، 
نفس عمیق، فکر کردن به یک صحنه آرامش بخش و 
یا تکرار یک عبارت آرامش بخش در سکوت را امتحان 

کنید.
-مراقبت از بچه را به همسرتان یا فرد دیگری بسپارید 
و برای چندساعتی بدون فکر و دغدغه بخوابید. اگر 
این کار در طول شب امکان پذیر نیست، در طول روز 
حتماً کمبود خواب شبانه را جبران کنید تا در هنگام 

مراقبت از بچه ها مادری شاداب تر باشید.

با این راهکارها مادر شاداب تری می شوید

 مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

کسب۱2 مدال از المپیادهای علمی 
توسط دانش آموزان قمی

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با تقدیر از خیران مدرسه ساز گفت: به شدت 
نیازمند مدرسه و هنرستان هستیم و مشکل اصلی قم در این زمینه تامین زمین مورد 

نیاز است که در این مورد از همه مردم یاری می طلبیم.
علیرضا رحیمی در سخنرانی پیش از خطبه های این هفته نماز جمعه شهر قم در 
مصلای قدس این شهر، با اشاره به ۱۲ اردیبهشت سالروز شهادت آیت الله مرتضی 
مطهری که به نام روز معلم نامگذاری شده است، یاد و خاطره شهیدان به ویژه شهدای 
فرهنگی استان قم را گرامی داشت و بر توجه به آثار استاد مطهری تاکید کرد. وی با بیان 
اینکه ۱۲ تا ۱8 اردیبهشت هفته معلم نامیده می شود، خاطرنشان کرد: در این ایام، 
معلمان یک بار دیگر وظایف و عملکرد خود را مورد بازبینی قرار می دهند تا ضعف ها و 
نارسایی های خود را رفع کنند. وی با بیان اینکه معلم باید با عمل و سیره خود دیگران را به 
خوبی ها دعوت کند، ادامه داد: در ۲ سال اخیر به خاطر شیوع ویروس کرونا، بسیاری از 
فعالیت ها تعطیل شد، اما معلمان با وجود مشکلات، تلاش کردند تا فرایند تعلیم و تربیت 
در کشور تعطیل نشود. رحیمی اظهار داشت: در این ۲ سال گذشته همکاران ما موسسه 
خیریه ای تشکیل دادند و تاکنون از حقوق خودشان حدود ۲۰ میلیارد ریال کمک مومنانه 
به جامعه داشته اند. وی اعلام کرد: از ۲۵ اسفند سال گذشته تا ۱۲ فروردین امسال، 
تمام مدرسه های استان قم برای اسکان، در خدمت زایران حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( قرار داشت.    وی همچنین به کسب ۱۲ مدال المپیادهای علمی کشوری 
و جهانی توسط دانش آموزان این استان اشاره کرد و گفت: در آیینی با حضور استاندار قم 
از این دانش آموزان تجلیل شد. رحیمی به حضوری شدن مدارس پس از تعطیلات عید 
نوروز در سال جاری اشاره و بیان کرد: همکاران ما تمام کوشش خود را برای آماده سازی 
هر چه بهتر مدرسه ها، برای حضور دانش آموزان انجام دادند. مدیرکل آموزش و پرورش 
استان قم همچنین از ائمه جماعات مساجد، ائمه جمعه و مسئولانی که به مناسبت هفته 
معلم، با حضور در مدارس اقدام به تکریم معلمان کردند، سپاسگزاری و قدردانی نمود.   
وی به طرح »رتبه بندی معلمان« اشاره کرد و گفت: رتبه بندی معلمان، یکی از قوانین 
معطل مانده کشور بود که عاملی برای ارتقای کیفیت تعلیم و تربیت در مدارس است و در 
اوایل دهه ۹۰ باید اجرا می شد.   رحیمی بر حضور فعال دانش آموزان در مدارس تاکید 
کرد و گفت: در تابستان امسال مدرسه تعطیل نداریم و با همکاری نهادهای گوناگون 

مدرسه ها برای ارایه خدمت به دانش آموزان و خانواده ها باز است. 
 

مدیر شرکت خدمات کشاورزی استان قم خبرداد: 

تامین شش هزار تُن کود یارانه ای
 برای کشاورزان قمی 

مدیرشرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم با اشاره به تدارک بسیار مناسب 
کودهای کشاورزی یارانه ای در استان،  گفت: در فروردین ماه سال جاری بیش از شش 
هزار تن انواع کودهای شیمیایی یارانه ای ازته، فسفاته و پتاسه تامین و به انبارهای تحت 

پوشش شرکت خدمات حمایتی کشاورزی دراستان حمل شد. 
حسین زند روز شنبه با اشاره به این که از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از ۳۰ درصد 
برنامه ابلاغی کودی سال ۱۴۰۱ استان قم تدارک شده است، تاکید کرد: بدین ترتیب 
و با ادامه روند حمل و تدارک مستمر کودها، کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی 
بدون هیچگونه دغدغه و نگرانی از بابت تامین کودهای شیمیایی مورد نیاز خود 
به استقبال کشت محصولات مورد نظر خود خواهند رفت. وی همچنین افزود : از 
اول فروردین ماه ۱۴۰۱، کودهای شیمیایی یارانه ای فسفاته، پتاسه را با قیمت های 
جدید و کاهش ۴۵ درصدی نسبت به سال گذشته در اختیار کشاورزان قرار می دهیم. 
وی ادامه داد: وضعیت ذخیره سازی کودهای یارانه ای مورد نیاز کشاورزان استان به 
صورت مستمر توسط شرکت خدمات کشاورزی قم رصد و اقدام های لازم برای تامین 
این محصول به منظور حمایت هرچه بیشتر از فعالان بخش کشاورزی استان صورت 
می گیرد. بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال 
هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال 8۵۰ هزار 

تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم خبرداد:

برگزاری بیش از ۱00 برنامه فرهنگی
 در کتابخانه های عمومی 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم از برگزاری بیش از ۱۰۰ ویژه 
برنامه فرهنگی طی ماه مبارک رمضان در کتابخانه های عمومی استان خبر داد.

سجاد عمرانی طی سخنانی اظهار کرد: کتابخانه های عمومی استان قم در ماه 
مبارک رمضان با برگزاری بیش از ۱۰۰ ویژه برنامه های متنوع و متناسب فضای 
متفاوتی را تجربه کردند. عمرانی افزود: در ماه مبارک رمضان، فعالیت های فرهنگی 
متنوعی از جمله برنامه های مناسبتی ویژه ایام ولادت امام حسن )ع( و شهادت 
حضرت امیرالمومنین علی )ع( مثل قصه گویی و نشست های کتابخوان و نمایشگاه 
کتاب ویژه این ایام برگزار شد. وی تصریح کرد: همچنین برخی از کتابداران با حضور 
در مساجد و استفاده از فضای معنوی این ایام، برنامه های ترویجی خود نظیر آموزش 
قرآن کریم، نهج البلاغه خوانی و همچنین آموزش احکام ویژه روزه اولی ها را برگزار 

کردند.
  

اختتامیه اولین دوره »جشنواره هنری ماه« 
در قم برگزار می شود

آیین پایانی نخستین دوره »جشنواره هنری ماه« در بخش دانش آموزی پنج شنبه ۲۲ 
اردیبهشت در سینما آیه قم برگزار می شود.

به گزارش نقل از روابط عمومی موسسه آموزش عالی هنر و اندیشۀ اسلامی، پیمان 
حیدری دبیر »جشنواره هنری ماه« اعلام کرد: آیین پایانی نخستین دوره جشنواره 
هنری ماه در بخش دانش آموزی، پنج شنبه ۲۲ اردیبهشت ۱۴۰۱ برگزار می شود. 
حیدری افزود: فراخوان این جشنواره در دی ماه ۱۴۰۰ در رشتۀ عکاسی با موبایل 
و با موضوع »شهر من« در سطح دانش آموزان مقطع متوسطه دوم منتشر شد و تا 
پایان بهمن ماه، 6۲۲ اثر از ۲۵۱ شرکت کننده به دبیرخانه جشنواره ارسال شد. مدیر 
اداره فرهنگی دانشجویی مؤسسه آموزش عالی هنر و اندیشه اسلامی گفت: داوری 
آثار توسط اساتید مطرح عکاسی استان انجام گرفت و در نهایت، بیست اثر از بیست 
هنرمند جوان در چهار رتبه برگزیده شد؛ سه اثر در رتبه اول، سه اثر در رتبه دوم، پنج اثر 
در رتبه سوم و ۹ اثر نیز شایسته تقدیر شناخته شد. دوره نخست این جشنواره توسط 
موسسه آموزش عالی هنر و اندیشه اسلامی با همکاری معاونت پرورشی و فرهنگی 
اداره کل آموزش و پرورش استان قم و مشارکت حوزه هنری انقلاب اسلامی استان 
قم، سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم، کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان استان قم، مرکز علمی کاربردی فرهنگ و هنر و مدرسه اسلامی هنر برگزار 

شد.
 

 در نخستین روز هفته سلامت ؛

زنگ سلامت در قم به صدا درآمد
 در نخستین روز هفته سلامت، زنگ سلامت طی آیینی با حضور فرماندار ، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی و اعضای هیات رئیسه دانشگاه قم در دبیرستان نمازیخواه این 

استان نواخته شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
دراین آیین با اشاره به اهمیت توجه به مقوله سلامت در جامعه اظهار داشت: توجه به 
این امر بر کسی پوشیده نیست و با توجه به اهمیت مباحث مختلف حوزه سلامت، 
علاوه بر دانشگاه علوم پزشکی قم، دیگر دستگاه ها و نهادها نیز وظایفی دارند که از 

جمله آنها آموزش و پرورش است که اقدام های خوبی در این عرصه انجام شده است.
 مهدی مصری بیان داشت: در ایام کرونا مدارس به واسطه اهمیت توجه به سلامت 
دانش آموزان، تعطیل شد اما کسب علم و دانش تعطیل نشد که از معلمان و کادر 
مدرسه که در توجه به مباحث علمی به صورت غیرحضوری، اهتمام داشتند قدردانی 

می کنیم.
۱7 تا ۲۳ اردیبهشت ماه هفته سلامت نام گذاری شده، و شعار امسال این هفته نیز 

سلامت ما سلامت سیاره ما می باشد.

مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( اعلام کرد:
مراسم های حرم حضرت معصومه)س(

 در هفته پیش رو 
مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: مراسم شب های 
حرم از شنبه تا جمعه با سخنرانی حجج اسلام والمسلمین مؤمنی، فرحزاد، 
حسینی قمی، مؤمنی، رفیعی، نظری منفرد و تراشیون و از دوشنبه تا پنج شنبه با 

مداحی میرجعفری، جانبازان، حیدرزاده و اسلام میرزایی برگزار می شود.
حجت الاسلام علی قاسمی ، در تشریح مراسم حرم مطهر بانوی کرامت در هفته 
پیش رو اظهار کرد: از ۱7 تا ۲۳ اردیبهشت ماه هر روز در حرم مطهر برنامه ها با 
نیایش صبحگاهی بعد از نماز صبح آغاز می شود و در ادامه هر روز سخنرانی قبل 
از نماز ظهر، مداحی و قرائت زیارت نامه بعد از نماز عصر، سخنرانی قبل از اذان 

مغرب و مراسم شبانگاهی بعد از نماز عشا برگزار می شود.
وی اضافه کرد: مراسم سخنرانی قبل از اذان ظهر از شنبه تا دوشنبه در قالب 
پرسمان احکام شرعی توسط حجج اسلام محمود اکبری، امیربهاء الدین علایی 
نژاد و سیدعبدالکریم کاظمی برگزار می شود و از سه شنبه تا جمعه نیز حجج 
اسلام علی سلیمانی، حسین عباسی تربتی، حسین سعیدیان و محمدحسن 

صادقی قبل از ظهر سخنرانی خواهند کرد.
مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با بیان اینکه پنجشنبه قبل 
از مغرب محفل انس با قرآن کریم در حرم مطهر برگزار می شود، گفت: مراسم 
قبل از اذان مغرب حرم مطهر بانوی کرامت در هفته پیش رو از شنبه تا چهارشنبه 
به ترتیب با سخنرانی حجج اسلام والمسلمین معصوم اسماعیلی، سید حسین 
شفیعی دارابی، سیدعبدالرحمان میراحمدی، محمدعلی عدالت و محمدجواد 
عصاری دنبال خواهد شد و جمعه نیز در این زمان حجت الاسلام امیرحسین 

عرفان در قالب برنامه زمزم مهدویت سخنرانی خواهد کرد.
وی ادامه داد: مراسم شب های حرم مطهر بانوی کرامت از شنبه تا جمعه با 
ترتیب با سخنرانی حجج اسلام والمسلمین مؤمنی، فرحزاد، حسینی قمی، 
مؤمنی، رفیعی، نظری منفرد و تراشیون برگزار می شود و از دوشنبه شب تا پنج 
شنبه شب نیز به ترتیب سیدجواد میرجعفری، مداحان هیأت جانبازان استان قم، 
عباس حیدرزاده و اسلام میرزایی مداحی و قرائت دعا را بر عهده خواهند داشت.
با  توسل  رو سه شنبه شب دعای  پیش  اینکه در هفته  به  اشاره  با  قاسمی 
حضور هیأت جانبازان استان قم قرائت می شود، گفت: چهارشنبه شب مراسم 

بزرگداشت آیت الله علوی گرگانی در حرم مطهر برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه پنج شنبه صبح بعد از نماز صبح مراسم قرائت زیارت عاشورا 
با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین مؤمنی و مداحی سیدعلی حسینی نژاد 
برگزار می شود، گفت: پنجشنبه شب نیز قرائت دعای کمیل با نوای اسلام میرزایی 

و قرائت زیارت جامعه کبیره با نوای حجت الاسلام شهیدی دنبال می شود.
قاسمی عنوان کرد: جمعه صبح قرائت دعای ندبه با پخش زنده از شبکه دو 
سیما با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین رفیعی و قرائت دعا توسط حسن 
شالبافان و عصر جمعه زیارت آل یاسین با نوای سید علی حسینی نژاد دنبال 

خواهد شد.
وی مطرح کرد: ویژه برنامه رسانه ای یکشنبه های فاطمی نیز در هفته جاری 

یک ساعت قبل از اذان ظهر از شبکه شما پخش خواهد شد.

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد:

کمبود زمین برای ساخت طرح نهضت 
ملی مسکن 

یگان  میدانی  گزارش  براساس  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
حفاظت از اراضی دولتی این اداره کل، یکی از موسسات علی رغم ابلاغ فسخ 

قرارداد به ایشان، اقدام به ساخت و ساز کرده که توسط این یگان توقیف شد. 
محمد صادقی بیان کرد: در سالیان گذشته زمین ها و اراضی به موسسات طبق 
قانون واگذار شده است اما تا کنون هیچ گونه عملیات احیا و ساخت و سازی در 

آن ها صورت نگرفته است.
وی افزود: بر اساس دستور صریح رئیس جمهور و استاندار قم، این اراضی وفق 

قانون واگذاری زمین باید بازپس گیری شود.
صادقی توضیح داد: با توجه به کمبود زمین برای ساخت واحدهای طرح 
نهضت ملی مسکن در شهر قم، تمامی اراضی که بازپس گیری می شود به کاربری 
مسکونی تغییر وضعیت خواهد داد و در آن اراضی، برای مردم و متقاضیان خانه 

سازی خواهد شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: برای تمامی اراضی واگذاری مهلت 
سپری شده، اظهارنامه حقوقی فسخ قرارداد ابلاغ شده است که متاسفانه یکی از 
موسسات علیرغم دریافت این ابلاغیه و اظهار نامه، مبادرت به ساخت و ساز غیر 

قانونی در اراضی دولتی نموده است.
وی با اشاره به این که ساخت و ساز در چهار هکتار از اراضی ۲۳ هکتاری در 
محدوده اراضی هزار هکتاری انجام شده است توضیح داد: ارزش چهار هکتار 

زمین، بیش از ۳۲۰ میلیارد تومان است.
صادقی با بیان این که این اقدام به شکل مخفیانه و در ساعات نیمه شب در حال 
انجام بوده است، توضیح داد:  یگان حفاظت از اراضی دولتی اداره کل با گشت 
میدانی از اراضی دولتی متوجه این امر شدند و در نیمه شب اقدام به توقیف 

ماشین آلات و توقف ساخت و ساز کردند.
وی  یادآور شد: با توجه به ثبت نام ۱۳۰ هزار متقاضی مسکن در شهر قم، بازپس 
گیری اراضی مهلت سپری شده در اراضی موسوم به هزار هکتاری می تواند 

بخشی از نیاز شهر قم در بحث مسکن را پاسخ دهد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان گفت: در راستای انجام تکلیف و 
وظیفه قانونی و تعهد خود در قبال امید و اعتماد مردم، در بازپس گیری اراضی 
مهلت سپری شده با تعامل و همکاری دستگاه قضا و همکاران حقوقی و حفاظت 

از اراضی اداره کل، وفق قانون اقدام خواهد شد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

اعلام فراخوان برای جذب سرمایه گذاری 
در گنبد نمکی 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: این اداره در 
جهت حفظ و نگهداری منطقه گنبد نمکی قم به عنوان اثر طبیعی ثبت  شده در 

فهرست آثار ملی اعلام فراخوان جذب سرمایه گذار کرده است.
علیرضا ارجمندی با اشاره به بازدید میدانی پژوهشگران میراث فرهنگی از 
منطقه گردشگری گنبد نمکی واقع در ۱۵ کیلومتری جاده قم جعفریه گفت: به 
دستور وزیر میراث فرهنگی و با پیگیری های اداره کل میراث فرهنگی قم به منظور 
حفظ و حراست و در جهت رونق گردشگری، مطالعات پژوهشی گنبد نمکی 

توسط پژوهشگران میراث فرهنگی بر روی این جاذبه طبیعی انجام خواهد شد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم در ادامه انجام مطالعات 
طرح جامع در نظر گرفتن همه ملاحظات به ویژه مسائل زیست محیطی را مورد 
توجه قرار داد و گفت: با انجام مطالعات پژوهشی و تهیه طرح جامع، تمام مباحث 
مرتبط با نقاط ضعف و قوت اعم از حفاظت و شریان ارتباطی و زیرساختی گنبد 

نمکی بررسی و راهکارهای لازم تدوین می شود.
با توجه به نقش مهم بخش خصوصی در کاهش هزینه های دولتی از  وی 
فراخوان جذب سرمایه گذار برای منطقه گنبد نمکی خبر داد و گفت: اداره کل 
میراث فرهنگی قم در جهت حفظ و نگهداری منطقه گنبد نمکی به عنوان اثر 
طبیعی ثبت شده در فهرست آثار ملی اعلام فراخوان جذب سرمایه گذار کرده 
سرمایه گذاری  شرایط  دارای  توانمند  سرمایه گذاران  گفت:  ارجمندی  است. 
می توانند برای ارائه اسناد و مدارک به حوزه سرمایه گذاری و طرح های اداره کل 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مراجعه کنند.
او گفت: بررسی جغرافیای طبیعی و نیز امکان سنجی جاذبه های اکوتوریسمی 
قابل سرمایه گذاری در استان بیانگر آن است که طبیعت گردی در استان قم یک 

منبع کم نظیر و مستعد است.

دغدغه خیلی از والدین پیدا کردن گزینه مناسبی برای پر کردن جای خالی 
برنامه های تلویزیونی مختص به کودکان است. برای مثال استفاده از کتاب های 
صوتی، پارچه ای و اسباب بازی های مناسب است. با همه این اوصاف جای 
خالی لذت تماشای یک انیمیشن را نمی توان با سرگرمی دیگری پر کرد در این 
شرایط این گزارش را بخوانید تا بهترین تصمیم را برای انتخاب یک انیمیشن 

بگیرید.
همان  سبک  به  کوچکم  پسر  دیدم  که  بودم  کار  مشغول  آشپزخونه  در 
انیمیشنی که از تلویزیون پخش می شود ، از بالای مبل خودش را   پرت کرد 
پایین ، شمشیر پلاستیکی اش را در هوا تاب داد و  بر سر خواهرش کوبید، بعد 
هم گفت:»  سزای اعمالت همینه!« دخترم هم زد زیر گریه و حالا گریه نکن 
کی گریه کن!  هنوز چند ثانیه نگذشته بود که چوب اسباب بازیش را به سمت 
او نشانه رفت و فریاد زد: »الان به کوه یخی تبدیلت می کنم  تا دیگه هیچوقت 

نتونی حرف بزنی«!
اینها نگرانی های یک مادر از واکنش فرزندش بعد از دیدن انیمیشن های خشن 
 ـچهار  و نامتناسب است. حالا این سوال ها مطرح می شود که چرا کودک سه 
ساله می تواند هر محتوایی را  از  تلویزیون ببیند؟ چرا هیچ منعی برای پخش این 
انیمیشن ها وجود ندارد؟  خانواده چطور می تواند آن را کنترل کنند؟ واقعا چه 

محتوایی برای چه سنی مناسب است؟
روانشناسان معتقدند که بچه های زیر دو سال نباید تلویزیون تماشا کنند، اما 
چقدر والدین فرصت بازی روزانه با بچه هایشان را دارند ؟ واقعا پدر و مادر ها  فرصت 
دارند  فرزندانشان را به پارک ببرند؟ خیلی از خانم ها و آقایان تا قبل از بچه دار 
شدن شعار می دهند چه معنی دارد کودکان تلویزیون تماشا کنند؟ اما به محض 
اینکه برچسب مادر و پدر خسته می گیرند نشاندن فرزندشان  یک ساعت جلوی 

تلویزیون برایشان حکم استراحت روزانه را پیدا می کند.
اما درستش چیست؟ از کجا  بفهمیم چه فیلمی، چه سریالی و چه انیمیشنی 
برای فرزندمان مناسب است؟ در انتخاب زمان مناسب برای تماشای محتوای 

تصویری به چه چیزهایی باید دقت کنیم؟
»سارا رحیم نژاد« درمانگر و متخصص مهارت های فرزندپروری و والدگری دراین 
باره معتقد است که والدین باید تماشای تلویزیون را برای بچه های زیر دو سال  
ممنوع کنند و به جای آن از کتاب های داستانی صوتی، موسیقی و کتاب های 

مصور پارچه ای یا کاغذی استفاده کنند.
*2 تا 5 سال

برای بچه های دو تا پنج ساله هم بهتر است که میزان تماشای تلویزیون محدود 
به یک تا دو ساعت در روز باشد و این محتوا هم شامل انیمیشن های کوتاه با 
موضوعات ساده ، رنگ های متنوع و موسیقی و آموزش نکات ساده باشد، در غیر 
اینصورت برای بچه ها مناسب نیست. این نکته برای والدینی که بچه هایشان را در 

کنار خود به تماشای فیلم و سریال می نشانند خیلی حائز اهمیت است.
*بالای 5 سال

انیمیشن های بلند داستانی، فیلم ها و حتی سریال های مناسب برای بچه های 
بالای 5 سال هم وجود دارد، اما حتما باید در هنگام انتخاب محتوا  به درجه بندی 
سنی دقت کنید.اگر فیلم ایرانی می بینید الان اکثر فیلم ها رنج سنی را در پایین 
یا بالای صفحه مشخص کرده اند،اما برای اینکه بفهمید چه فیلم و سریال خارجی 
هم برای بچه مناسب است بهتر است به سایت گوگل بروید ، اسم انگلیسی فیلم ، 
سریال یا انیمیشن را به همراه عبارت age rating کلیک کنید که در آن رنج سنی 

توصیه شده مشخص می شود.
*رده بندی سنی تماشای فیلم و انیمیشن های خارجی

 G : برای این دست فیلم و انیمیشن ها چهار رنج سنی مشخص شده است
یعنی مناسب برای تمام سنین و این فیلم هیچگونه خشونت، صحنه نامناسب یا 

رفتار ضد اجتماعی ندارد. PG یعنی مناسب برای هشت سال به بالا  که بررسی 
کامل والدین را می طلبد. PG/13 یعنی مناسب برای بالای سیزده سال که این 
محتوا ممکن است صحنه های خشن ، ناسزا یا استعمال مواد مخدر هم داشته 
باشد و در نهایت R یعنی مناسب برای بالای 17 سال که فیلم یا انیمیشن بزرگسال 

محسوب می شود.
سارا رحیم نژاد تأکید می کند که این محدوده های سنی حدودی هستند و 
گاه ممکن است شما تشخیص دهید که فلان فیلم یا سریال یا حتی انیمیشن 
مناسب فرزند شما نیست یا همینطور متناسب فرهنگ دینی شما نیست ،در 
نتیجه همیشه یک راه خوب، دیدن انیمیشن یا فیلم توسط خودتان است قبل از 

اینکه آن را برای فرزندتان انتخابب کنبد.
گاه دیده می شود والدین اصلا خبر ندارند بچه هایشان چه چیزهایی تماشا می 
کنند و اسم آن فیلم و انیمیشن ها هم به گوششان نخورده، حواستان باشد این 

یک زنگ خطر است. 
*بچه ها نسبت به محتوای در حال پخش حساس هستند

گاه پیش می آید که شما فیلم یا سریالی را می بینید، اما کودک شما مشغول کار 
یا بازی خودش است و تصورتان این است که توجهی ندارد، اما حتی اگر حواسش 
هم به کار دیگری باشد و با شما تلویزیون نبیند، همچنان نسبت به محتوای در 

حال پخش حساس و دقیق است.
پس در نظر داشته باشید که تماشای زودهنگام برخی محتواها برای بچه ها 
آسیب زا است ، در نتیجه یک والد آگاه محتوای مناسبی برای فرزند خود انتخاب 
می کند و در اختیارش قرار می دهد به جای اینکه بنشیند و رسانه برای فرزندش 

محتوا و سلیقه تعیین کند.
شما در این زمینه چقدر حساس و با دقت هستید ، چقدر پیش آمده فرزند شما 
صحنه های خشونت بار فیلم ها را تکرار کند و یا دعواهای خانوادگی در فیلم و 

سریال ها بر اعصاب او اثر بگذارد؟

انیمیشن نامناسب کودکان را تهدید می کند؛

والدین نسبت به تماشای فیلم و سریال ها حساس باشند



5 اقتصادییکشنبه-18 اردیبهشت ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5493

رییس انجمن صنایع روغن نباتی:

قیمت روغن خوراکی هیچ افزایشی 
نخواهد داشت

سیاست های  براساس  گفت:  نباتی  روغن  صنایع  انجمن  مدیره  هیات  رییس 
حمایتی دولت سیزدهم با وجود افزایش نرخ جهانی روغن خام و هزینه های تولید، 
همچنان قیمت روغن خوراکی برای مصرف کنندگان ثابت است و تغییری نخواهد 

کرد.
»ابوالحسن خلیلی« افزود: دولت تلاش دارد تا قیمت روغن نباتی برای مصرف 
کنندگان تغییری نکند، بنابراین آنچه به عنوان افزایش هزینه های تولید در سال 
۱۴۰۱ رخ داده، قرار است به صورت مابه التفاوت به تولیدکنندگان پرداخت شود تا 

قیمت برای مصرف کنندگان تا اطلاع ثانوی افزایش پیدا نکند.
رییس هیات مدیره انجمن صنایع روغن نباتی تصریح کرد: تولیدکنندگان روغن 
خوراکی در فروردین ماه امسال با همین نگاه تولید را انجام دادند و توزیع صورت 

گرفته است.
وی اظهار داشت: در اردیبهشت ماه به همین منوال تولید و توزیع روغن صورت 
می گیرد تا شرکت بازرگانی دولتی ایران اعداد و ارقام را در سامانه جامع تجارت ثبت و 
بررسی و مابه التفاوت را به تولید کنندگان بابت افزایش هزینه های تولید و عدم تغییر 

قیمت مصرف کنندگان بپردازد.
خلیلی گفت: البته دولت برای فروردین ماه امسال هیچگونه تعهدی بابت پرداخت 
مابه التفاوتی به تولیدکنندگان ندارد و براساس توافق جدید بین انجمن صنایع روغن 
نباتی و وزارت جهاد کشاورزی، صرفا قرار است برای اردیبهشت ماه این مابه التفاوت 

بررسی و پرداخت شود. 
شرکت بازرگانی دولتی مسئولیت تامین و تنظیم بازار روغن است

این مقام مسوول اضافه کرد: این مابه التفاوت برای هزینه هایی همچون دستمزد 
کارگری، نرخ انرژی، افزایش قیمت قطعات و مواد اولیه که در پروسه تولید استفاده 

می شود، است. 
رییس هیات مدیره انجمن صنایع روغن نباتی گفت: اکنون شرکت بازرگانی دولتی 
مسئولیت تامین، واردات و توزیع و تنظیم بازار روغن مورد نیاز سبد خانوار را برعهده 
دارد، البته در کنار آن بخش خصوصی به عنوان بازوی دولت، همکاری های لازم را 

به عمل می آورد.
واردات 8۰ هزار تن روغن خام توسط بخش خصوصی 

خلیلی بیان کرد: با توجه به شرایط حاکم اقتصادی، افزایش قیمت های جهانی 
روغن خام و از سوی دیگر سیاست تخصیص ارز روغن خام نشان می دهد که بخش 
خصوصی به تنهایی و بدون همکاری دولت نمی تواند ایفای نقش کند، اما با این 
وجود از ابتدای سال تاکنون حدود 8۰ هزارتن روغن خام توسط بخش خصوصی 

تامین و وارد چرخه تولید شده است.
 

معاون وزیر اقتصاد و دارایی؛

اصلاح اساسی در شیوه توزیع یارانه ها 
الزامی است

معاون وزیر اقتصاد و دارایی گفت: با توجه به اتفاقات رخ داده و وضعیتی که دنیا با 
آن مواجه است، نیاز به اصلاح اساسی در شیوه توزیع یارانه ها در کشور داریم.

سبحانیان در برنامه گفتگوی ویژه بخش خبری ۲۱ سیما با بیان اینکه این ضرورت 
افزود:  متذکر می شدند،  اقتصادی  کارشناسان  و  و دهه ها وجود داشت  سال ها 

متأسفانه عزم و اراده لازم برای اجرای این اصلاحات در دولت های قبلی نبود.
وی گفت: در این دولت عزم و اراده اصلاح شیوه توزیع یارانه ها ایجاد شده و تصمیم 

داریم یارانه را به صورت مؤثر به دست مردم و مصرف کنندگان کالا برسانیم.
سبحانیان افزود: هر سیاست اصلاحی باید حتماً با یک سیاست اجتماع ضمیمه 
شود. یعنی اگر ما می خواهیم اصلاحاتی در حوزه توزیع یارانه ها انجام دهیم حتما 

باید مردم و قدرت خرید آن ها مد نظر قرار بگیرد.
معاون وزیر اقتصاد و دارایی افزود: نخستین بار در کشور با کمک بانک مرکزی، 
وزارتخانه های مختلف مانند رفاه، صمت و جهاد، زیرساختی را آماده کردیم که 

مشخصاً برای حمایت از مصرف کنندگان نان پیاده سازی می کنیم.
سبحانیان گفت: در این طرح علاوه بر حذف رانت در زنجیره آرد و نان، مردم بدون 

هیچ گونه تغییری در فرایند خرید و قیمت می توانند نان مورد نیاز خود را تهیه کنند.
وی افزود: در این طرح با سازوکار طراحی شده قاچاق و انحراف در زنجیره توزیع از 
بین رفته و مردم آن کالا را با قیمت گرانتری نمی خرند. حتی دولت در تلاشیم تا مردم 

نان را نسبت به سال گذشته ارزانتر بخرند.
سبحانیان با بیان اینکه تاکنون کیسه های مختلف آرد به صورت یارانه ای بین 
نانوایان توزیع می شد و آن ها آن را به نان تبدیل و با قیمت ارزان به دست مصرف 
کننده می رساندند که در این زنجیره فساد و انحراف وجود داشت، گفت: در این طرح 
به جای این که آرد یارانه ای را بین نانوایان توزیع کنیم تلاش می کنیم با استفاده از 
مکانیزم طراحی شده، صرفاً آردی که تبدیل به نان شده و به دست مصرف کننده 

رسیده را برای نانوا به صورت یارانه ای محاسبه کنیم.
معاون وزیر اقتصاد و دارایی گفت: در این ساز و کار که کاملًا قابل رصد و پیگیری 
است آن آرد را به صورت یارانه ای به دست نانوا می رسانیم و عملًا با این مکانیزم اگر 
انحرافی در این زنجیره اتفاق بیفتد به این معنا که آن آرد تبدیل به نان نشود و به سمت 
مصارف دیگر قاچاق در خارج از کشور برود عملًا خود نانوا مکلف است با قیمت 

بالاتری مبلغ آن آرد را بپردازد.
سبحانیان افزود: به جای توزیع گسترده آرد یارانه ای، یارانه به آن قسمت از آرد 

اختصاص پیدا می کند که تبدیل به نان شده و به دست مصرف کننده برسد.
وی گفت:، چون استقرار این زیرساخت در همه صنوفی که کالایی می فروشند و با 
افزایش قیمت مواجه می شوندف ممکن است تا دو سه ماه به درازا بینجامد، سیاست 
دولت این است که بتواند با پرداخت جبرانی تا زمانی که آن زیرساخت آماده شود 

قدرت خرید مردم را برای این که بتوانند کالایی خریداری کنند حفظ کند.

وزارت راه و شهرسازی:

پرداخت وام اجاره در سال ۱۴0۱
به زودی به بانک ها ابلاغ می شود

به  مسکن  ودیعه  کمک  تسهیلات  پرداخت  اعلام کرد:  شهرسازی  و  راه  وزارت 
مستأجران برای شهر تهران، مراکز استان ها و سایر نقاط شهری 6۰، ۴۵ و ۳۵ میلیون 
تومان برای سال ۱۴۰۱ در شورای پول و اعتبار مصوب شده که اجرای آن به زودی به 

شبکه بانکی کشور ابلاغ خواهد شد.
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی ضمن اعلام این خبر در پاسخ 
به محتواهای منتشر شده در خصوص اجاره بهای مسکن،آورده است: همچنین 
محدودیت افزایش سقف اجاره بها در سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ ا براساس گزارش های 
واصله تاثیر قابل ملاحظه ای در جلوگیری از افزایش بی رویه رقم افزایش تمدید 
قراردادهای اجاره داشته شده است که بر این اساس برنامه تعیین سقف افزایش 
اجاره بها برای قراردادهای تمدیدی سال ۱۴۰۱ در دستور کار قرار گرفته و پیشنهاد 
اولیه آن به دولت ارائه شده است.  معاونت مسکن و ساختمان در گزارش خود تأکید 
کرد: بخش مسکن در کشور متاثر از عوامل درونی و بیرونی است که در سال های 
اخیر با افزایش تحریم ها، افزایش ریسک های سیستماتیک در بازارهای مختلف و 
افزایش نقدینگی، نقش عوامل بیرونی اثرگذار بر بازار مسکن پررنگ تر شده است. این 
امر منجر به ورود نقدینگی سرگردان با ماهیت سوداگری به بخش غیرمولد مسکن 
شده و در نتیجه با همراهی برخی عوامل درونی از جمله کاهش عرضه مسکن در 
سال های قبل، قیمت مسکن افزایش یافته است. همچنین با توجه به همبستگی 
قیمت مسکن و نرخ اجاره بهاء، افزایش قیمت مسکن با یک وقفه زمانی کوتاه منجر 
به افزایش قیمت رهن و اجاره املاک مسکونی شده است.  وزارت راه و شهرسازی 
براساس ابزارهای در اختیار و ماموریت ها و وظایف محوله، با وجود محدودیت های 
اقتصادی و بودجه ای کشور، اقدامات متعددی در راستای کنترل بازار اجاره و کمک 
به مستاجرین انجام داده است که از آن جمله می توان به تدوین لایحه اجاره داری 
حرفه ای با هدف ساماندهی بازار اجاره و حمایت از مستأجران، پرداخت تسهیلات 

کمک ودیعه مسکن با نرخ سود پایین به مستاجرین اشاره کرد.

رئیس گروه اعتبارات بانک های تجاری بانک مرکزی گفت: شرایط کلی ضامن 
را قانون مشخص کرده و معتبر بودن ضامن در اختیار بانک ها قرار گرفته است.

هاشم مولایی درباره سلیقه ای عمل کردن بانک ها در دریافت دسته چک، 
کسر از حقوق یا جواز کسب به  عنوان ضامن برای پرداخت تسهیلات ازدواج به 
جوانان، اظهار داشت: بر اساس قانون، بانک ها مکلفند مبتنی بر اعتبار سنجی 

و دریافت سفته یا یک ضامن معتبر، نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام کنند.

وی ادامه داد: در قانون، شرایط کلی ضامن مشخص شده و معتبر بودن ضامن 
در اختیار بانک ها قرار گرفته است.

مولایی گفت: در همین راستا است که گاه یک بانک برای پرداخت تسهیلات، 
درخواست دسته چک می کند، اما بانک دیگری دسته چک نمی خواهد و این 

شرایط جزئی، در اختیارات خود بانک است.
وی ادامه داد: تشخیص معتبر بودن ضامن در اختیار بانک ها بوده، زیرا منابع 

مربوط به بانک ها است و باید خیال بانک از بازگشت آن منابع راحت شود تا بتواند 
سایر متقاضیان را پوشش دهد.

رئیس گروه اعتبارات بانک های تجاری و بانک مرکزی، درباره دریافت کسر از 
حقوق شرکت های دولتی از سوی وام گیرندگان نیز گفت: این هم از موارد قبلی 
است، زیرا شرایط اعتبار سنجی هر بانک با بانک دیگر متفاوت بوده و ممکن 
است یک بانک، قرارداد یک شرکت خصوصی را قبول کند، اما بانک دیگری 

آن را قبول نکند.
مولایی، اظهار داشت: بانک مرکزی در نامه ای از بانک ها خواست در پرداخت 
تسهیلات به جوانان، تسهیل گری شود و آن ها شرایط را برای دریافت ضامن، 

آسان تر کنند.
وی افزود: تعیین معتبر بودن ضامن در اختیار بانک ها قرار گرفته و همین 

موضوع سبب شده است که شرایط بانک ها در دریافت ضامن متفاوت باشد.
مولایی گفت: ما فقط کلیات قانون را ابلاغ می کنیم و نمی توانیم جزئیات را 

برای هر بانک مشخص کنیم.
وی ادامه داد: اگر بانکی نسبت به دریافت دو ضامن از وام گیرنده اقدام کند، 
تخلف کرده است، اما دریافت یک ضامن معتبر با دستورالعمل های داخلی خود 

بانک، خلاف قانون نیست.
رئیس گروه اعتبارات بانک های تجاری و بانک مرکزی، دریافت جواز کسب 
به عنوان ضامن را نیز جزو موارد ذکر شده دانست و گفت: تعیین اعتبار جواز 
کسب به عنوان ضامن، به عهده خود بانک است، زیرا اگر بانک در این موارد 

سخت گیری نکند، معوقات بانکی افزایش پیدا می کند.
مولایی افزود: در صورتی که هموطنان با مشکل یا تخلفی برای دریافت وام 
روبرو شدند، با سامانه ارتباطات مردمی بانک مرکزی به شماره ۲7۰6 تماس 

بگیرند و مشکلات خود را مطرح کنند.
وی درباره دریافت کارت پایان خدمت برای پرداخت وام ازدواج نیز گفت: بانک 
مرکزی در سال ۹۵ بخشنامه ای به بانک ها ابلاغ کرد که بر اساس آن بخشنامه 
نباید از جوانان کارت پایان خدمت دریافت کنند، اما ظاهرا برخی همکاران در 

شبکه بانکی از این ابلاغیه آگاهی ندارند.
مولایی، تصریح کرد: باید یکبار دیگر این بخشنامه تأکیدی را برای بانک ها 

ارسال کنیم تا اگر همکاران فراموش کردند، دوباره برای آنها یادآوری شود.

رئیس گروه اعتبارات بانک های تجاری بانک مرکزی :

تعیین اعتبار ضامن در اختیار بانک ها است

یک کارشناس اقتصادی:

تغییر یارانه به صورت پلکانی و تدریجی اعمال شود
یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: چرا اعلام نمی کنند ۳ میلیون تن قاچاق 
آرد و گندم به چه صورتی انجام شده است و با چند کامیون و در کدام منطقه مرزی؟ 
آیا کولبران امکان این میزان قاچاق را دارند و مگر در کشور چقدر الاغ وجود دارد که 

این میزان قاچاق از طریق الاغ ها و از مرزهای غیرقانونی انجام شود.
مرتضی عزتی در گفت وگو با ایلنا درباره اقدامات دولت نسبت به حذف یارانه 
گندم برای برخی از مواد غذایی اظهار داشت: با توجه به اظهارات ضد و نقیض 
مسئولان دستگاه های مختلف اجرایی، مشخص است که هنوز برنامه دولت درباره 
این سیاست گذاری و تصمیم، روشن نیست. یک روز اعلام می کنند یارانه نان 
حذف می شود و هزینه مابه التفاوت آن را به حساب مردم واریز می کنیم، روز دیگر 
سیاست های خود را تغییر می دهند و اعلام می کنند این یارانه به حساب نانوایی ها 

واریز خواهد شد، روز دیگر اعلام می کنند قرار نیست یارانه آرد تغییری کند.
وی با بیان اینکه این برنامه های متناقض دولت نشان می دهد که هنوز نحوه و 
شکل اجرای برنامه های درباره ارز ۴۲۰۰ تومانی مشخص نشده است، گفت: هر 
یک از شیوه های اجرای تغییر یارانه ارز ترجیحی تبعات خاص خود را دارد و یک 
نظام اقتصادی برای یک اجرای تصمیم باید تمام جوانب آن را بسنجد و بعد آن 

را اعلام کند.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه اظهارات ضد و نقیض مسئولان نشان 
می دهد که سیستم در تصمیم گیری های اقتصادی به شدت مشکل دارد، اذعان 
کرد: این نحوه و اجرای تصمیم گیری برای اداره بیش از 8۰ میلیون نفر در عمل 

نمی تواند موفق شود.
ریالی  یارانه  به  تومانی  ارز ۴۲۰۰  تبدیل  باید درباره نحوه  افزود: دولت  عزتی 
یا تبدیل آن به ارز بازار آزاد به یک اجماع نسبی با مشورت کارشناسان اقتصادی 
می رسید و بعد آن را به جامعه اعلام می کرد و همین اظهارات متناقض به شدت 

تبعات روانی در جامعه ایجاد می کند.
وی ادامه داد: برنامه دولت برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در همین نقطه شروع 
بسیار تنش زا بوده و به شدت برای مردم و فعالان اقتصادی مشکل و تنش ایجاد 

کرده است.
این کارشناس اقتصادی بیان کرد: پرداخت یارانه گندم و نان شاید یک احساس 
رضایت ظاهری برای مردم ایجاد کند اما این نحوه اجرا هم تبعات و فسادی را در 

اقتصاد خواهد داشت.
عزتی تاکید کرد: معتقدم دولت هنوز به جمع بندی کامل درباره نحوه و اجرای 
سیاست حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نرسیده و به همین دلیل است که هر مسئولی 
درباره آن موضوع متفاوتی را عنوان می کند اما آنچه که تمام مسئولان درباره حذف 
یارانه گندم اعلام کردند این بوده که مردم مانند روال سابق نان می خرند و قرار 

نیست تغییری در قیمت نان ایجاد شود. اگر این ادعا درست بود اساساً چرا این 
التهاب در جامعه ایجاد شد و مردم را نگران نان شب خود کردند. بنابراین مشخص 
است که مشکلی وجود دارد یا عده ای به دنبال ایجاد التهاب در بین مردم به ویژه 
طبقات پایین هستند و دولت هم متوجه این اقدامات عامدانه نمی شود. در نهایت 

این نحوه تصمیم گیری برای مسائل اقتصادی کشور به شدت نگران کننده است.
وی با تاکید بر اینکه در اقتصاد، افزایش قیمت ها بین انبار کالا سرایت پذیر 
است، گفت: افزایش قیمت از کالایی به کالای دیگر و از بازاری به بازار دیگر منتقل 
می شود و افزایش چندبرابری قیمت ماکارونی به معنای افزایش نرخ تورم است. 
روزانه چند میلیارد تومان در بخش ماکارونی معاملات صورت می گیرد که این عدد 
در سال به چند هزار میلیارد تومان می رسد و حالا که قرار شده یک شبه قیمت 

ماکارونی ۳ برابر شود قطعا نسبت به تولید ملی به معنای افزایش نرخ تورم است.
این کارشناس اقتصادی افزود: از سوی دیگر وقتی قیمت ماکارونی به یکباره ۳ 
و یا ۴ برابر می شود، مردم به سمت کالای جایگزین می روند و افزایش تقاضا برای 
کالای جایگزین باعث افزایش قیمت آن هم می شود. مگر می شود در یک رستوران 
قیمت ماکارونی افزایش پیدا کند و این افزایش قیمت یک نوع غذا بر روی سایر 
غذاها اثر نگذارد. باید توجه داشته باشیم که افزایش قیمت غذایی که جزو قوت 
غالب کارگران در کارخانجات محسوب می شود، هزینه تمام شده تولید را افزایش 

می دهد و این هزینه به طور مستقیم به هزینه نهایی محصول اضافه می شود.
عزتی با بیان اینکه افزایش قیمت ماکارونی به همین تناسب، واضح و روشن 
باعث افزایش سایر مواد خوراکی می شود، اظهار کرد: اگر دولت همین امروز یارانه 
افزایش قیمت آرد را به مردم بپردازد تکلیف سایر کالاهایی که به دلیل افزایش قیمت 
آرد گران شده اند چیست؟ در این صورت مردم فقط یارانه افزایش قیمت گندم را 

دریافت کردند و این شامل سایر کالاها نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه تبعات روانی حذف یارانه گندم در بین مردم به صورت روشن 
نان  مانند  ساده  غذاهای  تامین  نگران  مردم  امروز  کرد:  اذعان  می شود،  دیده 
و ماکارونی هستند و این غذاها قوت غالب کارگران محسوب می شود و دولت با 
اجرای نادرست این سیاست باعث افزایش فشار روانی مردم شد به طوری که نه تنها 
فعالان اقتصادی بلکه مردم عام هم نمی توانند برای یک ماه آینده خود برنامه ریزی 

داشته باشند.
این کارشناس اقتصادی افزود: معتقدم عده ای در دولت به صورت ناآگاهانه 
یا آگاهانه و مغرضانه می خواهند التهابی در جامعه ایجاد کنند و دولت هم آنقدر 
درگیر روزمرگی شده که قدرت تشخیص اقدامات این جریان را ندارد و هر یک از 
این اجرای نادرست تصمیم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی آثار مخربی را در رفتار مردم 

ایجاد می کند.

گندم  بود، گفت:  اشتباهی  ادعای  گندم  در  اینکه خودکفایی  بیان  با  عزتی 
محصول کشت دیمی است و در بازه زمانی کوتاه مدت به دلیل افزایش بارندگی 
در فصل بهار تولید گندم در کشور افزایش یافت بدون آنکه این افزایش تولید گندم 
حاصل دستاورد دولت باشد اما دولت گمان کرد در خودکفایی گندم موفق عمل 
کرده است. سالانه به طور متوسط حدود ۱۰ میلیون تن گندم تولید می شود که اگر 
بارندگی افزایش پیدا کند، این عدد به ۱۵ میلیون تن هم می رسد اما این افزایش 

تولید چیزی نیست که حاصل اقدام و برنامه ریزی دولت باشد.
وی افزود: البته دولت با تغییر کشت های آبی و یا افزایش قیمت خرید تضمینی 
گندم می تواند باعث افزایش تولید این محصول کشاورزی شود تا کشاورزان به 
جای کشت هندوانه به سمت گندم بروند اما معمولا دولت ها به این موضوعات فکر 

نمی کنند و به دنبال ایجاد مزیت در این موضوع نیستند.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه دولت هر روز به دنبال یک سیاست گذاری 
جدید است که این خود باعث افزایش نابسامانی ها می شود، توضیح داد: دولت 
برای حذف ارز ترجیحی گندم اعلام کرد که این اقدام در راستای کاهش با قاچاق 
آرد بوده در حالی که در تمام دنیا با نظارت دقیق بر روی مرزها، اعمال مجازات 
سنگین و یا نظارت منظم و ردیابی کالا با قاچاق مبارزه می کند. آنچه که دولت 
درباره قاچاق آرد گفت بیشتر شبیه به توجیه بود وگرنه امکان قاچاق ۳ میلیون تن 
آرد و گندم وجود ندارد و کدام عقل سالمی می پذیرد که ۳ میلیون تن قاچاق آرد و 

گندم در کشورمان انجام می شود!
عزتی تاکید کرد: چرا اعلام نمی کنند ۳ میلیون تن قاچاق آرد و گندم به چه 
صورتی انجام شده؛ با چند کامیون و در کدام منطقه مرزی؟ آیا کولبران امکان این 
میزان قاچاق را دارند و مگر در کشور چقدر الاغ وجود دارد که این میزان قاچاق از 

طریق الاغ ها و از مرزهای غیرقانونی انجام شود.
وی اضافه کرد: دولت به دنبال حذف یارانه گندم بود و متاسفانه منطق و استدلال 

کافی در این باره نداشت.
این کارشناس اقتصادی درباره ادعای دولت مبنی بر افزایش قیمت جهانی گندم 
اذعان کرد: اساساً در اینجا بحث افزایش قیمت جهانی مطرح نیست بلکه دولت 
به دنبال تبدیل یارانه ۴۲۰۰ تومانی به ارز آزاد است اما نباید این سیاست به صورت 

یکباره و یک شبه به اجرا می رسید که منجر به التهاب جامعه شود.
عزتی با اشاره به راهکارهای منطقی برای تصمیم گیری درباره تغییر یارانه اظهار 
کرد: دولت ها هیچگاه با ایجاد شوک در تغییر سیاستی موفق نبودند و تغییر یارانه 
باید به صورت مرور زمان، پلکانی و تدریجی اعمال می شد نه اینکه یک شبه اعلام 
کنند قیمت ماکارونی ۴ برابر شده است! اگر افزایش قیمت ها در طول ۲ سال و به 

صورت پلکانی انجام می شد، چنین التهابی در جامعه مشاهده نمی شد.

 مرکز آمار ایران تورم مسکن در سال گذشته را ۳۳ درصد اعلام 
قیمت  نقطه  به  نقطه  آمار رشد  بانک مرکزی  کرد درحالی که 
مسکن در اسفند ۱۴۰۰ نسبت به اسفند ۱۳۹۹ را ۱6 درصد 
اعلام کرده بود. همچنین مرکز آمار در گزارش تورم بازار مسکن 
در سال ۱۳۹۹ این نرخ را 8۲ درصد عنوان ولی بانک مرکزی 
تورم نقطه به نقطه مسکن در اسفند ۱۳۹۹ نسبت به اسفند 
۱۳۹8 را حدود ۹۴ درصد )۹۳.7( درصد اعلام کرده بود. بانک 
مرکزی در گزارش خود مدعی شده که رشد ۱6 درصدی قیمت 
مسکن کاهش چشمگیری در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل 
از آن داشته ولی مرکز آمار این شاخص را ۲ برابر اعلام کرده 
که با آمار بانک مرکزی تفاوت زیادی دارد. برخی کارشناسان 
اقتصادی نیز میزان تورم مسکن در سال گذشته را بیش از آمار 
مرکز آمار و تا حدود ۴۰ درصد اعلام می کنند. در روزهای اخیر 
نیز با موج گرانی ها مواجه شده ایم که به مصالح ساختمانی 
خصوصاً سیمان و میلگرد کشیده شده و افزایش قیمت مسکن 
نوساز را در پی خواهد داشت. با این حال برخی کارشناسان 
اقتصادی مدعی روند با ثبات قیمت مسکن و عدم افزایش آن 

را پیش بینی کرده اند.
در این رابطه احمدرضا سرحدی کارشناس اقتصاد مسکن 
در گفتگویی درباره بازار مسکن در سال جاری گفت: افزایش 
۱6 درصدی قیمت مسکن که بانک مرکزی اعلام کرده، مبنای 
املاک،  مشاوران  معاملات  سامانه  براساس  و  ندارد  واقعی 

می توان رشد مسکن در سال گذشته را ۴۰ درصد برآورد کرد.
وی با اشاره به افزایش جهانی دلار، طلا، کالاهای جهانی و 
نیز رشد تورم در برخی کشورهای اروپایی و آمریکایی گفت: 
پیش بینی من این است که امسال هم افزایش قیمت مسکن در 

پیش خواهیم داشت.
سرحدی، مشکل دیگر بازار مسکن را رکود تورمی دانست و 
افزود: وقتی قیمت ها افزایش یابد، سبب کاهش معاملات و 
رکود می شود و وقتی معاملات کم شد، ساخت وساز نیز کاهش 

می یابد چون تقاضا نیست. وقتی ساخت وساز کم شد، عرضه 
هم در سال های پس از آن کم می شود و زمانی که عرضه مسکن 
کم باشد، باز هم قیمت بالا می رود و این چرخه رکود تورمی ادامه 

خواهد داشت.
کارشناس اقتصاد مسکن به وضعیت جاری بازار مسکن اشاره 
کرد و ادامه داد: متوسط قیمت مسکن مصرفی در نقاط متوسط 
تهران متری ۳۰ میلیون تومان است که هیچ خانه اولی نمی تواند 
با این قیمت ها مسکن تهیه کند و در حال حاضر عمده فعالان 

این بازار کسانی هستند که خواهان تبدیل به احسن کردن ملک 
هستند. تا زمانی که اقتصاد شکوفا نشود، تورم مسکن رشد 

صعودی خواهد داشت.
وی درباره اینکه آیا اجرای طرح نهضت ملی مسکن می تواند 
به این وضعیت کمک کند؟ گفت: مشخص نیست دولت بتواند 
سالانه یک میلیون مسکن بسازد بخصوص که قیمت فعلی 
مصالح رشد داشته و مرتباً پیمانکاران خواهان افزایش آورده اولیه 
متقاضیان هستند؛ حال آنکه بسیاری از متقاضیان با امید به کم 

بودن مبلغ آورده اولیه در این طرح ثبت نام کرده اند. همچنین 
ممکن است این طرح به دلیل گرانی ساخت وساز، فرسایشی 
شود که سرنوشتی مشابه مسکن مهر پیدا کند. این در حالی 
است که زمان آغاز به کار پروژه مسکن مهر، دولت نفت را با قیمت 

بالا می فروخت و به پروژه ها تزریق می کرد.
خرید  وام  سقف  افزایش  درباره  مسکن  اقتصاد  کارشناس 
مسکن برای حل مشکل کاهش قدرت خرید گفت: به فرض 
اینکه بانک ها منابع داشته باشند و بتوانند وام بدهند، باید اصل و 
سود این تسهیلات باز پس داده شود. با شرایط فعلی، در صورتی 
که وام خرید مسکن به یک میلیارد تومان برسد، حتی با در نظر 
گرفتن نرخ سود ۱8 درصد، وام گیرنده باید ماهانه ۱۵ میلیون 
تومان قسط بدهد که کمتر کارمند یا شاغلی می تواند این اقساط 
را پرداخت کند بنابراین تنها راه کنترل بازار مسکن این است که 
قبل از حل مشکل مسکن، باید اقتصاد کلان راه اندازی شود تا 
امکان پس انداز وجود داشته باشد. در دنیا با دو روش پس انداز 
گذشته و آینده )تسهیلات( مردم خانه دار می شدند ولی با شرایط 

فعلی تورم در کشور ما، امکان پس انداز نیست.
سرحدی درباره کنترل اجاره بها با روش دستوری گفت: ما 
تجربه شکست مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر کنترل 
اجاره بها تا سقف ۲۵ درصد را داریم. در حال حاضر آمارها حاکی 
از رشد بیش از ۴۰ درصدی اجاره بها است بنابراین با اقتصاد 

دستوری نمی توان اجاره بها را کنترل کرد.
وی تأکید کرد: از دیگر معایب تعیین سقف اجاره بها این است 
که مؤجر و مستأجر دو نوع قرارداد اجاره امضا می کنند؛ یکی 
قرارداد رسمی برای ثبت در سامانه و دیگری قرارداد غیررسمی 
در  پرونده ها  حجم  افزایش  هم  آن  نتیجه  که  خودشان  میان 

دستگاه قضائی است.
فعلی  گرانی  با  اقتصاد مسکن خاطرنشان کرد:  کارشناس 
مصالح و افزایش قیمت زمین، هیچ چشم اندازی نه تنها برای 
کاهش قیمت مسکن بلکه حتی برای تثبیت آن هم وجود ندارد.

یک کارشناس اقتصاد مسکن :

چشم اندازی برای توقف رشد قیمت مسکن وجود ندارد
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به حاشیه سازی افراد درمورد پرونده باگناما توجه نکنید

بهتاش فریبا:سکان کشتی قهرمانی در دستان استقلال است
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: الان در یک کشتی نشسته ایم که سکان 

و فرمان آن دست خودمان است.
بهتاش فریبا در گفت وگویی در مورد تساوی استقلال در یک بازی سنگین مقابل 
سپاهان، اظهار داشت: سپاهان در شرایط خاصی مقابل استقلال قرار گرفت که 
می توان از اصطلاح چاقوی دو لبه استفاده کرد. این تیم با اینکه بازی های زیبایی 
را در لیگ قهرمانان آسیا به نمایش گذاشت ولی در آخرین بازی ۵ گل دریافت کرد 

که برایش خیلی سنگین بود.
وی افزود: به همین خاطر برای اعاده حیثیت باید در بازی های داخلی طوری 
کار می کرد که موجب ناراحتی هوادارانش نشود. با انگیزه بسیار بالا به مصاف 
استقلال رفت چون باید خودش را احیا می کرد. سپاهان از نظر مهره ای بهترین 
تیم ایران است. حتی نیمکت نشینانش تیم می توانند بازیکنان اصلی تیم های 
دیگر باشند. جوانان و باتجربه های خیلی خوبی دارند. مدیریت آن ها تکمیل 
است. در چند سال گذشته یک بازیکن یا مربی سپاهان را در کمیته استیناف یا 
انضباطی و... ندیده ایم. یعنی همه چیز در این باشگاه سرجای خودش و مرتب 
است. پیشکسوت استقلال با اشاره به کیفیت این دیدار، تصریح کرد: هردو تیم 
هجومی بازی می کنند بنابراین گفته بودم که بازی قشنگی خواهد شد. مسابقه 
خوبی هم برگزار و در آن همه چیز مانند سرعت بالا، شوتزنی، کارهای ترکیبی، 
تغییر سیستم و نفرات، دیده شد. هر دو تیم جانانه بازی کردند. به خصوص 
بازیکنان استقلال که خیلی تلاش کردند. همه بچه های استقلال عالی بودند 

و یک امتیاز در خانه حریف آن هم از تیم سپاهان، می تواند اتفاق خوبی باشد.
فریبا در مورد اینکه با توجه به این تساوی و پیروزی پرسپولیس مقابل پیکان، 
فاصله در صدر جدول به ۴ امتیاز رسید و آیا این مساله باعث نگرانی و استرس 
بیشتر نمی شود، گفت: اگر بگوییم کسی نگران نیست که حرف اشتباهی است. 
۵ بازی و ۱۵ امتیاز مانده، اتفاقات زیادی می تواند بیفتد ولی با تلاش و کوششی 
که بچه ها دارند باید طوری پیش بروند که به بازی ها و امتیازات تیم های دیگر نگاه 

نکنند و تمرکزشان فقط روی بازی های خودشان باشد.
اظهار  آزادی  ورزشگاه  در  مقابل شهرخودرو  این هفته  بازی  به  اشاره  با  وی 
داشت: استقلال باید این بازی را ببرد. بازی خیلی مهمی است. شهرخودرو الان 
به ماندن امیدوار شده و این تیم هم با انگیزه بالایی مقابل استقلال قرار می گیرد. 
خوشبختانه هواداران هم می آیند که این مساله می تواند به تیم کمک کند. برد 
در این بازی می تواند خیلی مسائل را هم از نظر روحی-روانی و هم از نظر حفظ 
فاصله در جدول، حل می کند. به این ترتیب می توانیم منتظر باشیم که تیم رقیب 
امتیاز از دست بدهد. ولی در هر صورت، به اصطلاح با همین دست فرمان هم 
جلو برویم و بازی ها را با برد پشت سر بگذاریم قهرمان هستیم. می بینم آن روزی را 

که وریا جام را بالای سرش برده است.
باید حواسمان به خودمان باشد و بی توجه باشیم 

پیشکسوت استقلال در مورد اینکه مدتی است گفته می شود امتیاز از دست 

دادن آبی ها خیلی نگران کننده نیست چون پرسپولیس توان بردن در بازی های 
تاثیرگذار خودش  اینکه چند مهره  با  پرسپولیس  ندارد، عنوان کرد:  را  آینده 
مانند امیری، ترابی و عبدی را نداشت و ۱۰ نفره هم شد، بازی خودش را برد. 
پرسپولیس انسجام بسیار خوبی دارد. با اینحال باید تمرکز ما روی بازی های 
خودمان و رسیدن به برد باشد. نفرات، کادرفنی و مدیریت بسیار خوبی داریم. 
همه چیز سرجای خودش است و هرکسی کار خودش را انجام می دهد. اگر با 
همین تمرکز جلو برویم، همانطور که گفتم آن روز را می بینم که جام قهرمانی 

بدست آید.
وی در مورد اینکه طی روزهای اخیر پرداختن به اعاده دادرسی باشگاه گل گهر 
در خصوص پرونده اریک باگناما بازیکن گابنی داغ شده، به طوریکه حتی ابراهیم 
شکوری یکی از مدیران سابق پرسپولیس نیز در فضای مجازی از فدراسیون 
فوتبال خواهان بررسی موضوع شد و این نگرانی وجود دارد که این حواشی 
به روند استقلال ضربه بزند، گفت: با اینکه از قوانین اطلاع دارم اما به صورت 
دقیق به این ماجرا و اینکه چه اتفاقاتی پیرامون این پرونده در فدراسیون و کمیته 
استیناف و... افتاده، اشراف ندارم. بنابراین ترجیح می دهم در این مورد صحبت 

نکنم.
فریبا تصریح کرد: ما باید حواسمان به خودمان باشد و بی توجه باشیم. بالاخره 
تمام فوتبال امروز دنیا داخل زمین نیست. بیرون زمین هم مسائلی وجود دارد 
ولی باید بچه ها، کادرفنی و مدیریت استقلال روی کار خودشان تمرکز داشته 
باشند. بازی هایشان را ببرند و قهرمان شوند. نباید به این حرف ها توجه داشته 
باشند. همه جای دنیا این مسائل وجود دارد. غیر از اینکه در زمین می جنگند 
سعی می کنند شرایط روحی روانی تیم ها را خراب کنند. ولی ما اگر حواسمان به 
کار خودمان باشد قهرمان می شویم. ما الان در یک کشتی نشسته ایم که سکان 
و فرمان آن دست خودمان است. خودمان باید برویم و ان شالله راه درست را برویم 

که به قهرمانی برسیم. این اتفاق هم به امید خدا می افتد.

برترین های ورزش قم در سال 1۴00 در همایشی که   
بزودی برگزار می شود معرفی خواهند شد. 

  هدف این همایش ایجاد  شور و نشاط در بین جامعه ورزش 
استان است.

  مراسم  امسال در دو گزینه بهترین هیات ورزشی و بهترین 
خبرنگاران  کارشناسان،  توسط   ۱۴۰۰ سال  در  ورزشکار 
ورزشی و پیشکسوتان انجام خواهد شد و برترین  هیئت و 
ورزشکار ۵ امتیاز و گزینه های بعدی به ترتیب 3و یک امتیاز 
کسب خواهند کرد و بعد از جمع بندی امتیازها، هیئت ها و 

ورزشکاران برتر سال گذشته معرفی خواهند شد.
 نظرسنجی به صورت الکترونیکی انجام می شود و در این 
نظرسنجی ستاد برگزاری بجای معرفی گزینه ها اقدام به 
معرفی شاخصه های انتخاب برترین ها کرده تا کارشناسان 
و خبرنگاران با دست باز در این نظرسنجی به انتخاب گزینه 
برترین های  انتخاب  بپردازند. در همایش  نظر خود  مورد 
ورزش قم در سال 1۴00 نهاد های مختلفی چون اداره کل 
ورزش و جوانان استان ، شهرداری ؛هلال احمر استان قم، و 

همچنین رسانه های مختلف مشارکت خواهند کرد.
تجلیل از خانواده شهدای ورزشکار توسط بسیج ورزشکاران 
استان قم و برگزاری یادبود فوت شدگان جامعه ورزش بدلیل 
بیماری کرونا  از دیگر برنامه های جانبی این همایش خواهد 
کارشناسان  و  ورزشکاران  خبرنگاران،  پیشکسوتان،  بود.از 
ورزشی می خواهیم تا با شرکت در نظر سنجی ما را در برگزاری 

همایش یاری کنند. 
در اینجا برخی نتایج نظرسنجی به صورت روزانه منتشر 

می شود:

خانوادگی:جعفر  نام  و  نام 
عابدی 

پیشکسوت  سمت:خبرنگار 
ورزشی 

هیئت اول:کشتی  
هیئت دوم: بسکتبال 

هیئت سوم: کاراته 
ورزشکار اول:اصغر حسن زاده فوتسالیست ملی 

ورزشکار دوم:سید مهدی حسینی بازیکن مس رفسنجان 
ورزشکار سوم:امیر حسین جدی بازیکن تیم فوتبال پیکان

نام و نام خانوادگی:اسماعیل آگاه 
و  فوتبال  سمت:ورزشکار 

سرپرست سابق تیم میلادی 
هیئت اول:جانبازان و معلولان 

هیئت دوم: تکواندو 
ورزشکار  جودو  سوم:  هیئت 
اول:امیرحسین جدی بازیکن تیم 

فوتبال پیکان 
ورزشکار دوم:سید مهدی حسینی بازیکن تیم فوتبال مس 

رفسنجان
 

خانوادگی:حسین  نام  و  نام 
جاوید فر)بیتا( 

فوتبال  تیم  سابق  سمت:مربی 
میلادی 

هیئت اول:کشتی  
هیئت دوم:  جانبازان و معلولان 

هیئت سوم: کاراته 
ورزشکار اول:اصغر حسن زاده کاپیتان تیم ملی فوتسال 

ورزشکار دوم:سید مهدی حسینی بازیکن تیم فوتبال مس 
رفسنجان 

ورزشکار سوم:امیر حسین جدی بازیکن تیم فوتبال پیکان 
تهران

نام و نام خانوادگی:میر ابوالحسن میرهادی 
سمت:مدیر مسئول روزنامه ثروت ایرانی

هیئت اول: کشتی 
هیئت دوم:جانبازان و معلولان 

هیئت سوم: بدمینتون 
ورزشکار اول:فاطمه خلیلی 

ورزشکار دوم:گلستانی ورزشکار معلول
ورزشکار سوم:اصغر حسن زاده کاپیتان تیم ملی فوتسال

نام و نام خانوادگی:زهرا چم
سمت:صاحب امتیاز و مدیر مسئول پایگاه خبری 

هیئت اول: جانبازان و معلولان 
هیئت دوم:  هندبال 
هیئت سوم: کشتی 

ورزشکار اول:فاطمه خلیلی 
ورزشکار دوم:گلستانی

ورزشکار سوم:ستایش رضایی

نام و نام خانوادگی:سمیع الله 
رحیمی 

سمت:مدیر پایگاه اطلاع رسانی 
هیئت اول: کشتی 

هیئت دوم: جانبازان و معلولان 
های  ورزش  سوم:  هیئت 

همگانی 
ورزشکار اول:اصغر حسن زاده 

ورزشکار دوم:گلستانی
ورزشکار سوم:جدیدی

نام و نام خانوادگی:حسین مردانی پور
سمت:ورزشکار فوتسال 

هیئت برتر:  فوتبال 
ورزشکار برتر :علی اصغر حسن زاده به دلیل قهرمانی در 

لیگ برتر 

نام و نام خانوادگی:علی محبی
سمت:مربی جودو

هیئت اول: کشتی بدلیل افزایش ملی پوشان المپین و 
اقدامات فرهنگی 

هیئت دوم:  ووشو بدلیل اقدامات فرهنگی و رش قهرمانان 
و تیم های لیگی

و  ورزشی  همگانی  اقدامات  بدلیل  سوم:جودو  هیئت 
گسترش ورزش در قم 

ورزشکار اول:فاطمه خلیلی بدلیل سه بار انتخاب به عنوان 
بهترین بازیکن زمین در جام جهانی بانوان 

ورزشکار دوم:علیرضا نجاتی بدلیل حضور در المپیک 
ورزشکار سوم:مهدی اکبری مقدم بدلیل تلاش بی سابقه 

برای رسیدن به تیم ملی

 نام و نام خانوادگی:سعید کاملی
سمت:دبیر هیئت آمادگی جسمانی 

هیئت اول: ورزش های همگانی بدلیل فعالیت در شرایط 
کرونایی

هیئت دوم:  وزنه برداری بدلیل برگزاری دوره های آموزشی 
مربی گری و داوری بعد از سالها 

در  قهرمانی  بدلیل  محمدی  مرتضی  اول:  ورزشکار 

بازی های جهانی در رشته الکترونیک

نام و نام خانوادگی:محدثه افراز
سمت:مربی آمادگی جسمانی 

هیئت اول:  ورزش های همگانی بدلیل گستردگی فعالیت 
دو سال گذشته 

هیئت دوم: وزنه برداری بدلیل ایجاد سالن اختصاصی 
ورزشکار اول:هلیا افراز قهرمان مسابقات آزاد شرق ووشو

های  بازی  قهرمان  محمدی  دوم:مرتضی  ورزشکار 
الکترونیکی 

نام و نام خانوادگی:سیده ام البنین میرهادی 
سمت:صاحب امتیاز و مدیرمسئولی راه ثروت 

هیئت اول: جانبازان و معلولان 
هیئت دوم: بدمینتون 

هیئت سوم: ورزش های همگانی 
ورزشکار اول:فاطمه خلیلی 

ورزشکار دوم:گلستانی 
ورزشکار سوم:ستایش رضایی

 نام و نام خانوادگی:شقایق غفوری مربی بسکتبال 
هیئت اول:  ورزش های همگانی بدلیل توجه به سلامتی 

مردم
هیئت دوم:  بسکتبال بدلیل تیم داری در سطح اول کشور 

در بخش بانوان 

نام و نام خانوادگی:توحید محمدی 
سمت:مدیر ورزشی فوتبال 

ورزشکار اول:اصغر حسن زاده قهرمان فوتسال آسیا 
ورزشکار دوم:علیرضا نجاتی بدلیل حضور در المپیک 

فوتبال  در  آسیا  قهرمان  وند  زینل  سوم:علی  ورزشکار 
ناشنوایان

نام و نام خانوادگی:یکتا کاملی
سمت:ورزشکار آمادگی جسمانی 

هیئت اول:  ورزش های همگانی بدلیل فعالیت گسترده 
در سطح شهر 

ورزشکار اول:هلیا افراز بدلیل کسب مقام ووشو

نام و نام خانوادگی:محمد کاظمی 
سمت:مربی بدن سازی 

هیئت اول :ورزش های همگانی بدلیل دوره های منظم و 
برخورد خوب پرسنل

نام و نام خانوادگی:فاطمه دادستانی
سمت:مربی آمادگی جسمانی 

هیئت اول:  ورزش های همگانی بدلیل گستردگی فعالیت 
ورزشکار اول:هلیا افروز بدلیل قهرمانی ژیمناستیک در 

سن کم

نام و نام خانوادگی:فهیمه علی عسکری 
سمت:مربی آمادگی جسمانی 

هیئت اول: ورزش های همگانی بدلیل برگزاری دوره های 
آموزشی عالی

مسابقات  قهرمان  محمدی  اول:مرتضی  ورزشکار 
الکترونیک

نام و نام خانوادگی:نجمه عباسی فرد
سمت:ورزشکار ایروبیک 

هیئت اول:  ورزش های همگانی بدلیل برگزاری دوره های 
آموزشی مفید

نام و نام خانوادگی:مائده خدری شاهسون 
سمت:ورزشکار کاراته 

هیئت اول:  کاراته بدلیل برگزاری کلاسهای آموزشی خوب
ورزشکار اول:محدثه حسینی بدلیل کسب مقام اول در 

تورنمنت بین المللی جام ایران زمین

نام و نام خانوادگی:زهرا عباسی سمت:ورزشکار شنا
هیئت اول:  بدمینتون بدلیل توجه به ورزش بانوان 

ورزشکار اول:محدثه سادات حسینی بدلیل کسب مقام 
اول در تورنمنت بین المللی جام ایران زمین

نام و نام خانوادگی:محدثه حسینی 
سمت:مربی و بازیکن کاراته 

هیئت اول: کاراته بدلیل برگزاری سمینار ها و کارگاههای 
ورزشی مربی گری و داوری

ورزشکار اول:محدثه حسینی بدلیل کسب مقام اول در 
تورنمنت بین المللی جام ایران زمین 

نام و نام خانوادگی:نازنین زهرا واحدی
سمت: ورزشکار شنا

هیئت اول: بدنسازی بدلیل برگزاری دوره های مربی گری 
بدنسازی 

هیئت دوم:  ورزش های همگانی بدلیل برگزاری دوره های 
مربی گری آمادگی جسمانی 

هیئت سوم: شنا و نجات غریق بدلیل برگزاری دوره های 
آموزشی نجات غریق

ورزشکار اول:محدثه سادات حسینی بدلیل کسب مقام 
اول تورنمنت بین المللی ایران زمین 

نام و نام خانوادگی:دانیال مصلح
سمت:ملی پوش هندبال 

ورزشکار اول:مجتبی طالبی بدلیل بازی در تیم های ملی 
هندبال نوجوانان و جوانان

نام و نام خانوادگی:سید جواد حسینی چاوشی
سمت:ورزشکار تنیس روی میز 

هیئت اول: والیبال بدلیل مدال آوری
هیئت دوم: هندبال بدلیل راهیابی به مسابقات 

هیئت سوم: تکواندو بدلیل داشتن مربیان اخلاق مدار 
ورزشکار اول:مجتبی طالبی البرز بدلیل حضور در تیم ملی 

نام و نام خانوادگی:سید حسین محسنی نژاد 
سمت:مسئول کمیته فرهنگی هیئت هاکی 

هیئت اول: هاکی بدلیل داشتن کمیته های فعال بازیکنان 
فیکس تیم ملی 

ورزشکار اول: سید محمد حسین موسوی بدلیل روحیه 
جهادی و ورزشی 

ورزشکار دوم:محمد مهدی عمو زاده 
ورزشکار سوم:سید رضا محسنی نژاد

نام و نام خانوادگی:مهدی مهدویون
سمت: بازیکن ووشو 

هیئت اول:  ووشو بدلیل مدال آوری
هیئت دوم:  تکواندو بدلیل مدال اوری
هیئت سوم:هندبال بدلیل مدال آوری

ورزشکار اول:مجتبی طالبی بازیکن خوب و با اخلاق

بازتاب نظر سنجی برترین های ورزش قم در سال ١۴00 فرنگی کار قمی در اردوی انتخابی تیم ملی

مربی تیم ملی جوانان: قمی ها خود را 
آماده نشان داده اند

چهارمین مرحله از اردوی انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران از دهم 
اردیبهشت ماه با حضور ۳ فرنگی کار و یک مربی قمی آغاز به کار کرد و مربی تیم 

ملی جوانان از آمادگی مطلوب کشتی گیران جوان قم در این اردو خبرداد.
براساس این گزارش ؛چهارمین اردوی انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان 
ایران از دهم اردیبهشت ماه به میزبانی اهواز در حالی آغاز شده که مهدی جواهری 
در وزن ۵۵ کیلوگرم، امیر عبدی در وزن 7۲ کیلوگرم و شاهرخ میکائیلی در وزن 
۱۳۰ کیلوگرم و مهدی علی زاده پورنیا به عنوان مربی، به نمایندگی از قم در این 
اردو حضور یافته اند و این اردو تا ۲۰ اردیبهشت ماه در خانه کشتی شماره یک اهواز 

ادامه خواهد داشت.
مهدی علیزاده پورنیا در گفت وگویی در خصوص وضعیت جسمانی بازیکنان 
همه  و  است  ایده آل  بازیکنان  جسمانی  شرایط  کرد:  بیان  اردو  در  حاضر 
کشتی گیران دعوت شده با تمام توان تمرین می کنند، این چهارمین مرحله اردوی 

تیم ملی جوانان است که در شهر اهواز برگزار می شود.
مربی قمی تصریح کرد: در تیرماه امسال مسابقات آسیایی ۲۰۲۲ را در پیش 
رو داریم و به احتمال فراوان تا شروع رقابت های آسیایی ۳ الی ۴ اردوی دیگر را 

برگزار خواهیم کرد.
وی افزود: بعد از مسابقات آسیایی نیز باید تیم آماده رقابت برای مسابقات جهانی 
شود و ما باید در این فاصله برترین کشتی گیران را برای پیکار های آسیایی و جهانی 
آماده کنیم، در تقویم فدارسیون کشتی مسابقات لیتوانی هم درج شده اما هنوز 
زمان برگزاری مسابقات اعلام نشده است و ما باید در این ۳ تورنومنت با قدرت 

حاضر شویم.
مربی قمی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران با اشاره به آمادگی جسمانی 
نمایندگان قم گفت: در این اردو ۳ کشتی گیر از قم حضور دارند که شرایط بدنی 
آنها روز به روز بهتر می شود و در کل در وضعیت مناسب و آماده ای به سر می برند، 

امیر عبدی آماده تر از سایر قمی ها در این اردو خود را نشان داده است.
علیزاده پورنیا در خصوص اینکه امید قهرمانی در کدام بازیکنان بیشتر است 
خاطر نشان کرد: به دلیل اینکه در پیک تمرینات هستیم، ورزشکاران آمادگی قابل 
قبولی دارند، اما بعضی از آنها نسبت به اردو های قبل عملکردشان بهتر بوده است، 
سعید اسماعیلی، ایمان محمدی، دانیال سهرابی و امیر عبدی از بهترین بازیکنان 

این اردو هستند که شانس قهرمانی بیشتری نسبت به سایرین دارند.
وی با توجه به تغییرات اساسی در کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان گفت: 
بدنه کادر فنی تیم ملی نسبت به سال گذشته به کل تغییر کرده و امسال حمید 
باوفا مسئولیت سرمربی گری را قبول کرده  است و سال گذشته نیز تیم ملی با 
روح الله میکائیلی مربی قمی نتایج خوبی گرفت اما با تصمیم فدارسیون در کادر 

فنی تغییراتی به وجود آمد.
علیزاده  افزود: کادر فنی تیم ملی امسال متحد  و یک دل شده اند تا برای بالا 
بردن پرچم ایران از هیچ تلاشی دریغ نکنند و همه چه مربی و چه بازیکن برای 
نام ایران بجنگند، ما در کادر فنی این وظیفه را داریم تا بازیکنان را از نظر بدنی 
و روحی آماده حضور در رقابت ها کنیم و در این اردو با نفرات اول رقابت ها حاضر 
شده ایم و نفرات دوم و سوم را بعد از برگزاری مسابقات انتخابی جام شاهد به اردو 

فرا می خوانیم.
وی در پایان در خصوص شرایط میزبانی اهواز تصریح کرد: شرایط میزبانی اهواز 

در این اردو مناسب است و اهوازی ها آمادگی میزبانی از تیم ملی را داشتند.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد:

 ترکیب تیم ملی کشتی آزاد بعد از 
جام تختی مشخص می شود

 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: هنوز ترکیب تیم ملی مشخص نیست و این 
موضوع خردادماه پس از جام تختی با تصمیم فدراسیون مشخص خواهد شد.

برای حضور در  ایران  تیم اصلی  پژمان درستکار درخصوص مشخص شدن 
پیکارهای جهانی صربستان اظهار کرد: هنوز حضور هیچ کشتی گیری در ترکیب 
تیم ملی مشخص نیست بلکه تصمیم داریم که بعد از جام تختی که خرداد ماه 
امسال برگزار می شود بتوانیم نفرات را انتخاب کنیم. در این خصوص پس از پایان 
جام تختی، جلسه خواهیم گذاشت و نفرات اعزامی به مسابقات مشخص و اینکه 
کدام تیم به کدام رویداد برود در اختیار فدراسیون کشتی است. در مسابقات 
آسیایی اولان باتور مغولستان رحمان عموزادخلیلی و یونس امامی در اوزان 6۱ 
و 7۴ کیلوگرم کشتی های زیبایی را مقابل حریفان عنوان دار جهانی و المپیکی به 
نمایش گذاشتند و با توجه به چرخه انتخابی تیم ملی این ۲ آزادکار به نوعی صاحب 
دوبنده تیم ملی شدند. درستکار در این خصوص توضیح داد: هنوز تصمیم کلی 
برای حضور این کشتی گیران گرفته نشده است و حضور آنان در ترکیب تیم ملی 
هنوز قطعی نشده است. تابع سیاست فدراسیون کشتی هستیم و بعد از جام 
تختی ترکیب مشخص می شود. درستکار درباره پدیده های جدید در کشتی یادآور 
شد: رویکرد کادر فنی و فدراسیون کشتی بر این بود که نوع انتخاب ما به گونه ای 
باشد تا پشتوانه ها دیده شوند. یکی از حلقه های مفقوده کشتی ایران در سال های 
گذشته این بود که پشتوانه های قابل اتکایی نداشتیم. استعداد داشتن تضمین 

موفقیت نیست و این استعدادها باید پرورش یابند و روی آنها برنامه ریزی شود.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در خصوص تعویق یکساله بازی های آسیایی، 

گفت: با توجه به تعویق این بازی ها باید برنامه ریزی لازم را داشته باشیم.

می توانیم اولین باخت آنها را رقم بزنیم؛

حسینی: دوست دارم به استقلال گل بزنم
 مدافع سابق پرسپولیس از انگیزه اش برای تقابل با استقلال می گوید و اینکه 

پیروزی در این بازی شانس شهرخودرو برای بقا را بسیار بیشتر خواهد کرد.
 احسان حسینی مدافع سابق پرسپولیس در گفتگو با خبرنگار ما راجع به بازی 
استقلال توضیح داد: بازی خیلی سختی است و استقلال امسال تیم خوبی نشان 
داده و تا الان هم باخت نداشته اما ما نیاز به امتیاز داریم و با تمام توان برای برد 
وارد زمین خواهیم شد. خیلی امیدواریم که اولین باخت استقلال را رقم بزنیم. ما 
در بازی های قبلی نشان دادیم که تیم دست و پا بسته ای نیستیم. وی با اشاره به 
دریافت گل از صنعت نفت در آخرین دقایق بازی گفت: باتوجه به اتفاقاتی که افتاد، 
شرایط طوری رقم خورد که اعتماد به نفس خود را از دست دادیم. ما خیلی امتیازات 
را در دقایق آخر از دست دادیم و فکر می کنم علتش روحی روانی باشد و فنی نیست. 
باید این نقطه ضعف را هم در پنج بازی آینده جبران کنیم. حسینی راجع به تلاش 
بازیکنان تیم برای بقا در لیگ برتر اظهار داشت: روی کاغذ شانس ما از همه کمتر 
است اما انسان با امید زنده است. اختلاف ما زیاد نیست و ما شرایطمان را خوب 
کردیم و حالا میتوانیم با یک برد دو رده بالا بیاییم. مدافع شهرخودرو در مورد شانس 
بسته نگه داشتن دروازه مقابل استقلال عنوان کرد: بازی خیلی دشواری است و 
مهم این است که بتوانیم کلین شیت کنیم تا با بسته نگه داشتن دروازه، زمینه ساز 
پیروزی شویم. او در مورد احتمال گلزنی اش در مقابل استقلال گفت: واقعا خیلی 
دوست دارم به استقلال گل بزنم. البته گل زدن لذت بخش است و نه فقط جلوی 

استقلال، بلکه در همه بازی ها اهمیت دارد اما این بازی مسابقه ویژه خواهد بود.

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: این فدراسیون 
در مقطع فعلی بیش از هر زمان دیگری به انسجام و همدلی 

خصوصا بین اعضای هیات رئیسه نیاز دارد.
فعلی  شرایط  درباره  گویی،  و  گفت  در  حیدری  طهمورث 
شرایط  فوتبال  فدراسیون  داشت:  اظهار  فوتبال  فدراسیون 
حساسی را سپری می کند و لازم است در این موقعیت برای 
حفاظت از منافع ملی کشور و خصوصا تیم ملی، همه اعضای 

محترم هیات رئیسه با یکدیگر اتحاد داشته باشیم. در مقطع 
فعلی بیش از هر زمان دیگری به انسجام و همدلی خصوصا 

بین اعضای هیات رئیسه نیاز داریم.
وی ادامه داد: هر عضوی از هیات رئیسه باید تمام همت خود 
را در جهت مسئولیتی که دارد بکار گیرد. من سعی کرده ام در 
امور استانهای فدراسیون که مسئولیت دارم، انرژی گذاشته و 
امورات را به نحو احسن انجام دهم و خوشبختانه هیچ کاری از 
امور استانها به تعویق نیفتاده است. سعی کردیم در روند آن کم 
کاری نکنیم. مجامع استانی هم با هماهنگی سرپرست محترم 

فدراسیون در حال انجام است.
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: بین 

اعضای هیات رئیسه  اختلاف نظر  وجود دارد اما این اختلافات 
باید درون خانواده حل شوند. موضوعات و مسائل جلسات 

هیات رئیسه با درایت تمام باید انجام شود.
حیدری در خصوص موضوع تغییر دبیرکل فدراسیون گفت: 
در این خصوص مذاکراتی توسط بعضی اعضای هیات رئیسه 
با  دبیرکل  اساسنامه،  ماده 67  اساس  بر  اما  گرفت  صورت 
پیشنهاد رئیس و موافقت اعضای هیات رئیسه منصوب می 
از جانب ماجدی، سرپرست فدراسیون  شود و در این مدت 

پیشنهادی برای تغییر دبیرکل مطرح نشده است.
وی ادامه داد: ممکن است برخی از دوستان هم انتقاداتی به 
عملکرد دبیر کل داشته باشند که این موضوعات کاملا طبیعی 

است اما همانطور که گفتم با توجه به اینکه از منظر قانون این 
مسئله باید از طرف سرپرست فدراسیون مطرح و پیشنهاد شود  
این موضوع تاکنون در دستور جلسه هیات رئیسه قرار نگرفته 

است.
با  پایان گفت:  در  استانهای فدراسیون  امور  رئیس کمیته 
رئیسه  اعضای محترم هیات  کلیه  برای  ارزشی که  و  احترام 
فدراسیون فوتبال قائل هستم، امیدوارم در ادامه راه با وجود 
اختلاف سلیقه همه اعضا در کنار هم متحد و همراه باشند و 
اجازه ندهند شکافی در هیات رئیسه ایجاد شود چرا که این 
شرایط به زیان فوتبال ، فدراسیون و تیم ملی است و در واقع 

منافات با منافع ملی کشور دارد.

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

 تغییر دبیرکل فدراسیون فوتبال در دستور جلسه هیات رئیسه نبود
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حشمت الله فلاحت پیشه :

دیپلماسی برجامی به راحتی قابل کنار گذاشتن نیست
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 
گفت: ایران پیشرفت هایی در حوزه دفاعی در اوج تحریم ها 
داشت و این پیشرفت ها تا حد خوداتکایی پیش رفته است 
بنابراین این موضوع می تواند به محل مذاکره دیگری تبدیل 

شود و معتقدم ایرانی ها می توانند دست برتر را داشته باشند. 
حشمت الله فلاحت پیشه درباره این که دیپلمات های غربی 
اعلام کرده اند که می خواهند مسئولیت را به ایران بازگردانند 
و شفاف سازی کنند که مذاکرات احیای برجام می تواند در 
صورتیکه ایران پیشنهادی برای خروج از بن بست کنونی ارائه 
ندهد، پایان یابد، گفت: معتقدم دیپلماسی برجام به حدی 
مسبوق به سابقه است که به راحتی کنار گذاشته نشود و لذا 
طرح یکسری مواضع ضرب الاجلی بیشتر با هدف وادار کردن 
طرف مقابل برای تعدیل مواضعش صورت می گیرد. امروز آن 
چیزی که بیش از هر چیز دیگری مشاهده می شود، تلاش 
پروژه های  از  یکی  شکست  از  جلوگیری  برای  اروپا  اتحادیه 

دیپلماتیکش است. 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم 

یادآور شد: اتحادیه اروپا قبل از آمریکا وارد موضوعات مذاکره 
با ایران شده است، در واقع تروئیکای اروپایی تجربه مذاکره با 
۴ دولت آقایان خاتمی، احمدی نژاد، روحانی و رئیسی را برای 
جلوگیری از شکست مذاکره دارد و این سابقه را به خاطر چند 

ضرب الاجل کنار نمی گذارد. 
وی با اشاره به این که در حال حاضر ۲ دسته اصلی در همه 
کشورهای عضو برجام برای روند مذاکرات شکل گرفته است، 
اظهار داشت: یک دسته که از این شرایط استفاده می کنند 
برای اینکه عملًا پایان دیپلماسی را شکل دهند و فضا را به 
سمت یک تقابل جدی پیش ببرند و در همه کشورها از جمله 
خود ایران هم این دسته را مشاهده می کنیم. دسته دیگر را در 
طرف آمریکایی و در میان جمهوری خواهان مشاهده می کنیم 
که این موضوع را 6 ماه مانده به انتخابات میاندوره ای کنگره یک 
فرصت طلایی می دانند که می تواند دست آن ها را به  عنوان 

رویکردی که به سود تندروهای آمریکایی است، باز بگذارد.
این نماینده پیشین مجلس شواری اسلامی خاطرنشان کرد: 
در این میان هم دسته دیگری وجود دارد که در همه کشورها 

فعال هستند و نمی خواهند سابقه دیپلماتیک را کنار بگذارند 
و معتقدند باید موارد اختلافی را محدود و بر سر موضوعات 

مشترک مذاکره کرد.
وی تاکید کرد: در یک مقطعی احیای برجام و مذاکرات آن 
عملًا نقاط چالشی چندانی نداشت و طرفین روی تعهدات 
متقابل توافق کرده بودند اما هنگامی که یک مانع بیرونی به 
اسم روسیه خلاء ایجاد کرد و این خلا فقط یک منع مقطعی 
نبود معنایش این بود که دیپلماسی باید به حاشیه رانده شود 
که اتفاقا دیپلماسی هم معمولا با ذکر موارد اختلافی به حاشیه 
رانده می شود و اتفاق دیگری رخ می دهد و همه چیز به سمت 

و سوی دیگری رفت.
فلاحت پیشه در گفت وگو با ایلنا، با بیان این که زمانی که عملا 
برجام احیا نشد مشاهده کردیم موارد اختلافی جدیدی مطرح 
و حتی برخی از دیپلمات های ایرانی که گفته بودند، متن نهایی 
نگارش شده است اعلام کردند موارد اختلافی داریم، گفت: 
مهمترین بحثی که در این بین مطرح شد تحریم های سپاه بود 
واقعیت این است که اروپا می خواهد هر موضوعی را در کانال 

خودش دنبال کند؛ به اختلافات برجامی به عنوان یک موضوع 
هسته ای پایان دهد اما موضوع تحریم های متقابل ایران و آمریکا 

را هم در یک کانال موازی مورد بحث قرار دهد.
وی ادامه داد: مشاهده کردیم همان طور که آمریکایی ها سپاه 
را در فهرست تحریم ها قرار دادند ایران هم سنتکام را در لیست 
تحریم ها قرار داد و این تبدیل به یک عامل دوجانبه  و یک رفتار 

مقابله به مثل شد.
مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس 
دهم بیان کرد: واقعیت این است که امروز آمریکایی ها بیشتر 
از ایرانی ها نگرانی دارند؛ چراکه نیروهای نظامی و برخی از 
شخصیت های آنان در لیست تحریم های ایران هستند و ما 
مشاهده می کنیم آمریکایی ها به دنبال ضمانتی هستند که 
عوامل شهادت سردار سلیمانی توسط ایران مورد پیگرد و انتقام 

قرار نگیرند.
وی یادآور شد: ایران پیشرفت هایی در حوزه دفاعی در اوج 
تحریم ها داشت و این پیشرفت ها تا حد خوداتکایی پیش رفته 
است بنابراین این موضوع می تواند به محل مذاکره دیگری 

تبدیل شود و معتقدم ایرانی ها می توانند دست برتر را داشته 
باشند.  در حال حاضر بیش از این که سیاست جدید در اروپا 
یک سیاست توأم با التیماتوم باشد، سیاست با هدف رسیدن به 

یک راه حل برون رفت از این رخوت برجامی است.

جوادی حصار فعال سیاسی اصلاح طلب: 

اصلاح طلبان باید به وحدت سیاسی با خود، مردم و حاکمیت برسند

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ما اگر می خواهیم، با حاکمیت صحبت کنیم، باید گفتمانی را ارائه دهیم که در 
آن حاکمیت یک طرف میز گفت وگو باشد. یعنی با آنها صحبت کنیم که شما چند قدم عقب بروید، ما چند قدم جلو 

برویم یا برعکس تا بتوانیم به تفاهم برسیم. 
محمدصادق جوادی حصار سخنگوی حزب اعتماد ملی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که با توجه به 
زمان باقی مانده تا انتخابات مجلس دوازدهم، مهمترین برنامه اصلاح طلبان برای آن که بتوانند بار دیگر در انتخابات 
پیروز شوند چیست، گفت: اصلاح طلبان ممکن است از دو طریق این کار را انجام دهند. اول بازسازی تشکیلات 

خودشان تا بتوانند پیوند بدنه حزبی و تشکیلات سیاسی خود را استحکام ببخشند و دوم بهبود روابط اجتماعی تا 
کنشگری های اجتماعی جبهه را عمق بدهند. بدنه ای که دچار تردید و انفعال شده است، باید نسبت به کارآمدی 
حضور اصلاح طلبان در قدرت کنش منتقدانه ای داشته باشد، سران جبهه نیز باید معایب رفتار جبهه را شناسایی 
کرده و کاری انجام دهند تا جامعه سیاسی ایران به مفید بودن حضور مجدد اصلاحات  و توده مردم به بازگشتشان 

اقبال و امید نشان دهند. 
وی در پاسخ به این سوال که این راهکارها به چه شکلی قابلیت اجرایی شدن دارند، گفت: درباره بازسازی تشکیلات، 
بهبود روابط تشکیلات با تقویت احزاب و ایجاد وحدت و انسجام درون جبهه ای می تواند شکل بگیرد. متاسفانه در دوره 
گذشته از انسجام رفتاری در حوزه اصلاح طلبان برخوردار نبودیم. یعنی حداقل سه یا دو دسته در جریان اصلاح طلبی 
حضور داشتند که دیدگاه های متضادی در عمل سیاسی بروز می دادند. آن هایی که عدم مشارکت در انتخابات را تبلیغ 
می کردند، آن هایی که انتخابات را راهکار می دانستند که بخشی از انرژی شان در انتخابات گذشته صرف این جدال 

بی سرانجام شد. 
جوادی حصار در ادامه گفت: یکی از روش ها این است که این چالش ها به حداقل رسیده و به یک وحدت سیاسی 
در ارتباط با خود، مردم و حاکمیت برسند. یکی از موضوعاتی که بر اساس تبلیغات هدفمند از طرف مخالفان 
اصلاح طلبان صورت گرفت، آن است که مرزی برای اصلاح طلبان و الگو و شاخصی برای رفتار اصلاح طلبانه معرفی 

نشود تا هر کسی رفتار خود را معیار  کنش اصلاح طلبانه معرفی کرده و خود برای اصلاح طلبی معنا تعریف کند. 
گفتمانی را ارائه دهیم که حاکمیت یک طرف میز گفت وگو باشد 

وی افزود: عده ای اصلاح طلبی را تا مرز براندازی پیش می برند و عده ای آنقدر بی خاصیتش می کنند که تفاوتی 
بین نقد رویکرد آن ها با رویکرد اصولگرایان مدافع وضع موجود به چشم نمی خورد. اصلاح طلبان باید در این سه حوزه 
اشکالات را رفع کنند. باید با توجه به امکانات و مقتضیات خویش کاری کنند تا به مرز روشنی از تفاهم با جامعه و 
حاکمیت برسند و تعریف روشنی از خود، مطالبات و انتقادات خویش داشته باشند. سامان دهی به این موارد لازم 

است بلکه در آینده به نتیجه برسند.
جوادی حصار در پاسخ به این سوال که در دو انتخابات گذشته، رد صلاحیت نامزدهای اصلاح طلب، یکی از عوامل 
کاهش مشارکت مردم قلمداد می شد آیا اصلاح طلبان نباید از امروز مذاکره با نهادهای بالادستی حاکمیت را آغاز کنند 
تا روند تایید صلاحیت کاندیدها در دستور کار قرار بگیرد، گفت:  یکی از مواردی که گفتم، تعریف رابطه با حاکمیت 
است که در اینجا، جای خودش را پیدا می کند. بالاخره ما یا منتقد حاکمیت هستیم، معترضیم، یا مخالف حاکمیت 
هستیم. همه این موارد باید تعریف داشته باشد. در مرز منتقد یک نوع رفتار معنا دارد، در مرز مخالف یک معنا و در 
حوزه براندازی هم معنای دیگری دارد. ما اگر می خواهیم، با حاکمیت صحبت کنیم، باید گفتمانی را ارائه دهیم که در 
آن حاکمیت یک طرف میز گفت وگو باشد. یعنی با آنها صحبت کنیم که شما چند قدم عقب بروید، ما چند قدم جلو 
برویم یا برعکس تا بتوانیم به تفاهم برسیم. خیلی ها تحت تاثیر فضای موجود این گفت وگو ها را برنمی تابند. بنابراین 

اصلاح طلبان باید حتما تکلیف خود را در این سه حوزه مشخص کنند.
وی در پاسخ به این سوال که در نهایت مسئله رد صلاحیت ها می تواند تعیین تکلیف شود یا خیر، گفت: ردصلاحیت 
یک حربه و در دست طیفی وبه ویژه در جریان اصولگرای درون قدرت است. قطعا از این امکان تا جایی که بتوانند 
استفاده می کنند و نمی گذارند این حربه از دستشان خارج شود. اصلاح طلبان باید با روش های مدنی، حقوقی و 
سیاسی کار کنند تا حداقل از تندی و تیزی این روش کاسته و کارآمدی قانونی و نه فراقانونی پیدا کند. ردصلاحیت 

امروز در بسیاری از جاها کارکرد فراقانونی دارد.
جوادی حصار در پاسخ به این سوال که مهمترین شاخص انتخاب کاندیداها برای اصلاح طلبان در انتخابات بعدی 
باید چه باشد تا بتوانند به لیست واحد برسند. آیا نباید از امروز کاندیداها معرفی و برنامه هایشان بررسی شود تا به لیست 
واحد برسند، گفت: از نظر من چند فاکتور در انتخاب گزینه های اصلاح طلب باید مدنظر باشد. اول سلامت نفس 
است. دوم توانایی و تخصص لازم برای انجام کار و پروژه های هدفمند، سوم تعهد به مردم و نظام جمهوری اسلامی به 

معنای خاص کلمه  یعنی تعهد به منافع ملت ایران. این موارد شاخصه اصلی لازم برای گزینش شدن است.

»صباح زنگنه« کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه ایران و عربستان دارای 
یک حالت استثنایی هستند، معتقد است، با توجه به اینکه هر دو کشور از سال ها 
پیش، موافقت نامه امنیتی داشتند، این موافقت نامه ها نیازمند به روز شدن هستند. 
قدرت  دو  به عنوان  عربستان  و  ایران  اسلامی   جمهوری  که  است  دهه  چند 
منطقه ای در خاورمیانه مطرح هستند؛ حتی در دوره پیش از انقلاب اسلامی  در 
ایران نیز ایالات متحده سیاست های امنیتی خود در خاورمیانه را بر پایه توانایی  و 
سیاست های این دو کشور بنا نهاد. با این حال، تضاد رویکردهای سیاسی، منافع 
متفاوت، اتحادها و تعهدها و دیدگاه های متعارض به مسائل بین المللی، این دو 
کشور را از همان سال های ابتدایی پس از پیروزی انقلاب اسلامی در  بیشتر دوره ها 

به عنوان دو رقیب رو در روی یکدیگر قرار داد.
تاکنون نزدیک به ۱۰ سال است تنش ها بین ایران و عربستان روند افزایشی داشته 
و در 6 سال اخیر نیز بسیار تشدید شده که به  قطع روابط دیپلماتیک منجر شد. با 
توجه به مجموع شرایط و ژئوپلیتیک منطقه و جایگاه دو کشور و تحولات بین المللی 
پیش بینی می شود  ایران  و عربستان اگر به یک صلح گرم هم نرسند حداقل از این 

وضعیت جنگ سرد عبور خواهند کرد.
اکنون، با گذشت نزدیک به 6  سال از قطع روابط دیپلماتیک تهران و ریاض، 
چند ماهی است دو کشور مذاکراتی را به میزبانی بغداد با هدف بهبود روابط انجام 
داده اند؛ در واقع از ابتدای امسال تا به امروز چهار دور مذاکره در بغداد برگزار شده و 
اخبار رسمی و غیررسمی نشان می دهد در ظاهر تا به امروز روند گفت وگوها مثبت 
بوده است. در این خصوص با صباح زنگنه کارشناس مسائل بین الملل گفتگو 

کرده ایم.
پنجم  دوشنبه  ایران  خارجه  وزارت  سخنگوی  خطیب زاده،  *سعید 
اردیبهشت ماه از برگزاری دور تازه مذاکرات ایران و عربستان خبر داد و این 
مذاکرات را مثبت ارزیابی کرد. این پنجمین دور از گفت وگوها میان دو کشور 
است که روز سوم اردیبهشت در بغداد برگزار شد. درباره اهمیت مذاکرات 
میان ایران و عربستان توضیح دهید و اینکه بهبود روابط میان دو کشور چه 

تاثیری بر معادلات منطقه خواهد گذاشت؟
زنگنه: ایران و عربستان دو کشور بزرگ منطقه و همسایه اند. هر دو کشورهای 
اسلامی و صادرکننده نفت هستند. همچنین هر دو عضو اوپک و همکاری های 
اسلامی هستند. بنابراین این دو کشور مشترکات بسیاری دارند و طبیعی است که 

باید روابط حسنه ای هم داشته باشند.
مسائلی که در منطقه، داخل عربستان یا همسایگی عربستان روی داد، ضرورت 
بازنگری در سیاست ها و رویه ها را ایجاد کرد و با سخنانی که مدتی پیش »محمد 
بن سلمان« در خصوص ایران و لزوم ارتباط با آن داشت، به زمینه سازی برای این 

گفت وگوها کمک کرد.
با آغاز گفت وگوها، موضوع های مورد نظر دو طرف مورد بحث و بررسی قرار 
می گیرد و در نهایت این گفت وگوها به توافق هایی منجر می شود. این دو کشور در 
صورت بازسازی و بهبود روابط، پیام های زیادی هم برای کشورهای منطقه و هم 

برای کشورهای فرامنطقه خواهند داشت.
خاطرمان است که چند ماه پیش، چین از هر دو کشور خواسته بود به روابط خود 
بهبود ببخشند و حتی زمینه ای را برای ایجاد یک نظم امنیتی منطقه ای پیشنهاد 
کرده بود. شبیه این پیشنهاد با درجه ای ضعیف تر از سوی ژاپن هم مطرح شد. 
پیش از ترامپ، اوباما نیز چنین درخواستی کرده بود که ایران و عربستان مسایل 

خود را حل کرده و به همکاری روی آورند.
مردم دولت  های منطقه مانند عراق، عمان و سایر کشورهای اسلامی نیز پیام های 
بسیاری دادند و درخواست بازسازی روابط داشتند. بنابراین درخواست عمومی 
در منطقه و جهان این است که این دو کشور با هم همکاری کنند. عدم همکاری 
به معنای گرایش به تنش و ایجاد بحران خواهد بود اما گرایش به کاهش تنش و 

بازسازی روابط می تواند بحران های موجود را هم کاهش دهد.
ایرنا: با توجه به مشترکات فراوانی که میان دو کشور هست چه عواملی مانع 
از برقراری روابط میان ایران و عربستان شده و چه کشورهایی از عدم وجود 

رابطه سود می برند؟
رژیم  سپس  و  آمریکا  ابتدا  روابط  بهبود  مانع  کشور  مهمترین  شاید  زنگنه: 
صیهونیستی بود. با تغییراتی که در دوران ترامپ حاصل شد، او به شدت تلاش 
می کرد روابط بین دو کشور حتی به حالت درگیری کشیده شود. زیرا هر چه تنش 

بیشتر باشد، کشورهایی مانند آمریکا، انگلستان و رژیم صهیونیستی نیز از این 
وضعیت بیشتر سود برده و بیشتر می توانند اسلحه بفروشند. رژیم صهیونیستی 
عامل تفرقه در منطقه است و هیچگاه مایل به همکاری و دوستی بین کشورهای 
منطقه نیست. این کشورها نگرانی ها، ترس ها و واهمه ها را در بین دو کشور افزایش 

می دهند.
موضوع دیگر بحث یمن است. یمن بحرانی است که حدود 6 سال از عمراش 
ایران  می گذرد و کاملا یک مساله اسلامی و انسانی است. جمهوری اسلامی 
در نامه های خود، از پیش هم اعلام کرده بود که راه حل اختلاف سیاسی بین 
عربستان و یمن نباید از طرق خشونت بار و جنگ حل شود که البته حل هم نخواهد 

شد. بلکه باید از طریق مذاکره و روش های مسالمت آمیز حل شود.
به تازگی این زمینه فراهم شد که عربستان و گروه های مختلف یمنی به یک 
آتش بس رسیدند و توافق کرده اند. جمهوری اسلامی ایران هم از برقراری این 
آتش بس استقبال کرد و در سطح مقام ها و در صدر آنها، رهبر معظم انقلاب نیز از 
این آتش بس حمایت کرد و خواستار توسعه و تداوم آن شد. بنابراین زمینه ای فراهم 
شد تا ایران و عربستان نسبت به مهمترین مشکل عربستان که همان بحث درگیری 

در یمن بود با یکدیگر به مذاکرده بپردازند.
*محمود عباس زاده  سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس نیز پیرامون این دور از گفت وگوهای ایران و عربستان گفته، »اگر 
کشورهای مهم منطقه مانند ایران، عربستان و ترکیه روابط حسنه ای داشته 
باشند، منطقه غرب آسیا می تواند به یک بلوک قدرت تبدیل شود.« آیا فاصله 
گرفتن عربستان از آمریکا می تواند عاملی برای حرکت رو به جلوی این 

مذاکرات و ایجاد بلوک قدرت جدید شود؟
فاصله  آمریکا  از  این است که  زنگنه: سیاست های عربستان در دوره کنونی 
بگیرد. در زمان جنگ با یمن نیز اگرچه عربستانی ها مدعی هستند که تحت تاثیر 
دستورالعمل های آمریکا نبودند اما آمریکا در عمل با فروش اسلحه و مهمات به 
عربستان از ادامه جنگ حمایت می کرد. البته در آمریکا نیز تغییراتی ایجاد شد و 
کنگره از فروش اسلحه به عربستان علیه یمن مخالفت کرد. در هر حال جمیع این 

شرایط سبب شد، زمینه ای برای تفاهم بیشتر فراهم شود.
آمال و آرزویمان این است که هم کشورهای بزرگ اسلامی و هم کل کشورهای 
غیراسلامی منطقه با هم متحد شوند. اگر چنین همکاری منطقه ای به وجود آید، 
تحول بنیادینی در کل کشورهای اسلامی رخ خواهد داد که البته این به معنای 

ایجاد یک تشکل و نیروی پیشتاز همکاری تقلی خواهد شد.
البته گفتنی است که بسیاری از قدرت های بزرگی که منافعشان در جدایی این 
کشورهاست، از این موضوع ناراضی و ناراحت خواهند شد. در هر حال سران 
و مسئولان این کشورها باید بیشتر به منافع ملت هایشان و نه به رضایت یا منافع 

قدرت های بزرگ خارج از منطقه بیندیشند.
*»فواد حسین« وزیر خارجه عراق درباره گفت وگوهای ایران و عربستان 
در بغداد به شبکه تلویزیونی الجزیره گفته این دیدار امنیتی بود و با حضور 
مسئولان عالی رتبه برگزار شد و دو طرف بر سر یادداشت تفاهم 1۰ بندی 
توافق کردند. به گفته او، دو کشور در این مذاکرات به موضوع تداوم آتش بس 
در یمن پرداخته و درباره برگزاری دور بعدی مذاکرات در سطح دیپلماتیک 
نیز به توافق رسیده اند. با توجه به اینکه مذاکرات در سطح امنیتی بوده و 
هنوز به صورت مشخص جزئیاتی از آن بیرون نیامده به نظر شما محورهای 

توافق های انجام شده چه می تواند باشد؟
زنگنه: دو کشور ایران و عربستان دارای یک حالت استثنایی هستند؛ هر دو از 
سال ها پیش، موافقت نامه امنیتی داشتند. این موافقت نامه های امنیتی نیازمند 

به روز شدن است.
مذاکرات می تواند حول مسایل اجرایی و مقدماتی مانند بحث حج باشد. برای 
مثال همکاری در بحث حج چگونه باید باشد. نظر به اینکه کرونا در دوره ای مانع از 
سفر حجاج شده بود، بنابراین در دوره جدید چگونه، با چه تعدادی و با چه مقدماتی 
اجرا شود. بحث دیگر می تواند بحث صدور ویزاها و ابزاری که این کار به لحاظ 
کنسولی لازم دارد، باشد. نیروهای کنسولی عربستانی که باید بتوانند در ایران و 

نیروهای کنسولی ایرانی که باید بتوانند در عربستان فعال باشند.
همچنین بازگشایی دفتر نمایندگی ایران در سازمان همکاری های اسلامی که 

مقرش در عربستان است هم می تواند یک بحث دیگر باشد. این دفتر از اساس باید 
در چهارچوب پروتکل های بین المللی باشد و دولت میزبان نیز می باید تسهیلات 
لازم را برای گشایش این دفتر فراهم کند. در واقع تفاهم های سیاسی همچون 

مسایل ویزا، کنسولی و اجرایی می تواند پس از تفاهم های امنیتی مطرح شود.
*آیا این توافق های امنیتی هنوز فعال است؟

از  پس  و  مطرح  هاشمی  دولت  زمان  در  امنیتی  توافق نامه  مقدمات  زنگنه: 
رفت وآمدهای زیاد در دولت خاتمی امضا شد. این توافق نامه هنوز از سوی ایران و 

عربستان لغو نشده است.
*گفته می شود قانون نانوشته ای وجود دارد مبنی بر اینکه هرگاه ایران 
در معادلات داخلی و منطقه ای دست برنده داشته باشد، عربستان تمایل 
بیشتری برای مذاکره نشان می دهد. آیا این مساله درست است؟ آیا ارتباطی 

به پیشرفت مذاکرات هسته ای دارد؟
زنگنه: ایران تلاش کرده  بحث هسته ای را از دیگر بحث ها جدا کند و آن را به 
مباحثی مانند مسایل منطقه ای و از این دست ارتباط ندهد. این اصل که اگر ایران 
زمانی دست بالایی داشته باشد، عربستان هم تمایل بیشتری برای مذاکره با آن 
خواهد داشت، یک اصل کلی است و چندان کمک کننده نیست، زیرا زمانی ایران 

دست بالایی دارد و زمانی هم عربستان.
این یک تفکر غیر عملی و غیر مفید برای همسایه هاست. هر دو کشور امکانات، 
زمینه ها و ظرفیت هایی دارند و می توانند در شرایطی برای یکدیگر مفید باشند و یا 
در شرایطی برای یکدیگر باعث بروز مشکلاتی شوند. زمانی شاهزاده سعودالفیصل 
تلاش می کرد ایران و کشورهای ۱+۵ به توافق نرسد و حتی به وین سفر می کرد و 
با وزیران خارجه کشورهای دیگر صحبت می کرد تا توافق امضا نشود. در حالی که 

این توافق امضا شد.
در دوره ترامپ، عربستان و اسرائیل و تندروهای آمریکایی یعنی محافظه کاران 
جدید، مخالف اجرای توافق بودند و از ترامپ حمایت می کردند تا این توافق را کنار 
بگذارد و همین هم شد. اما با روی کار آمدن بایدن که میراث دموکرات ها را باید 

رعایت و کار اوباما را دنبال می کرد، وضعیت متفاوت شد.
در دوره اوباما این موافقت نامه امضا شده بود، اکنون هم شرایطی نیست که 
عربستان یا محافظه کاران خیلی بتوانند مانع شوند. هر چند آنها به تلاش های 
خود ادامه می دهند. برای مثال رژیم صهیونیستی و یا حزب جمهوری خواه همواره 

تلاش می کنند تا این توافق احیاء نشود.
در نهایت باید همه این شرایط را در نظر گرفت و به هر آن چیزی که به نفع مردم 
و نظام جمهوری اسلامی ایران است، توجه کرد. هر چه بتوان از مخالفت های 
کشورها، احزاب و گروه های آمریکایی و اروپایی کاست، به نفع کشورها خواهد بود 
و آثارش از نظر روانی و سیاسی در روابط دوجانبه در میان همه کشورها هم ملموس 

خواهد بود.
اسرائیل نقشه ای در منطقه کشیده است به نام »توافق ابراهیم«؛ روابط 
ایران و عربستان چه تاثیری می تواند روی این این توافق و موجودیت اسرائیل 

بگذارد؟
زنگنه: ایران مخالف هرنوع عادی سازی کشورها با رژیم صهیونیستی است. تا 
زمانی که رژیم اشغالگر است و حق و حقوق مردم فلسطین را رعایت نکند و قدس 
شریف به دامن جهان اسلام برنگردد، نظر ایران هم مخالف خواهد بود. هر چند 
برخی کشورهای منطقه به سوی عادی سازی با رژیم صهیونیستی و برقراری روابط 

و ملحق شدن به توافق ابراهیم رفتند.
 اما عربستان هنوز به آن توافق ملحق نشده و هنوز دیدگاه های خود را دارد. زیرا 
خودش را صاحب ابتکار طرح صلح اعراب با اسرائیل می داندکه به ظاهر در سال 
۲۰۰۰ یا ۲۰۰۲ در زمان ملک عبدالله مطرح شده بود. بنابراین خود را فعلا ملزم 
نمی داند به طرح صلح ابراهیم بپیوندد اما مقام های اسرائیلی و جریان های داخل 
اسرائیل و مراکز مطالعاتی و اندیشکده های رژیم صهیونیستی نیز معتقدند که این 
طرح چیزی را عوض نکرده  و نمی تواند بحران هویت منطقه ای اسرائیل را حل کند.
اسرائیل تا زمانی که مشکلاتش را با فلسطین - که بسیاری از آنها اکنون در 
کشورهای مختلف سکونت دارند - حل نکند، همچنان در بحران هویتی به سر 
خواهد برد و هرچه تلاش کند مشکلاتش را با برقراری رابطه با کشورهایی مانند 
بحرین و امارات حل کند، باز هم موفق نخواهد شد و بلکه مشکلاتی را برای این دو 

کشور ایجاد خواهد کرد.

در گفت وگو با صباح زنگنه مطرح شد؛

ضرورت به روز شدن توافق ها امنیتی میان ایران و عربستان
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آنچه در آن است، دوست داشتنی تر است.

یکشنبه -18 اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5493

علل الشرائع: ص۳6۳ ح6

مهدی طائب از میثم نیلی عذرخواهی کرد 
رئیس قرارگاه عمار با بیان اینکه در طول این ۴۳ سال هیچ گاه و هیچ زمانی مثل الان نبود که به یکباره آذوقه در 
سطح بین الملل گران شود، یادآور شد: الان آنها و این مسائل داخلی همه بارش بر روی دوش این دولت است و این 
دولت فرصت اینکه صغیر و کبیرش به دنبال این مسائل برود، نیست. کسی که باید الان با تمام وجود به رئیسی کمک 
کند، این برادر عزیز و حزب اللهی، میثم نیلی است.مهدی طائب ادامه داد: این حرف در آن جلسه مال آن و برای 
آن زمان است. من در اینجا عرض می کنم اگر برداشت از این صحبت ولو به غلط این باشد که این را گفته باشم الان 
می گویم این حرف غلط است. الان ایشان، مجموعه دولت آقای رئیسی، مجموعه مجلس، رئیس مجلس، مجموعه 
قوه قضائیه و رئیس قوه قضائیه همه به دنبال حل مشکلات مردم هستند.وی با بیان اینکه من قبل از اینکه به مسائل 
دنیایی جواب دهم، باید به آن دنیا جواب دهم، عنوان کرد: اگر این توقع هم پیش آمده بنده از ایشان عذرخواهی 
می کنم. اگر اتهامی به دیگران زده ایم نباید در پستو توبه کنیم بلکه باید برای همه بیان کند و من در اینجا به همه 
آنهایی که این فابل را در فضای مجازی گذاشته اند، می گویم وظیفه شرعی دارند که این حرفی را الان می زنم، الان 

بگذارند و من می گویم ساحت آقای نیلی پاک است و در این قضایا نیست.

 آخرین وضعیت کرونا در استان قم
دانشگاه علوم پزشکی استان قم اعلام کرد: در ۲۴ ساعت گذشته و تا ساعت ۱۴ روزشنبه ۱7 اردیبهشت ، ۲8 
تست کرونا در استان انجام شد که از این تعداد ۳ تست مثبت بود.هم اکنون ۵۴ بیمار مشکوک به کرونا و ۹ بیمار 
قطعی مبتلا به کرونا در بیمارستان بستری هستند. حال 6 بیمار نیز وخیم است.خوشبختانه در ۲۴ ساعت گذشته 
هیچ مورد فوتی ناشی از کرونا در قم ثبت نشد.تا کنون ۱ میلیون و 8۵6 هزار و ۱۴۲ دُز واکسن در استان تزریق 

شده است.

تکذیب خبر درگذشت آیت الله فاطمی نیا 
 از صبحِ روزشنبه  برخی کانال های تلگرامی خبر درگذشت آیت الله سیدعبدالله فاطمی نیا استاد اخلاق را منتشر 
کردند.بنابر این گزارش، این خبر در حالی منتشر شد که منابع مطلع از حال ایشان، خبر از تشدید بیماری معظم له 
و بستری شدن در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان داده بودند.در پی گسترش شایعه درگذشت ایشان در فضای 
مجازی، صفحه رسمی آیت الله فاطمی نیا این اخبار را تکذیب و اعلام کرد: ایشان در قید حیات  هستند؛ همچنان 

ملتمس دعای بزرگواران هستیم.

عماد افروغ: مشغول شیمی درمانی هستم 
 عماد افروغ، نویسنده، جامعه شناس و سیاستمدار ایرانی و نماینده مردم تهران در دوره هفتم مجلس شورای 
اسلامی، رییس کمیسیون فرهنگی مجلس و عضو شورای فرهنگ عمومی در حال درمان بیماری سرطان و گذراندن 
مراحل شیمی درمانی است.او به خبرآنلاین گفت:  »در حال شیمی درمانی هستم و حال جسمانی و روحی خیلی 
خوبی دارم و با پشت سر گذاشتن جلسه هشتم شیمی درمانی، چهار جلسه دیگر تا پایان شیمی درمانی باقی مانده 

و هر آن چه رخ دهد، دست خداست.«

گاف جنجالی جو بایدن: به ایران سفر کرده ام! 
»جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا که از زمان روی کار آمدن در ژانویه سال ۲۰۲۱، در مناسبات مختلف گاف های وی 
به سوژه رسانه های دنیا و حتی رسانه های آمریکایی تبدیل شده است، طی هفته های اخیر به مراتب بیشتر از قبل 
گاف داده است. روزنامه آمریکایی واشنگتن تایمز روز جمعه گزارش کرد که بایدن در جمع کارکنان کارخانه »یونایتد 
پرفورمنس متالز« در همیلتون در »اوهایو« باز هم گاف داد و گفت که در دوران کاری خود، ۵۰ بار به ایران و عراق و 

افغانستان سفر کرده است.

برقع برای زنان افغانستان اجباری شد 
مقامات طالبان در افغانستان به زنان دستور داده اند که از روبنده )برقع( که چهره آن ها را کاملا می پوشاند، استفاده 
کنند. پوششی که در دوره قبلی حکومت طالبان هم استفاده می شد، اما از زمان بازگشت مجدد به قدرت در سال 
گذشته تاکنون دستوری در این مورد نداده بودند.به گزارش بی بی سی، وزارت امر به معروف طالبان این دستور را 
»توصیه« خوانده، اما مجازات هایی برای شوهران یا سرپرست مردی که پوشش همسرش مناسب نیست، درنظر 
گرفته است.از زمان تسلط طالبان بر افغانستان، برخی از زنان این کشور علیه حجاب مورد نظر طالبان اعتراضاتی 

کردند. به گفته آن ها این نوع پوشش با فرهنگ افغانستان بیگانه است.

صدور کارت یارانه نان کذب است 
 مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد صدور کارت یارانه نان، شایعه پراکنی رسانه های معاند و 
از اساس کذب است.در این اطلاعیه آمده است: رسانه های معاند از روز گذشته با انتشار تصاویر کارت جعلی یارانه 

نان به دنبال تشویش اذهان عمومی و ایجاد نگرانی نسبت به عرضه نان در داخل کشور برآمده اند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

افزایش 57 درصدی تردد در محورهای مواصلاتی قم
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: طی ۴ روز گذشته تردد در محورهای مواصلاتی استان 

نسبت به مدت مشابه تعطیلات عید فطر سال گذشته، ۵7 درصد افزایش داشته است 
 سردار بهادر اسماعیلی با اشاره به تعطیلات هفته گذشته و حجم تردد وسایل نقلیه در محورهای 
مواصلاتی استان، از افزایش ۵7 درصدی تردد خودروها در ۴ روز پایان هفته گذشته نسبت به مدت 

مشابه سال قبل خبر داد.
وی با بیان اینکه در مدت مذکور تصادفات جرحی ۲ فقره افزایش داشته است، افزود: بحمدالله امسال 

نیز همانند سال گذشته تصادف فوتی نداشتیم.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در سال گذشته یک میلیون و ۱8 هزار و ۴۱۵ دستگاه 
خودرو و امسال ۲ میلیون و ۳۴6 هزار و ۱۲۲ دستگاه خودرو در محورهای مواصلاتی استان تردد 
داشتند که از این تعداد ۲ میلیون و ۱۰6 هزار و ۳۹۱ دستگاه خودرو سواری و ۲۳۹ هزار و 7۳۱ دستگاه 

خودرو سنگین تردد داشته اند.
سردار اسماعیلی، در ادامه به آمار تخلفات رانندگی نیز اشاره کرد و افزود: بیشترین تخلفات در 
محورهای مواصلاتی استان شامل سبقت غیرمجاز با ۹6 درصد، نبستن کمربند ایمنی با ۲۳ درصد، 

انحراف به چپ با ۴۳ درصد و سرعت غیرمجاز با ۵ درصد بوده که اعمال قانون صورت گرفته است.
جانشین فرمانده انتظامی استان با اشاره به آماده باش ۱۰۰ درصدی کارکنان پلیس راه استان در مدت 
مذکور، گفت: با تلاش های صورت گرفته ترافیک نسبتاً روانی داشتیم و انسداد مسیر و مشکل ترافیکی 

و همچنین محدودیت تردد نیز اعمال نشد که جا دارد از همکاری رانندگان قدردانی کنم.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف9۴ کیلو حشیش در بار گوجه فرنگی
فرمانده انتظامی استان از کشف ۹۴ کیلوگرم حشیش طی بازرسی از یک دستگاه تریلی حامل بار 

گوجه فرنگی در قم خبر داد 
سردارسید محمود میرفیضی  اظهار داشت: درپیگیری های اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر 
مشخص شد قاچاقچیان قصد دارند یک محموله موادمخدر را در پوشش بارگوجه فرنگی و پیاز به وسیله 
یک دستگاه خودرو تریلی از استان کرمان به مرکز کشور منتقل کنند، بنابراین موضوع در دستور کار این 

پلیس قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران پس از هماهنگی قضائی به محورهای ورودی استان اعزام و سرانجام 
خودروی موصوف را با بار قانونی گوجه فرنگی و پیاز شناسایی، توقیف و به همراه راننده و سرنشین خودرو 

جهت بازرسی به مقر پلیس منتقل کردند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: طی بازرسی از خودرو تریلی، ۹۴ کیلو و 7۵۰ گرم حشیش که به طرز 

ماهرانه ای جاسازی شده بود، کشف شد.
سردار میرفیضی افزود: متهمان نیز در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شدند. 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 3۶0 کیلو بادام هندی قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف ۳6۰ کیلوگرم بادام هندی، ۱۰ طاقه پارچه و لوازم و قطعات 

کامپیوتر قاچاق در پی توقیف ۲ دستگاه خودرو قاچاق بر در قم خبر داد 
سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم حین 
کنترل تردد خودروهای عبوری، در محور "قم-تهران"، ۲ دستگاه خودرو پژو ۴۰۵ و سمند قاچاق بر را 

شناسایی و توقیف کردند.
وی گفت: در بازرسی از خودروهای مذکور، ۳6۰ کیلو گرم بادام هندی، ۱۰ طاقه پارچه، ۹۰۰ عدد برد 

کامپیوتر و ۱۰۰ عدد لامپ ال ای دی فاقد مجوز و قاچاق کشف شد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
سرهنگ مختاری از شهروندان خواست، در صورت مشاهده تردد خودروهای قاچاق بر، موضوع را به 

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

استاندار قم با تاکید بر تقویت روحیه ایثار در 
جامعه گفت: از ظرفیت نیروهای جهادی به ویژه 
حوزویان، علاوه بر بخش های عمرانی، در زمینه 
معرفت افزایی و تعالی فرهنگی نیز بهره گرفته 

شود. 
رزمایش  در  شاهچراغی  محمدتقی  سید 
جهادگران فاطمی  در سپاه علی بن ابیطالب )ع(، 
حضور جهادگران را فرصتی بی نظیر و بی بدیل 
برای نظام اسلامی دانست و اظهار داشت: باید 
از ظرفیت عظیم نیروهای جهادی استفاده موثر 

شود.
وی با اشاره به حضور مستمر و جدی نیروهای 
و  فرهنگی  اعتقادی،  عرصه های  در  بسیجی 
جدی تر  مشارکت  نیازمند  افزود:  اجتماعی 
نیروهای فعال مردمی در راستای اعتلای فرهنگی 

هستیم.
ترقی  و  توسعه   اینکه  بیان  با  شاهچراغی 

بود  نخواهد  ممکن  بسیجی  تفکر  بدون  کشور 
تصریح کرد: مدیریت استان و اداره های دولتی 
فعالیت های بسیج سازندگی را تسهیل خواهند 

کرد.
گذشت  همدلی،  روحیه  تقویت  شاهچراغی 
نیز امری ضروری دانست و  را  ایثار در جامعه  و 
جهادی  نیروهای  ظرفیت  از  کرد:  خاطرنشان 
عمرانی،  بخش های  بر  علاوه  حوزویان،  به ویژه 
در زمینه معرفت افزایی و تعالی فرهنگی نیز بهره 

گرفته شود.
ضرورت تقویت باورها و توسعه فعالیت های 

جهادی 
استاندار قم  همچنین در نشست با مدیران و 
اعضای جمعیت هلال احمر استان که به مناسبت 
هفته هلال احمر ترتیب یافته بود با بیان این که 
مردم نوع دوست ایران همواره پیشگام و پیشرو در 
یاری رسانی به هموطنان آسیب دیده در حوادث 

و بحران های طبیعی هستند بر لزوم استفاده از 
توان و ظرفیت شرکت های دانش بنیان در زمینه 
تولید تجهیزات مورد نیاز هلال احمر و رسیدن به 

خودکفایی در این حوزه تاکید کرد. 
در  آموزش  اهمیت  به  اشاره  با   ، شاهچراغی 
دوره های  برگزاری  افزود:  بحران ها  با  مواجهه 
استانی،  مدیران  برای  بحران  مدیریت  آموزشی 

بخشداران و دهیاران باید با جدیت پیگیری شود.
وی در بخشی از سخنان خود خدمت بی منت و 
خالصانه را از ویژگی های بارز داوطلبان و کارکنان 
هلال احمر دانست و اظهار داشت: تقویت باورها 
کمبود  می تواند  جهادی  فعالیت های  توسعه  و 

اعتبارها را جبران کند.
بی نظیر  را  مردمی  ظرفیت های  قم  استاندار 
که  کنند  احساس  مردم  اگر  افزود:  و  خواند 
کمکهای آنها مورد نیاز و ضروری است، از هیچ 

گونه خدمتی دریغ نمی کنند.

استاندارقم :

توسعه  و ترقی کشور بدون تفکر بسیجی ممکن نخواهدبود 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( مطرح کرد:

ساماندهی بست شرقی حرم مطهر
 در گروی تعیین تکلیف اراضی ۴8 هکتاری

حضرت  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( با اشاره به برنامه ریزی برای ساماندهی بست شرقی حرم مطهر 
گفت: در حال بررسی طرح هستیم و در صورت پیشرفت برنامه های ستاد 
بازآفرینی در اراضی ۴8 هکتاری، پروژه بست شرقی را با الگوهایی جدید 
آغاز می کنیم.  علیرضا خاکی با اشاره به برنامه ریزی برای ساماندهی بست 
شرقی حرم مطهر اظهار داشت: در حال بررسی طرح هستیم و در صورت 
پیشرفت برنامه های ستاد بازآفرینی در اراضی ۴8 هکتاری، پروژه بست شرقی 
را با الگوهایی جدید آغاز می کنیم. وی اجرای طرح در چهار طرف حرم مطهر 
را مورد ارزیابی قرارداد و گفت: حرم مطهر حضرت معصومه)س( از سه جهت 
بهسازی شده اما در سمت شرق و در محل اتصال حرم مطهر به مسجد 
مقدس جمکران هنوز بلاتکلیف مانده و شرایط مطلوبی ندارد. مدیرعامل 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(، نحوه 
بهسازی بست شرقی را تشریح کرد و گفت: ساماندهی بست شرقی حرم 
مطهر هم از طریق سرمایه گذاری و هم از طریق ظرفیت ۴8 هکتاری در حال 
بررسی و مطالعه است. وی ظرفیت پیش بینی شده برای پارکینگ شرقی را  
محدود دانست و تأکید کرد: در این قسمت از حرم تنها راه خروجی، مسیر 
حرم تا جمکران بوده و ازنظر کارشناسی ساخت بیش از ۱۵۰۰ پارکینگ 
درست نبوده و باعث ایجاد گره های ترافیکی در این مسیر خواهد شد. خاکی 
از اجرای پروژه بست شرقی در دو فاز خبر داد و اظهار داشت: پروژه به دو فاز 
تقسیم شده که برای فاز نخست که شامل خدمات، پارکینگ و اتصال خدمات 
عمومی به پایانه است نیاز به ۱.8 هکتار زمین در نظر گرفته شده است. وی 
ادامه داد: در فاز دوم می توان بسته های سرمایه گذار پشتیبان زیارت مانند 
امکان اقامتی، خدماتی و درمانی پیش بینی کرده و از ظرفیت سرمایه گذار 
در این بخش استفاده کنیم؛ البته هر دو بخش هم زمان در حال پیشرفت 
است و طرح فاز یک تهیه شده و منتظر مشخص شدن رویکرد فاز دوم بوده 
تا طرح را کامل کنیم. مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( همچنین اضافه کرد: رویکرد اصلی بست شرقی 
رویکردی خدماتی مانند پارکینگ و پایانه بوده و باقی طرح ها کمک رویکرد 
اصلی تعریف شده است و باید در نظر داشته باشیم مسیرهای پیرامون حرم 
مطهر باید زنده و پویا بوده و نیاز به تجاری دارند. وی زمان آغاز پروژه را منوط 
به تعیین تکلیف ۴8 هکتار برشمرد و یادآور شد: با تعیین تکلیف اراضی ۴8 
هکتاری ظرف ۴ ماه اقدامات پروژه بست شرقی آغاز می شود، زیرا اطلاعات 

کامل بوده و می توانیم عملیات اجرایی آن را آغاز کنیم.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیش بینی تولید ۱50 هزار تن آسفالت 
درسال ۱۴0۱

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از پیش بینی تولید ۱۵۰ 
هزار تن آسفالت با اعتبار ۱۱۰۰ میلیارد ریالی در سال جاری خبر داد و گفت: 
اولویت شوارع توسعه ای که جدول گذاری و زیرسازی شده و معابر مناطق کم 
برخوردار است. سید ابوالفضل میریک امامی ، برنامه های سازمان توسعه و 
عمران شهرداری را تشریح کرد و گفت: در سال گذشته باوجود افزایش قیمت 
زیادی که داشتیم قیر موردنیاز توسط شهرداری مرکز خریداری و تحویل 
سازمان شد و پیش بینی امسال ۱۵۰ هزار تن با اولویت شوارع توسعه ای که 
جدول گذاری و زیرسازی شده و معابر مناطق کم برخوردار است. مدیرعامل 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اعتبار بخش آسفالت سازمان را ۱۱۰ 
میلیارد تومان برای شهر قم اعلام کرد و با اشاره به لزوم داشتن معادن برای 
شهرداری یادآور شد: رویکرد استان در داشتن دو معدن حاکمیتی در شهر 
قم است، معدن رودخانه ای که مصالح زیرساختی و زیراساس شوارع را تأمین 
می کند، در سال گذشته ۲۵۰ هزار تن تولید و توزیع به سطح شوارع داشته 
است. وی توسعه معدن رودخانه ای را در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال گذشته 
کمتر دانست و ابراز کرد: برای امسال تولید و توزیع مصالح زیرساختی ۲۰۰ 
هزار تن پیش بینی شده و بر اساس دستور استاندار، درصدد راه اندازی معدن 
کوهی برای کارخانه آسفالت به صورت حاکمیتی هستیم  که در این زمینه 
جلسات زیادی در حال برگزاری است. میریک امامی ادامه داد: در صورت 
تملک معدن کوهی توسط شهرداری، برای نخستین بار صفر تا ۱۰۰ از تولید 
تا استخراج، حمل ونقل، توزیع و اجرا توسط شهرداری انجام شده و شهرداری 

قم در این بخش به خودکفایی کامل می رسد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم:

امسال بوستان بانوان منطقه 5 
احداث می شود

به  این منطقه  بانوان  از احداث بوستان  پنج شهرداری قم  مدیر منطقه 
مساحت بیش از ۱6 هزار مترمربع در سال ۱۴۰۱ خبر داد.

زین العابدین قراچورلوی با اشاره به برخی پروژه های منطقه پنج در سال 
جاری اظهار داشت: آرام سازی تقاطع بلوار کبیری یکی از پروژه های سال 
جاری است، زیرا پل عابر پیاده نتوانسته ارتباط بین دو محله را برقرار کند و 
باید این پروژه اجراشده و یک قسمت خیابان سنگ فرش می شود. وی با بیان 
اینکه تقاطع نیز چراغ دار شده و سنگ فرش می شود تا مردم با امنیت و خیال 
راحت از معبر عبور کنند ابراز کرد: اصلاح رفوژ نیز داریم و باید یک وضعیت 
آرامی در این خیابان ایجاد شود، همچنین خیابان حاج رضایی و شیخ حسن 
مصلح نیز در صورت تصویب در کمیسیون ماده ۵ بازگشایی می شود. مدیر 
منطقه پنج شهرداری قم از بازگشایی بوستان بانوان در منطقه خبر داد و 
گفت: در صورت تکمیل طرح بوستان، منطقه بلافاصله و در کمترین زمان 
عملیات اجرایی بوستان را با مساحت بیش از ۱6 هزار مترمربع و با نام بوستان 
بصیرت در میدان ولیعصر)عج( آغاز می کند. وی از تملک ادامه بلوار کبیری، 
بلوار نرجس، بلوار حضرت خدیجه)س( و پشتیبان بلوار پیامبر اعظم)ص( 
خبر داد و اظهار داشت: جمع بودجه عمرانی برای سال ۱۴۰۱ در حدود 
۱6۱ میلیارد تومان با افزایش ۵۰ درصدی بوده که بیشتر آن در بخش تملکات 
هزینه خواهد شد که حدود ۴۰ میلیارد تومان تملک اولیه برنامه ریزی شده 
است. قراچورلوی در پایان پیشرفت ساختمان مادر آتش نشانی در این منطقه 
را بیش از ۳۰ درصد دانست و یادآور شد: تجهیز این ساختمان بسیار هزینه 

داشته و امیدواریم اعتبار موردنیاز آن را در اصلاحیه بودجه تأمین کنیم.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم :

350 هکتار از وسعت منطقه هفت  
بافت فرسوده است 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم ویژگی های این منطقه را در حوزه مساحتی 
تشریح کرد. محمد رمضانی با اشاره به وضعیت منطقه هفت شهری قم اظهار 
داشت: این منطقه هسته مرکزی شهر و با وسعت ۴۲۰ هکتار است و حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( به عنوان قطب نخست زائرپذیری استان در این 
منطقه شهری قرار دارد. وی با بیان اینکه ۳۵۰ هکتار از وسعت این منطقه بافت 
فرسوده است، ابراز کرد: ۲۴ هکتار از مساحت نیز مربوط به مسیر رودخانه یا 

بلوار شهید سلیمانی و بیش از ۲8 هکتار و نیم نیز حریم آثار تاریخی است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از افزایش صد درصدی تخت های بیمارستانی تا 
دو سال آینده خبر داد. دکتر مهدی مصری  پیش از ظهر روز شنبه به مناسبت هفته 
سلامت در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم اظهارداشت : در حال حاضر 
کمتر از۲۵۰۰ تخت بیمارستانی در قم وجود دارد که در آینده به حدود ۵ هزار تخت 
خواهد رسید. وی با اشاره به طرح های در دست احداث دانشگاه علوم پزشکی قم، 
گفت: بیمارستان خاتم در حال حاضر ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیش بینی 
شده تا سال ۱۴۰۲ به اتمام برسد و بیمارستان نور نیز تا نیمه اول سال ۱۴۰۲ به 
مرحله تجهیز خواهد رسید. وی ادامه داد: با اتمام این ۲ بیمارستان سرانه تخت های 
بیمارستانی قم از ۱.7 به ۲.7 می رسد .  مهدی مصری تجهیز بیمارستان های استان 
را به صورت بهینه و بروز ضروری خواند و افزود: بیمارستان شهید بهشتی به عنوان 
مهم ترین مرکز درمانی استان نیاز فوری به بازسازی وتجهیز دارد. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم در خصوص امکان تعطیلی زایشگاه ایزدی و بیمارستان حضرت معصومه 
هم گفت: ساختمان این دو مرکز برای ۵۰ سال قبل است که از نظر فنی، امنیتی ندارد.

لزوم توسعه و تقویت شبکه بهداشت در شهرستان های کهک و جعفریه 
وی بومی گزینی را از جمله سیاست ها در راستای ماندگاری متخصصان در استان 
دانست و گفت: برای کدهای قلبی و مغزی بیمارستان امیرالمومنین)ع( بخش های 
فوق تخصصی را پوشش می دهد. مصری با اشاره به لزوم توسعه گردشگری سلامت 
نیز گفت: هر بیمارستانی برای این منظور بخش وی آی پی تعریف کرده که راه اندازی 
فرودگاه و کمک جامعه المصطفی با توجه به در ارتباط بودن با ۱۲۰ کشور می تواند به 
جذب بیمار کمک شایانی نماید. وی همچنین بر لزوم توسعه و تقویت شبکه بهداشت 
در شهرستان های کهک و جعفرآباد تاکید کرد و گفت: در حال حاضر به دنبال ایجاد 

درمانگاه شبانه روزی و در آینده احداث بیمارستان در این ۲ شهرستان هستیم.
کمبود سونوگراف خانم در قم مرتفع می شود

وی با اشاره به کمبود سونوگراف خانم در استان قم، بیان کرد: قرار است ۲ نفر 
به عنوان متخصص خانم به جمع متخصصان سونوگرافی در استان اضافه شوند و از 
سوی دیگر وزارت بهداشت قول مساعد برای راه اندازی این رشته در قم داده است. 
مصری با بیان این که ۲۰۰ هزار اتباع ساکن استان قم هستند که بار سلامت بالایی 
دارند، تصریح کرد: در راستای رسیدگی به وضعیت بهداشت و سلامت، اتباع غیرقانونی 
نیز شناسنامه دار می شوند تا بتوانیم از با رایزنی با وزارت کشور از سهمیه سازمان های 
بین المللی استفاده نماییم. به گفته وی، این تعداد اتباع ساکن سالیانه ۲۰ تا ۳۰ میلیارد 
تومان برای استان قم هزینه دارند. به گفته وی،  نصب چند دستگاه اکسیژن ساز و سی 
تی اسکن در مراکز درمانی و افتتاح چندین مرکز جامع سلامت از جمله برنامه های هفته 
سلامت در استان قم است. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم توسعه موسسات درمانی 
غیردولتی، مراکز سوانح سوختگی، توسعه قطب سرطان، راه اندازی استودیو سلامت 
در دانشکده بهداشت و چند پروژه عمرانی در دانشکده پزشکی را از جمله طرح های 

در دست اقدام برشمرد.
 تزریق 6 هزار دُز واکسن سرخک در قم

وی با اشاره به واکسیناسیون علیه سرخک نیز بیان کرد: سرخک بیماری مسری 
است که سرعت انتقالش  در هوا ۱8 بار بیشتر از کرونا می باشد و پنج درصد مرگ ومیر 
دارد. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به این که تاکنون ۲ مورد مثبت در این 
استان شناسایی شده است، افزود: تاکنون 6 هزار دُز واکسن سرخک در استان تزریق 
شده و توصیه می کنیم افرادی که دارای بیماری های زمینه ای هستند نسبت به تزریق 

واکسن سرخک اقدام کنند.
آمار پایین واکسیناسیون علت زرد ماندن رنگ کرونایی قم است

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم ،عادی انگاری، پایین بودن ۱۰ تا ۱۵ درصدی تزریق 
واکسن در این استان نسبت به میانگین کشوری، قرار گرفتن قم در مسیر مواصلاتی و 
ورود زائران به مناسبت های مختلف از جمله نیمه شعبان، تعطیلات عید نوروز، عید فطر 
و برگزاری چند مراسم ترحیم باعث شده وضعیت کرونایی این استان از ۲8 اسفندماه 

پارسال تاکنون زرد بماند. وی اضافه کرد: از سوی دیگر بیماری هایی از جمله اسهال در 
کودکان و تست های پی سی آر منفی نیز جزو آمار کرونا در نظر گرفته شده است که با 

اصلاح این روند، امیدواریم در هفته آینده رنگ کرونایی قم تغییر نماید.
وی با اشاره به این که روند واکسیناسیون در این استان مطلوب نیست، ادامه داد: قم 
در تزریق دُزهای اول و دوم از میانگین کشوری عقب است و بر اساس آمارها در دُز سوم 

این عقب ماندگی بیشتر می باشد.
باید جلسات اقناع سازی برای پیشگیری از واکسن هراسی افزایش یابد 

مصری با تاکید بر این که باید جلسات اقناع سازی برای پیشگیری از واکسن هراسی 
افزایش یابد، تصریح کرد: با وجود این که درقم یک میلیون و ۳۵۰ هزار نفر جمعیت 
ساکن هستند، تاکنون یک میلیون و 8۵۰ هزار دوز واکسن کرونا تزریق شده که آمار 
پایینی است. وی خاطرنشان کرد: درحال حاضر وضعیت کرونا به جایی رسیده که 
مرگ ومیر تک رقمی شده، ولی با توجه به پیش بینی شیوع کرونا در فصل تابستان باید 

دستورالعمل های  بهداشتی را رعایت کرد.
ظرفیت های لازم برای گردشگری سلامت باید ایجاد شود 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: چشم پزشکی، 
سوختگی و روان پزشکی در قم دچار چالش هستیم، ولی حداقل مراقبت ها را داریم.

در  رشته ها  این  در  تخصصی  اورژانس  متاسفانه  افزود:  آدریانی  رضایی  محسن 
استان قم موجود نیست. وی با بیان این که در بعضی بیمارستان ها برای تامین بعضی 
تخصص ها با مشکل روبه رو هستیم، تصریح کرد: منکر کم کاری در بیمارستان های 
استان نیستم، تمام بیمارستان ها پزشک آنکال داریم، ولی طی ۲۴ ساعت پزشک 
متخصص نمی تواند در بیمارستان مستقر باشد. وی افزود: در شهرستان های استان 
نیز پزشک عمومی و مسوول پرستاری به صورت ۲۴ ساعت موظف هستند در خدمت 
مردم باشند. رضایی همچنین در زمینه احتمال تعطیلی زایشگاه ایزدی نیز گفت: این 
زایشگاه بالای ۵۰ سال سابقه دارد و از نظر فنی و مهندسی دچار مشکلات فراوانی 

است؛ اگر کوچک ترین زلزله ای اتفاق بیفتد آسیب جبران ناپذیر رخ می دهد.
که  فرقانی  بیمارستان  به  را  ایزدی  بیمارستان  خدمات  می توانیم  افزود:  وی 
برای  لازم  ظرفیت های  گفت:  همچنین  وی  کنیم.  منتقل  است  جدیدالاحداث 

گردشگری سلامت باید ایجاد شود، امکانات کنونی جوابگو نیست.
 آمار پایین مرگ و میر بین افرادی که واکسن کرونا تزریق کرده اند

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز با اشاره به لزوم واکسیناسیون گفت: بین 
۲ تا چهار درصد بیماران مبتلا به کرونا فوت می شوند، ولی مرگ ومیر بین کسانی که 
واکسن زده باشند شاید ۲ نفر در یک هزار نیز نباشد. احمد حرمتی همچنین افزود: 
در قم کمبود متخصص قلب نداریم و به تعداد کافی این متخصص موجود است؛ در 
اورژانس دستیار تخصصی قلب بیمار را ویزیت می کند و اگر نیاز باشد پزشک متخصص 

بر سر بالین بیمار حاضر می شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

افزایش صد درصدی تخت های بیمارستانی تا دوسال آینده

   ماکارونی هم از سفره مردم پرید!

طرح:حسین نقیب

با بیان اینکه در سال  مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 
1400 بیش از 121 هزار سرویس حمل ونقلی توسط سازمان صورت گرفته است، 
گفت: یک میلیون و 584 هزار و 307 مسافر از طریق پایانه ها توسط شرکت های 

حمل ونقلی در سال گذشته جابجا شده است.
سید رضا حسینی با اشاره به میزان جابجایی مسافران از طریق سازمان پایانه های 
از  بیش  سال ۱۴۰۰  در  داشت:  اظهار  گذشته  سال  در  شهرداری  مسافربری 
۱۲۱ هزار سرویس حمل ونقلی توسط سازمان صورت گرفته است. وی با بیان 
اینکه یک میلیون و ۵8۴ هزار و ۳۰7 مسافر از طریق پایانه ها توسط شرکت های 

حمل ونقلی در سال گذشته جابجا شده است، ابراز کرد: حجم قابل توجهی از این 
میزان مربوط به شش ماهه دوم سال گذشته بوده که به واسطه کاهش حجم بیماری 
کرونا صورت گرفته است.  مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 
با مقایسه میزان سرویس و مسافر جابجایی در فروردین سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
تصریح کرد: در فروردین سال گذشته ۱۱۵ هزار و ۳8 نفر با ۹ هزار و 6۲۴ سرویس 
جابجا شده است. وی ادامه داد: در فروردین ماه سال جاری نیز هشت هزار و ۲۵۱ 
سرویس با جابجایی ۱۳۲ هزار و 8۰۴ مسافر انجام شده که نشان از آن داشته که 

علیرغم کاهش تعداد سرویس ها ولی حجم بیشتری مسافر جابجا شده است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

جابجایی یک میلیون و 585 هزار مسافر از طریق پایانه های مسافربری 


